
 

به  اشاره  با  اقتصادی سلفچگان قم  ویژه  امور گمرکی منطقه  و  معاون صنایع 
تسهیل مالیاتی صورت گرفته برای واحدی تولیدی مستقر در این منطقه گفت: 
با پیگیری صورت گرفته الزام استعلام ماده ۱۸۶ قانون مالیات مستقیم از پیش 
آنان  تولید  از موانع  به عنوان یکی  روی سرمایه گذاران منطقه ویژه سلفچگان 
برداشته شد.  میثم رنجبریان در گفت وگویی با اشاره به اینکه رفع موانع پیش 
روی تولیدکنندگان از اولویت های مدیران منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان است، 

معاون صنایع و امور گمرکی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم مطرح کرد:
تسهیل مالیاتی برای واحدهای تولیدی منطقه ویژه سلفچگان 
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گفت:  قم  شهرداری  شهری  قطار  سازمان  اجرایی  و  فنی  معاونت  سرپرست 
مراحل نهایی زیرسازی و روسازی خطوط ریلی تونل و دپو به طول ۱7.5 کیلومتر، 
شامل 2 خط مسیر تونلی در سال ۱40۱ اجرایی شد. معینی با اشاره به اقدامات 
در حوزه فنی و اجرایی در پروژه مترو قم اظهار داشت: مراحل نهایی زیرسازی و 
روسازی خطوط ریلی تونل و دپو به طول ۱7.5 کیلومتر، شامل 2 خط مسیر تونلی 
به طول حدود ۱2 کیلومتر تا بعد از ایستگاه میدان شهید مطهری و همچنین 

سرپرست معاونت فنی و اجرایی سازمان قطار شهری قم خبرداد:
تکمیل بیش از 17 کیلومتر زیرسازی و روسازی خطوط ریلی
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روزنامه
11 اردیبهشت ماه 1402  10 شوال 1444   31 آپریل 2023  شماره 5717  سال بیست و ششم  5000 تومان دوشنبه 

رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم :

اجازه حاشیه نشینی
 در جمکران داده نشود
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8

8
مدیر درمانگاه شهریار مطرح کرد: 

ارائه بهترین خدمات با پائین ترین قیمت بین درمانگاه های خصوصی وخیریه

طرح های تشویقی به کمک نوسازی بافت های فرسوده قم می آید؛

وضعیت نابسامان بافت های فرسوده قم 
سامان می یابد
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معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

پروژههایسینماییاستانقمدرسطححرفهایتولیدمیشود

یکی از دغدغه های جدی در حوزه مدیریت شهری، وضعیت نابسامان 
بافت های فرسوده در سطح شهر است که در این راستا طرح های تشویقی 
به کمک نوسازی بافت های فرسوده قم می آید. براساس این گزارش ، وجود 
بیش از 1600 هکتار بافت فرسوده در شهر قم خود نشانی از وضعیت 

نامناسب در بخش های مختلف خدماتی، امدادی، ترافیکی، فضای سبز، 
عمرانی و... دارد که این وضعیت متأسفانه در سال ها و دهه های گذشته 
به علت های مختلف فقط تلنبار شده است. در دولت های مختلف هرگاه 
نامی از بافت فرسوده برده می شود همه از داشتن برنامه برای تعیین تکلیف 

در جلسه بنیاد قم پژوهی مطرح شد:

تغییر کاربری تنها راه 
حفظ خانه های تاریخی قم است

به آگاهی می رساند اداره کل راه و شهرسازی استان قم به نمایندگی از شرکت بازآفرینی شهری ایران در نظر 
دارد نسبت به مرمت، احیاء، نگهداری و واگذاری حق بهره برداری از "خانه تاریخی لاجوردی زاده" واقع در 
شهر قم، محله باغ پنبه را با شرایط قرارداد سرمایه گذاری درخصوص بنای مذکور که از بناهای واجد ارزش 

تاریخی می باشد از طریق روش BOT اقدام نماید.
متقاضیان می توانند جهت دریافت مدارک و توضیحات تکمیلی از روز دوشنبه مورخ ۱402/02/۱۱ 
لغایت روز پنجشنبه مورخ ۱402/02/۱4 به نشانی: انتهای 75 متری عماریاسر، بلوار تعاون، ساختمان 
شماره یک اداره کل راه و شهرسازی استان قم مراجعه کنند و پیشنهادات خود در تاریخ های مذکور به 

دبیرخانه  اداره کل راه و شهرسازی استان قم به نشانی مزبور تحویل نمایند.
 ضمناً آقایان مهندس متوسل و طاهری به شماره تلفن های 3780027 داخلی 305 و 36660001 

داخلی 251 نیز آماده پاسخگویی به متقاضیان می باشند.

آگهی مرمت، احیاء، نگهداری
 خانه تاریخی لاجوردی زاده

روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان قم
شناسه آگهی:1486485

اداره کل راه و شهرسازی استان قم در نظر دارد سه قطعه زمین با کاربری تجاری )صرفاً جهت خبازی( واقع 
در پردیسان را از طریق  سامانه تدارکات الکترونیکی دولت www.setadiran.ir  با شرایط مندرج در سامانه به 

شماره مزایده  2002001600000003  به صورت الکترونیکی عرضه نموده است. 
مهلت ارسال پیشنهادات: 1402/02/09 لغایت 1402/03/10 ساعت 14:00 مهلت دریافت اسناد 

مزایده ۱402/02/25 تا ساعت 13:00
تلفن تماس 8-37780026 داخلی 499 آقای کوثری نیا کارشناس ارزیابی.

آدرس 75 متری عمار یاسر بلوار تعاون مجتمع ادارات دولتی ساختمان راه و شهرسازی. متقاضیان شرکت 
در مزایده و فراخوان می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره مرکز پشتیبانی 

و راهبری سامانه وزارت صمت  41934-021 تماس گیرند.

آگهی مزایده سه قطعه زمین
 با کاربری تجاری جهت خبازی

روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان قم
شناسه آگهی:1487614

قم  شهر  اسلامی  شورای  معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رییس 
توسعه اراضی پیرامون مسجد مقدس جمکران را مورد اشاره قرار داد و 
گفت: مجموعه دولت شهرک زیارت را پیرامون مسجد مقدس جمکران 
پیش بینی کرده و بحث بازآفرینی محله جمکران نیز در دستور کار است و 

باید به سمتی برویم که اجازه ندهیم حاشیه نشینی در این محدوده اتفاق 
بیفتد که اگر بازآفرینی صورت گیرد، مالکین نیز به کنترل می پردازند و 
اجازه شکل گیری بافت حاشیه ای را نمی دهند. روح الله امراللهی در 
جلسه کمیسیون تلفیق با محوریت حوزه عمران و حمل ونقل که در 
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وزیر اطلاعات مطرح کرد؛
توجه ویژه دستگاه های امنیتی به 

ناکارآمدی در سطوح مدیریتی
وزیر اطلاعات گفــت: ناکارآمدی 
در ســطوح مدیریتــی را بــه دقت 
رصــد کــرده و در کنــار مقابلــه با 
نفوذ و فســاد مقابله بــا ناکارآمدی 
را هم در دســتور کار داریم. حجت 
الاسلام خطیب وزیر اطلاعات در 
سفر به اســتان مرکزی در جلسه 
شورای تأمین گفت: بهره مندی از 
رهنمودهای رهبر معظم انقلاب در 

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار رییس کل دادگستری استان قم: 

پرونده ای که منجر به صدور حکم 
می شود باید علل و منشأ آن بررسی شود
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رئیس جمهور در جلسه استیضاح فاطمی امین:
خط قرمز دولت مبارزه با رانت، 

مافیا و ویژه خواری است
یکــی از مراجــع تقلیــد از جمله 
علــل حــوادث و جرایم در کشــور 
را مشــکلات اقتصادی برشــمرد 
و گفت: سرچشــمه مــواد مخدر، 
فحشا، سرقت و بســیاری دیگر از 
جرایم، مشکلات اقتصادی است. 

آیت الله ناصر مکارم شــیرازی در 
دیدار حجت الاسلام علی مظفری 
رییــس کل دادگســتری اســتان 

رئیــس جمهــور وزیــر صنعــت، 
معدن و تجارت را ضدفساد و مافیا 
توصیف کــرد و گفت: خــط قرمز 
دولت مبارزه با فساد، مافیا و رانت 
خواری است به هیچ عنوان حتی 
یک روز و ساعت در دولت، مساله 
فســاد و مافیا و رانــت قابل تحمل 
نیست و به محض دریافت گزارش، 
قابل گذشت نیست. آیت الله »سید  72
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هزینهتراشیدردولت
بهچهقیمتی؟

بعد مدتها بحث و گفتگوهای داغ درباره وزیر صمت 
بالاخره روز یکشنبه با برپایی جلسه استیضاح و سخنان 

موافق ومخالف، مجلس رای به عدم اعتماد فاطمی امین داد.
اگر نگاهی دقیق و موشکافانه به سرخط خبرهای روزهای اخیر بیاندازیم به طور حتم 
موضوع استیضاح وزیر صمت و حواشی مربوط به آن فضای داغی را در رسانه های 
کشور بخود اختصاص داده و در چنین شرایطی همه بر این باور بودند که فاطمی امین 

روز سختی را در مجلس خواهد داشت.
بهر حال جلسه استیضاح وزیر صمت با همه نقدها و نظرهای نمایندگان موافق و 
مخالف تمام شد و او رای نیاورد ولی دولت سیزدهم می تواند از این تجربه بهره های 
فراوانی ببرد و با دقت در ابعاد این اتفاق، تجربه گرانبهایی برای خود کسب نماید، از 

جمله:
- دولت رییسی باید جلسه روزیکشنبه  مجلس را به فال نیک بگیرد که در یک تعامل 
منطقی نمایندگان مجلس پس از ماهها جدل، تبادل نظر و صبر بسیار، شرایط را بگونه 
ای دیدند که امکان تداوم حضور فاطمی امین بر مسند وزارت صمت نبوده و با ارائه 

دلایل بسیار رای اعتماد خود را سلب کردند.
- همانگونه که درسخنان برخی نمایندگان به وضوح اعلام شد شرایط اقتصادی 
کشور اوضاع مناسبی ندارد و بخش مهمی از فضای اقتصادی تحت تاثیر سیاست های 
وزارت صمت است و لذا نابسامانی بازار خودرو و کالاها اساسی در کنار فقدان مکانیزم 
های راهگشای کنترل و تثبیت قیمت سبب شدکه فضای تندی این بار علیه دولت در 
بین نمایندگان شکل بگیرد که نتیجه آن را می توان در آرای نمایندگان بخوبی مشاهده 

کرد.
- شائبه دوستی و همکاری فاطمی امین با رییس جمهور و اصرار دولت به حفظ او با 
وجود همه مشکلات موجود در حوزه مدیریت این وزیر سبب شد که نمایندگان مجلس 
خواهان اصلاح در تیم اقتصادی دولت بویژه برخی وزرای اقتصادی شوند و وقتی با بی 

اعتنایی دولت مواجه شدند از ابزار قانونی خود و لو دیر وقت استفاده کردند.
- مدتهاست که از نگاه صاحب نظران جامعه موضوع لزوم تغییرات کمی و کیفی تیم 
اقتصادی دولت بکرات شنیده می شود و به نظر می رسد فقدان واکنش لازم به نظرات 
نمایندگان مردم که آنها نیر تحت فشار افکار عمومی به چنین خواسته ای روی آوردند 
سبب شد که مجلس این بار با فضای بهتر و آمادگی بیشتری برخلاف دفعات قبل به 

سراغ وزیر صمت برود.
- در سفر اخیر آقای رییسی به خوزستان موضوع برکناری چند تن از روسای ناکارآمد 
ادارات مورد توجه مردم قرار گرفت و لذا این سوال در افکار عمومی بارها شنیده شد که 
ملاک دقیق ناکارآمدی در این دولت چیست و با توجه به نوسانات شدید بازار مرتبط با 

وزارت صمت ایا چنین وزیر دارای کارآمدی و صلاحیت لازم است یا خیر؟
- به نظر می رسد پیام جلسه امروز مجلس به دولت تداوم اصلاحات در تیم اقتصادی 
خواهد بود و درچنین شرایطی بهتر است که دولت خود به اصلاح این مهم دست بزند تا 
اینکه با حواشی فراوان موضوع استیضاح وزیر دیگری در دستور کار مجلس قرار گیرد.

سخن پایانی اینکه نوع رفتار مجلس با فاطمی امین رفتاری محترمانه و همراه با صبر و 
تحمل بوده است و لیکن دولت باید به این نکته مهم توجه کندکه در سال پایانی مجلس 
قرار داریم و نمایندگان تحت فشار مطالبات و خواسته های بحق مردم درحوزه های 
انتخابیه قرار دارند و لذا احتمال تشدید فشارها در ماههای آینده بیشتر خواهد شد و 
برای همین لازم است دولت در اقدامی پیشدستانه به اصلاحات خیرخواهانه مجلس 

گوش فرا دهد.

مدیرانیکهتوان
تحلیلندارند

کتاب های  و  شنیده ایم  همه  را  خواب  تعبیر  کلمه 
است  ممکن  حتی  و  دارد  وجود  باره  این  در  مختلفی 

بعضی از ما هم که این مطلب را می خوانیم، نزد تعبیرکننده خواب رفته باشیم!
وقتی از خواب صحبت می کنیم یعنی از چیز غیرواقعی و رویا. افرادی که خواب 
می بینند چون خودشان توان تعبیر و تحلیل خواب را ندارند دنبال آدم هایی می گردند 
که خوابشان را تعبیر و به واقعیت نزدیکش کند. گاهی مواقع حتی همین تعبیرهایی که 

انجام می شود ممکن است در تصمیم گیری ها، رفتار و نگرش شان تغییر ایجاد کند.
ما شرایطی در جامعه داریم مثل افزایش فقر، تورم، بی ثباتی ارز و طلا، کاهش سرمایه 
اجتماعی، ضعف مدیریت، ناکارآمدی یا عدم موفقیت در افزایش اعتماد و سرمایه 
اجتماعی و غیره، اجرای برنامه هایی که دغدغه مردم نیست، ضعف در مسئله شناسی، 
آمار بالای عناوین مجرمانه، تولید عناوین مجرمانه در قوانین و سیاستگذاری های 
حقوقی و کیفری و غیره و موضوعات مختلف، همه اینها این پیام را دارد که ما از این 
شاخص ها باید برای برنامه ریزی هایمان استفاده کنیم. ولی متاسفانه باید بگویم در 
برخی از مواقع ما یا چشم مان را روی این واقعیت ها بسته ایم یا افرادی را نداریم که 
بتوانند از داخل این داده ها و اطلاعات مبتنی بر شواهد که هر کدام می توانند قطعه ای 
از یک پازل در جامعه باشند، تعبیر درستی از این پازل شرایط جامعه را نشان دهند و 
تحلیل و تفسیر کنند و به عبارتی همان کاری که مُعبر خواب انجام می دهد، تعبیر کنند 
تا اینها چراغ راه برنامه ریزان و سیاستگذاران در جامعه باشد. به همین دلیل معتقدم 
ما حتما نیاز به آدم هایی داریم که بتواند این داده ها را تعبیر و تفسیر و تحلیل کنند تا 
ابعاد مختلف اقتصادی،  را در عرصه های سیاستگذاری، اجرایی در  کنش هایمان 

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و غیره منطبق کنیم.
ممکن است خیلی ها مدیر هم باشند اما بسیاری از اینها حداقل در حوزه اجتماعی 
آن ویژگی و شایستگی برای تحلیل و تفسیر و تعبیر این داده ها ندارند و طبیعتا توان لازم 
برای سیاستگذاری هم ندارند. به همین دلیل به نظر می رسد نیاز به معبرانی داریم که نه 
فقط خواب ما را که واقعیت های حوزه های مختلف جامعه مان را بدون هرگونه قضاوت و 
جانبداری و بر مبنای شواهد و با رویکردهای علمی تحلیل کنند و بر مبنای آن به سمت 
برنامه ریزی و سیاستگذاری حرکت کنند. معتقدم اگر برای تعبیر خوابمان که یک خواب 
است دنبال یک معبر می گردیم در شرایط کنونی در حوزه اجتماعی هم نیاز به معبرینی 

داریم که این واقعیت ها را هرکدام در حوزه خودش در بیداری تعبیر کند.
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران

ظریفیان فعال سیاسی اصلاح طلب:

بایدسیاستفرهنگیمتناسببااینتکثر
راداشتهباشیم

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اهمیت فهم صحیح از شرایط جامعه گفت: 
هر اقدامی که به تقویت بحران همبستگی اجتماعی کمک کند، اقدام خوبی است.

ضوابط  درباره  جمهور  رییس  ابلاغ  درباره  گفت وگویی  در  ظریفیان  غلامرضا 
بخشودگی یا تخفیف متناسب با وضعیت مشمولان افرادی که در جریان حوادث اخیر 
بر اثر رفتارهایی شغل و موقعیت شان دچار محدودیت یا ممنوعیت شده است، اظهار 
کرد: هر اقدامی که به کاهش بحران همبستگی اجتماعی کمک کند، اقدام مثبت و 

خوبی است؛ زیرا کمک می کند تا جامعه از فشار بیرون بیاید.
اجتماعی  شکاف های  به  منجر  که  عواملی  به  توجه  ضرورت  به  اشاره  با  وی 
می شود، خاطرنشان کرد که برای افزایش تاثیرات اقدامات اخیر از جمله کمک 
به بازداشت شدگان و برای این که مشکل جدیدی ایجاد نشود، باید این عوامل 

را از بین برد.
به این که »شکاف های اجتماعی، ترکیبی و حاصل  با اشاره  این فعال سیاسی 
انباشت های یکی دو دهه گذشته است«، تصریح کرد:محیط اطلاعاتی و ارتباطی 
تکثر  و  تنوع  با  ما  و  است  شده  گسترده  هم  مجازی  فضای  و  کرده  تغییر  جامعه 
اجتماعی مواجه هستیم، بنابراین باید سیاست فرهنگی متناسب با این تکثر را 

داشته باشیم.
 اگر می خواهیم فاصله ها را کم کنیم، باید نگاه وسیعتری به مسأله خود داشته باشیم  
یعنی شرایط جامعه را درست رصد کرده و سیاست های متناسب با شرایط وضع و 
مجریان توانا برای اجرای این سیاست ها انتخاب کنیم که با دانشمندان و محیط های 

علمی و آکادمیک در ارتباط باشند.
ظریفیان با اشاره به تاثیر مشکلات سیاسی و اقتصادی بر  جامعه خاطرنشان کرد: 
هر اقدامی که به کاهش فاصله ها کمک کند اقدامی مثبت است اما مشکلات فقط با 
اقدام اخیر رییس جمهور حل نمی شود بلکه باید مسأله جامعه درست فهم و متناسب 

با آن سیاست گذاری شود.

اخبار

وزیر اطلاعات گفت: ناکارآمدی در سطوح مدیریتی را به دقت رصد کرده و در 
کنار مقابله با نفوذ و فساد مقابله با ناکارآمدی را هم در دستور کار داریم.

حجت الاسلام خطیب وزیر اطلاعات در سفر به استان مرکزی در جلسه شورای 
تأمین گفت: بهره مندی از رهنمودهای رهبر معظم انقلاب در کنار همدلی، 
همراهی و هم افزایی قوای سه گانه، مسئولان اجرایی، دستگاه های امنیتی و 

نیروهای مسلح زمینه ساز اقتدار اقتصادی و امنیت ملی کشور است.
خطیب از موفقیت های وزارت اطلاعاتِ دولت مردمی و انقلابی در وارد کردن 
ضربه های کارآمد به درون و بیرون رژیم صهیونیستی خبر داد و گفت: با هم افزایی 
دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی پیام صلابت و اقتدار جمهوری اسلامی ایران به 

جهانیان مخابره شد.
خطیب در ادامه به حوادث و اغتشاشات سال گذشته اشاره کرد و گفت: دشمن 
تمام توان رسانه ای، اطلاعاتی و ابزارهای فتنه و توطئه را در جنگ ترکیبی به میدان 
آورد که با لطف خدا و تلاش دستگاه های اطلاعاتی، امنیتی کشور و همراهی مردم 
رشته ارتباط و اتحاد معاندین در خارج و داخل کشور قطع و این توطئه دشمن 

محکوم به شکست شد.
وزیر اطلاعات به تشریح دستاوردها و تلاش های دولت در حوزه اقتصادی هم 
پرداخت و گفت: علیرغم تشدید تحریم ها و تمام توطئه ها، دروغ پراکنی ها، شایعه 
سازی ها و دشمنی ها دولت آیت الله رئیسی گام های مؤثری در مسیر توسعه 
اقتصادی برداشته شده که با کار جهادی برای تحقق شعار سال به نام مهار تورم و 

رشد اقتصادی تلاش های جهادی ادامه خواهد داشت.
خطیب حل مسائل و مشکلات به محض بروز، تشخیص و مواجهه در سطح 
سران قوا و کلان کشور را لازم و ضروری دانست و گفت: باید با چاره اندیشی به 
موقع مشکلات، هم از گسترش و بروز آن در سطح جامعه جلوگیری کرد و هم 

شرایط ارتقای خدمت و افزایش رضایتمندی مردم را فراهم آورد.
وزیر اطلاعات از توجه ویژه دستگاه های امنیتی به ناکارآمدی در سطوح مدیریتی 
هم خبر داد و گفت: دستگاه های نظارتی، اطلاعاتی و امنیتی کشور ناکارآمدی 
را به دقت رصد کرده و در کنار مقابله با نفوذ و فساد مقابله با ناکارآمدی را هم در 

دستور کار قرار داده اند.
خطیب افزود: برخی ناطرازی ها و مشکلات اقتصادی انباشته شده از سال های 
گذشته است که مسئولان در دولت تمام تلاش خود را برای حل این مشکلات و 

چالش ها به کار گرفته اند که حل برخی از این مشکلات زمان بر بوده و مردم آمادگی 
دارند تا با صبرو حوصله برای حل مشکلات و رسیدن کشور به رشد و توسعه یاریگر 

مسئولان باشند.
وزیر اطلاعات به دستاوردهای دولت مردمی و انقلابی در روابط منطقه ای و 
بین المللی هم اشاره کرد و گفت: گفت وگوهای سازنده و ارتقای همکاری های 
منطقه ای با کشورهای همسایه و همجوار بازتاب گسترده ای در جهان داشته که 

می تواند در افزایش امنیت منطقه تاثیرگذار باشد.
خطیب استقبال پرشور مردم از رئیس جمهور مردمی و انقلابی و هیئت دولت در 
سفرهای استانی را هم یادآور شد و گفت: حضور و حمایت مردم رسالت دولتمردان 
را سنگین تر کرده و دولت تمام تلاش خود را برای افزایش رضایتمندی مردم و بهبود 

شاخص های اقتصادی به کار گرفته است.
وزیر اطلاعات در ادامه سفر به استان مرکزی با آیت الله دری نماینده ولی فقیه در 
استان هم دیدار کرد و به تشریح جایگاه و ظرفیت های صنعتی و اقتصادی استان 
پرداخت و استان مرکزی را مهد مفاخر و مشاهیر برجسته ای دانست که منشأ 

تحولات عظیم در حوزه های مختلف در تاریخ کشور بودند.
مرکزی  استان  از  خمینی  امام  حضرت  انقلاب  آفتاب  طلوع  گفت:  خطیب 
افتخاری ارزشمند برای این استان بوده و حضرت امام خمینی با اهتزاز پرچم عزت 
و آزادگی در کشور، انقلاب اسلامی ایران را به عنوان الگوی برجسته ایستادگی در 

برابر زیاده خواهی استکبار به آزادی خواهان جهان معرفی کرد.

 وزیر اطلاعات مطرح کرد؛

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:توجه ویژه دستگاه های امنیتی به ناکارآمدی در سطوح مدیریتی

غربنمیتواندبرجامرابهتهرانبفروشد
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس اعتقاد دارد برجام 
دیگر آن اهمیت قبلی خود را ندارد و اگر روزگاری غربی ها می خواستند با برخی از 
فشارها برجام را به ایران بفروشند، اکنون تغییراتی حاصل شده که اروپا و آمریکا نیازمند 

همراهی کردن جمهوری اسلامی برای توافق کردن بر سر برجام هستند.
 عباس مقتدایی  با اشاره به پشت پرده های توافق امنیتی اسرائیل و اسپانیا علیه 
برنامه هسته ای ایران، گفت: صهیونیست ها ماه های متمادی در حال رفت و آمد به 
کشورهای غربی هستند تا در مقابل برنامه هسته ای کشورمان ائتلاف چندجانبه ایجاد 
کنند. نماینده مردم اصفهان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه توافق یاد شده 
بر کوس رسوایی اروپایی ها می کوبد و نتایجش آنها را در مقابل افکار عمومی دنیا زیاده 
خواه جلوه خواهد داد، اظهار کرد: سه کشور آلمان، فرانسه و انگلیس نتوانستند در 
مقابل جمهوری اسلامی به خواسته های غیر منطقی خودشان دست یابند لذا اقدام 
ضدایرانی اخیر اسپانیا بیشتر برای بدست آوردن دل سران و مقامات رژیم اشغالگر 

قدس است.
وی با بیان اینکه اقدام ضدبرجامی صهیونیست ها بیش از آن که آثار عملی داشته 
باشد، جنبه روانی و رسانه ای دارد، ادامه داد: در واقع ایران در مواجهه با برجام از تحریم 

ها و سیاسی کاری ها عبور کرده و از نتایج منفی این توافق واهمه ای ندارد.
این نماینده مردم در مجلس یازدهم در این راستا، افزود: برجام دیگر آن اهمیت 
قبلی خود را ندارد و اگر روزگاری غربی ها می خواستند با برخی از فشارها برجام را به 
ایران بفروشند، اکنون تغییراتی حاصل شده که اروپا و آمریکا نیازمند همراهی کردن 

جمهوری اسلامی برای توافق کردن بر سر برجام هستند.
و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی  ملی  امنیت  رئیس کمیسیون  نایب 
خاطرنشان کرد: در این میان نباید از یاد برد که امروزه گسترش ارتباطات ایران با 
کشورهای آسیایی و پیوستن به پیمان های بین المللی نظیر سازمان شانگهای و غیره 
موجب شده موازنه قدرت سیاسی و اقتصادی در منطقه و دنیا تغییر کند از این رو 
توافق امنیتی اسرائیل و اسپانیا علیه برنامه هسته ای ایران و ایجاد اجماع بین المللی 

راه بجایی نخواهد برد.
 

 سخنگوی وزارت خارجه: 

نگرشمردمآمریکابهماهیت
رژیمصهیونیستیتغییرکردهاست

سخنگوی وزارت خارجه گفت: نگاه به فضای عمومی در آمریکا به عنوان پدرخوانده 
رژیم جعلی  اسرائیل و آخرین اظهارنظرها و افکارسنجی ها، نشانگر تغییر ملموس در نوع 

نگرش به ماهیت آپارتاید این رژیم است.
آخرین  اساس  بر  نوشت:  توییتی  در  خارجه  وزارت  سخنگوی  کنعانی،  ناصر 
نظرسنجی دانشگاه مریلند، 20 درصد از جمهوری خواهان و 44 درصد از دموکرات ها، 
اسرائیل را نژادپرست می دانند و حمایت از جنبش  تحریم رژیم صهیونیستی نیز افزایش 

یافته است.
وی افزود: نگاهی به فضای عمومی در آمریکا به عنوان پدرخوانده رژیم جعلی 
اسرائیل و آخرین اظهارنظرها و افکارسنجی ها، نشانگر تغییر ملموس در نوع نگرش به 

ماهیت آپارتاید این رژیم است.
سخنگوی وزارت خارجه تصریح کرد: بر اساس آخرین نظرسنجی دانشگاه مریلند، 
نژادپرست  را  اسرائیل  دمکرات ها،  از  درصد   44 و  جمهوری خواهان  از  درصد   20

می دانند و حمایت از جنبش  تحریم رژیم صهیونیستی نیز افزایش یافته است.
کنعانی  تاکید  کرد:  قطعا در صورت باز شدن فضای آزادی بیان علیه صهیونیست ها و 
رها شدن آمریکا از سیطره لابی صهیونیستی و نظرسنجی گسترده و مستقل تر از مردم 
آمریکا، نتایج شگفت انگیزتری علیه ماهیت و موجودیت این رژیم جعلی اسرائیل به 

دست می آید.
وی ادامه داد: افکار عمومی و نخبگان آمریکا حق دارند در جستجوی پاسخ به این 
پرسش باشند که چرا رژیم های آمریکا منافع مردم این کشور و ده ها کشور و ملتی که 
آنها را فقط به زبان »متحد« خود می نامند، قربانی رژیم غاصب، آپارتاید، غیردموکراتیک 

و رو به اضمحلال صهیونیستی می کنند؟!
 

سفیر ایران در سوریه: 

سفرآیتاللهرییسیبهدمشقنقطهعطفی
درمنطقهاست

سفیر جمهوری اسلامی ایران در سوریه سفر قریب الوقوع آیت الله " سید ابراهیم 
رییسی"، رییس جمهوری اسلامی ایران به سوریه را نقطه عطف در منطقه دانست و 

تاکید کرد که این اقدام تاثیرات خوب فرامنطقه ای نیز دارد.
دکتر "حسین اکبری" سفیر جمهوری اسلامی ایران در سوریه امروز )یک شنبه( در 
گفت وگو با ایرنا در دمشق، با بیان این که سفر چهارشنبه آینده دکتر رییسی به دمشق 
به دلیل تغییر و تحولاتی که در منطقه در حال وقوع است، سفر بسیار با اهمیتی می 
باشد که می تواند هم تاثیرات منطقه ای و هم فرامنطقه ای داشته باشد و در عین حال 

به تقویت و توسعه روابط دو کشور در تمامی حوزه ها کمک کند.
وی با پیش بینی دستاوردهای این سفر دو روزه اظهار داشت: این سفر نه تنها برای 
تهران و دمشق دارای دستاورد خواهد بود، بلکه اتفاق بسیار خوبی است که کشورهای 

دیگرمنطقه نیز می توانند از آن استفاده کنند.
ایران و  این که جمهوری اسلامی  از سخنان خود درخصوص  اکبری در بخشی 
جمهوری عربی سوریه در کنار هم عضو جبهه مقاومت ضدصهیونیستی هستند و هر 
دو کشور در این مسیر هزینه های سنگینی پرداخت کرده اند، افزود: تهران و دمشق 
هر دو دارای پرونده پیروز هستند و پرچمشان را بالا گرفته اند و وقتی هم افزایی بین آنها 

بیشتر باشد، می تواند قدرت مقاومت و بازیگری را افزایش دهد.
وی ادامه داد: این سفر در عین حال می تواند یک فضا و باب تعاملی را بین کشورهای 
مخالف نظام سلطه به خصوص کشورهایی که در حوزه تحریم هستند و منافع مشترک 
دارند، باز کند که کشورهای دیگر نیز از آن استفاده نمایند. دکتر رییسی قرار است روز 
چهارشنبه و بنا به دعوت رسمی دکتر "بشار اسد" رییس جمهور سوریه در راس یک 

هیات عالی رتبه اقتصادی - سیاسی در سفری دو روزه به دمشق سفر کند.
 

روح الله متفکر آزاد:

ضرورتآزادسازیمنابعارزی
بلوکهشدهایراندرکرهجنوبی

و  انسداد  رفع  گفت:  مجلس  جنوبی  کره  و  ایران  پارلمانی  دوستی  گروه  رئیس 
آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده ایران در کره جنوبی امری ضروری بوده و حق قانونی 
کشورمان است لذا آمریکایی ها نمی توانند دسترسی کشورمان به این منابع را به مسائل 

دیگری گِره بزنند.
روح اله متفکرآزاد در رابطه با اظهار نظر سخنگوی شورای امنیت ملی آمریکا درباره 
اعمال  با  آمریکا  متحده  ایالات  افزود:  جنوبی،  کره  در  ایران  شده  بلوکه  پول های 
تحریم های یکجانبه و افزایش فشار بر دیگر کشور ها به منظور مسدودسازی اموال 

کشورمان عملا حقوق بشر را نقض کرده است.
این نماینده مجلس با اشاره به اینکه آمریکایی ها عنوان می کنند جمهوری اسلامی 
ایران می تواند از پول های بلوکه شده برای خرید اقلام بشردوستانه استفاده کند، اظهار 
کرد: این مهم در حالیست که در ایام کرونا مشاهده شد که کاخ سفید بر خلاف این رویه 

رفتار کرد و اجازه دسترسی به اموالمان را نداد.

سرپرست وزارت آموزش وپرورش :

نبایدشانومنزلتمعلمانبارتبهبندی
سنجیدهشود

سرپرست وزارت آموزش وپرورش گفت: بخشی از معوقات معلمان به همراه هدیه ای 
از طرف رئیس جمهور در هفته معلم برای فرهنگیان واریز خواهد شد.

رضا مراد صحرایی با حضور در محل ستاد ارتباطات مردمی ریاست جمهوری در 
گفت وگوی تلفنی با تعدادی از معلمان، از رویداد های خوش و مهم به مناسبت هفته 
معلم برای فرهنگیان خبر داد و با اشاره به اهتمام دولت سیزدهم بر ارج نهادن به مقام 
معلم، گفت: به منظور تحقق این مهم، بخشی از معوقات معلمان در حوزه های مختلف 
به همراه هدیه ای از طرف ریاست جمهوری در هفته معلم برای فرهنگیان واریز خواهد 

شد.

حسن لاسجردی*

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها در مجلس تاکید کرد: اداره امور شهر ها 
از نظر مالی و آراء شفاف نیست، به عنوان کمیسیون تخصصی به شهرداری تهران نامه 

می زنیم که تکلیف ساختمان های نا ایمن تهران را مشخص کند.
سیدحمیدرضا کاظمی با بیان اینکه گستردگی شورا های شهر و روستا در سطح کشور 
گفت: شورا ها برای اداره امور شهر و روستا قانونگذاری می کنند که باید بر عملکرد آن ها و 
وضع قوانین نظارت شود تا مصوباتشان با قوانین بالادستی همخوانی داشته باشد. نایب 
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها در مجلس تاکید کرد: اداره امور شهر ها از نظر 
مالی و آراء شفاف نیست، به عنوان کمیسیون تخصصی به شهرداری تهران نامه می زنیم 
که تکلیف ساختمان های نا ایمن تهران را مشخص کند. وی با بیان اینکه مبارزه با فساد 
مورد تاکید مقام معظم رهبری است به قانون شفافیت پرداخت و گفت: به عنوان قانونگذار 

برای اینکه شفافیت تصمیمات، املاک، اموال و عایداتی مشخص باشد، طرح شفافیتی که 
قرار بود فقط برای مجلس باشد با اصرار تعدادی از نمایندگان سایر قوا را هم تحت پوشش 
قرار داد که بعد از چند بار رفت و آمد بین مجلس و شورای نگهبان، موارد براساس قوانین 
بالادستی اصلاح شد و فقط دو موضوع در ارتباط با مجمع تشخیص مصلحت نظام باقی 
مانده است. این نماینده مجلس افزود: مجلس اصرار دارد که هیات عالی نظارت مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و مجمع تشخیص مصلحت نظام در موارد اختلافی بین مجلس و 
شورای نگهبان، رای خود را شفاف کنند، این موضوع از سوی شورای نگهبان مغایر قوانین 
تشخیص داده شده است و با توجه به اصرار مجلس بر این موضوع، دو بند 2 و 3 طرح 
شفافیت به مجمع تشخیص مصلحت ارجاع شده است، انتظار می رود که اعضای مجمع 

بعد از شور بهترین تصمیم را بگیرند.

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شورا ها در مجلس :
ادارهامورشهرهاازنظرمالیوآراءشفافنیست

تمام  دشمن  گفت:  فناوری  و  تحقیقات  علوم،  وزیر 
تلاش خود را می کند که نقاط قوت کشور را هدف بگیرد 
و دانشگاه را روبروی نظام قرار دهد. در مقابل ما نیز باید 
حالت  صرفاً  نباید  و  باشیم  داشته  خاص  هوشمندی 
تدافعی به خود بگیریم و باید برنامه های جدی خود را 

پیگیری کنیم.
محمدعلی زلفی گل روز یکشنبه در شصتمین اجلاس 
موسسات  و  دانشگاه ها  اجتماعی  و  فرهنگی  معاون 
آموزش عالی افزود: ما با نسلی روبرو هستیم که به دلیل 
شیوع بیماری کرونا طی سه سال اخیر بیشتر در فضای 
مجازی فعالیت داشتند؛ حال به فضای واقعی آمده اند، 
از این رو معاونان فرهنگی و اجتماعی دانشگاه ها باید 
امر  این  البته  و  کنند  مهیا  را  فضا  انتقال  این  شرایط 

سختی های خاص خود را دارد.
وی افزود: دشمنان تمام تلاش خود را می کنند که نقاط 
قوت کشور )دانشگاه( را هدف قرار دهند و دانشگاه را 
روبه روی نظام قرار دهند. در مقابل ما نیز باید هوشمندی 
خاص داشته باشیم و نباید صرفاً حالت تدافعی به خود 

بگیریم و باید برنامه های جدی خود را پیگیری کنیم.
وزیر علوم با بیان اینکه روسای دانشگاه ها باید نگاه و 
حمایت ویژه از معاونت فرهنگی و اجتماعی داشته باشند، 
خاطرنشان کرد: در سال گذشته روسای دانشگاه ها را 
موظف کردیم سه درصد بودجه را به فعالیت های فرهنگی 

اختصاص دهند که این مهم به نسبت اجرا شد.
زلفی گل یادآور شد: سال گذشته به صورت میانگین 

110 درصد بودجه به دانشگاه ها تخصیص یافته است.
احصای شاخص های کمی  بر ضرورت  تاکید  با  وی 
فرهنگی  معاونان  به  خطاب  دانشگاه ها  در  فرهنگی 
دانشگاه ها افزود: فرهنگ دانشگاهی با فرهنگ عمومی 
نوآوری،  نوپذیری،  چون  فرهنگ هایی  دارد.  تفاوت  
دانشگاه  در  است.  دانشگاه  مختص  دانش پذیری 

قانون پذیری اصل است و همه باید تابع قانون باشند.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری همچنین خاطرنشان 
به  نیاز  دانشگاهی  فرهنگ  مواردی هم  در  البته  کرد: 
پویش و پالایش دارد و این مهم را باید معاونان فرهنگی 
به  نیاز  دانشگاه ها مد نظر قرار دهند و در مواردی که 

اصلاح است، اقدامات لازم را انجام دهند.
زلفی گل در ادامه بر ضرورت نهادینه کردن نقش تربیتی 
و معلمی در دانشگاه نیز تاکید کرد و گفت: هر کس که در 
محیط دانشگاه حضور دارد، نقش تربیتی و معلمی دارد، 
به همین دلیل کار فرهنگی تنها برای دانشجویان نیست، 
دانشگاه  در  باشد.  فراهم  باید  نیز  کارکنان  برای  بلکه 
هرکسی که مسوولیتی دارد و با دانشجو سر و کار دارد 
باید دانشجو را همچون فرزند خود بداند و اصول تربیتی و 

روان شناسی را در مورد آنان رعایت کند.
وی با بیان اینکه فرهنگ، فکر را و فکر، احساس و عمل 

سرمایه گذاری  بهترین  کرد:  تأکید  می دهد،  شکل  را 
برای آینده کشور ایجاد فرهنگ سالم است و فرهنگ 
دانشگاهی باید الگو و هدایت کننده فرهنگ عمومی 

جامعه باشد.
وزیر علوم، نقش و وظیفه معاونان فرهنگی دانشگاه ها 
در  یادآور شد:  و  توصیف کرد  و سنگین  بسیار مهم  را 
سرمایه گذاری همواره مطرح است که اگر می خواهید 
اگر  بکارید،  گندم  کنید  یک ساله  سرمایه گذاری 
می خواهید سرمایه گذاری 10ساله کنید درخت بکارید، 
اگر می خواهید سرمایه گذاری 100ساله کنید، انسان 
تربیت کنید و اگر می خواهید سرمایه گذاری مادام العمر 
کنید فرهنگ سالم ایجاد کنید. بنابراین باید فرهنگی 
را  کردن  کار  و  خواندن  درس  دانشجو  که  کنیم  ایجاد 
مقدس شمرده و دانش آموختگان دانشگاهی ما تنها به 

دنبال پشت میزنشینی نباشند.
زلفی گل در بخش دیگری از سخنان خود خطاب به 
معاونان فرهنگی دانشگاه ها اظها رداشت: باید به گونه ای 
برنامه ریزی کنید که هیات رئیسه دانشگاه، هر فصل یک 

جلسه پرسش و پاسخ با دانشجویان دانشگاه برگزار کند.
پایه های  در  را  فرهنگی  معاونت  جایگاه  افزود:  وی 
تشویقی نیز بالا برده ایم و در شیوه نامه اختصای اعتبار 
اعتبار  از  بخشی  داد  اجازه  استاد  به  می توان  پژوهانه 

پژوهانه خود را برای امور فرهنگی هزینه کند.

وزیر علوم:

دشمنتلاشمیکنددانشگاهراروبروینظامقراردهد

رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: برای فعال سازی 
سفارتخانه های ایران و عربستان یکسری مقدمات لازم است که در حال انجام است و 

سپس تبادل سفرای دو کشور انجام خواهد شد.
وحید جلال زاده با اشاره به توسعه سیاست همسایگی در دولت سیزدهم، اظهار 
داشت: یکی از سیاست های اصولی دولت سیزدهم که در رأی اعتماد وزیر امور خارجه 
و در برنامه های کلان رئیس جمهور در ابتدای دولت مطرح شد، پیگیری سیاست 

همسایگی بود.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: برای فعال سازی 
سفارتخانه های ایران و عربستان یکسری مقدمات لازم است که در حال انجام است و 

سپس تبادل سفرای دو کشور انجام خواهد شد.
وحید جلال زاده با اشاره به توسعه سیاست همسایگی در دولت سیزدهم، اظهار 
داشت: یکی از سیاست های اصولی دولت سیزدهم که در رأی اعتماد وزیر امور خارجه 
و در برنامه های کلان رئیس جمهور در ابتدای دولت مطرح شد، پیگیری سیاست 
همسایگی بود. وی بیان کرد: سیاست تقویت ارتباط با همسایگان به خوبی در دولت 
پیگیری شده است. ما تاکنون در آسیای میانه، در حوزه خلیج فارس و در شرق کشور با 

اکثریت همسایگان خود رابطه ای متعادل و متوازن برقرار کردیم.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: 
بسیاری از مشکلاتی که با برخی از کشورها در آسیای میانه داشتیم، در دولت سیزدهم 

برطرف شده است و ما الان در رابطه مناسبی با این کشورها قرار داریم.
نماینده مردم ارومیه در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: سیاست اخیر دولت در 
تنش زدایی با برخی از کشورهای منطقه در حوزه خلیج فارس از جمله امارات، بحرین و 
عربستان، سیاست درست و خوبی بوده است، البته ما از این رویکرد انتظار بهره برداری 

در حوزه های اقتصادی و سیاسی را هم داریم.
جلال زاده درباره آخرین وضعیت بازگشایی سفارت های ایران و عربستان، گفت: برای 
فعال سازی سفارتخانه ها و نمایندگی های دو کشور یکسری اقدامات و مقدمات لازم 

است که در حال انجام است و سپس تبادل سفرای دو کشور انجام خواهد شد.
وی اظهار داشت: تاکید ما آن است که از سرگیری روابط ایران با کشورهایی مانند 
عربستان باید تأثیرات خود را در حوزه اقتصادی و سیاسی و برای ملت های منطقه هم 
داشته باشد. عربستان و ایران دو کشور بسیار مهم در جهان اسلام و منطقه هستند 
و اگر این دو کشور با هم رابطه خوب و متوازن داشته باشند، به نفع ملت های منطقه 
است و همچنین می توانیم در آینده و در مواجهه با دشمنان جهان اسلام رویکرد 
بهتری را شاهد باشیم. رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی تصریح کرد: مجلس شورای اسلامی از سیاست تقویت روابط با همسایگان و 
تنش زدایی دولت حمایت می کند. البته ما منتظر بهره برداری های سیاسی و اقتصادی 
از تنش زدایی با کشورهایی چون عربستان و تقویت سیاست همسایگی هستیم و باید 

آثار آن را در عمل ببینیم.

 رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

مقدماتبازگشاییسفارتایرانوعربستاندرحالانجاماست

نماینده مردم زابل در مجلس گفت: طی سال گذشته 
حدود 2 میلیارد مترمکعب آب از طریق بند کمال خان به 
سمت گودزره هدایت شد و آب به سمت سیستان روانه 

نشد.
محمد سرگزی در رابطه با آخرین وضعیت تامین حق آبه 
کشورمان از افغانستان، گفت: طالبان از زمانی که در 
صحبتی  یافته  حضور  افغانستان  حاکمه  هیات  راس 
اما در میدان  نکرده،  ایران  ندادن حق آبه  از تخصیص 
واقعیت نیز اقدام خاصی انجام نداده است. این مهم در 
حالیست که دولت قبلی افغانستان به صراحت عنوان 

می کرد آب را در مقابل نفت می دهیم.
نماینده مردم زابل، زهک، هیرمند و نیمروز و هامون 

در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه طی سال 
بند  طریق  از  آب  مترمکعب  میلیارد  حدود 2  گذشته 
کمال خان به سمت گودزره هدایت شد و آب به سمت 
سیستان روانه نشد، اظهار کرد: در این میان اخیرا دو 
مرتبه بارندگی میان حوزه ای در محدوده بند کمال خان و 
سد کجکی رخ داده و طالبان دریچه ها را باز کرد، اما آب 
که از بند کمال خان به سمت مرز ایران می آمد، انحرافی 
در مسیرش رخ داد و آبی که حق ایران بود به نهر لشگری 
منحرف شد. وی در این رابطه، ادامه داد: باید اذعان کرد 
متاسفانه طالبان از طریق افراد محلی مسیر های انحرافی 
کوچک در مسیر آب ایجاد کردند لذا فقط حدود 700 

هزار متر مکعب آب وارد کشورمان شده است.

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با اشاره به اینکه 
تعیین  باید  افغانستان  با  تعامل کشورمان  و  رفتار  نوع 
ارتباطی  معبر های  امروزه  کرد:  تصریح  شود،  تکلیف 
مشترک وجود دارد و تعاملات اقتصادی صورت می گیرد. 
به عنوان مثال برق و نفت زمستانه به افغانستان داده 
سوی  از  تعامل  یکطرفه  مسیر  شاهد  اما  می شود، 
افغانستان هستیم. رئیس فراکسیون حقوق بشر مجلس 
شورای اسلامی در رابطه با موازین پیش بینی شده در 
معاهده میان دو کشور، خاطرنشان کرد: رفع اختلافات 
مطابق موارد مشخص و در مفاد معاهده ذکر شده، اما 
متاسفانه از سال 1351 تاکنون افغانستان به وظایفش 

عمل نکرده است.

نماینده مردم زابل در مجلس :
هدررفتحقآبهایرانبهمسیرهایانحرافیکهطالبانایجادمیکند

سیدحسین موسوی چلک*
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خونریزی از دستگاه گوارش تحتانی را جدی بگیریم؛

آیاهرخونریزیازدستگاهگوارش
تحتانی،نشانههموروئیداست؟

فلوشیپ جراحی کلورکتال و کولون دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی، گفت: 
علیرغم این که بیماری هموروئید بسیار شایع است ولی نمی توان هر خونریزی 

دستگاه گوارش تحتانی را بیماری هموروئید ربط داد. 
دکتر فخرالسادات انارکی به رایج ترین باورهای غلط درباره بیماری های دستگاه 
گوارش تحتانی اشاره کرد و گفت: یکی از مهم ترین معضلاتی که در این حوزه 
به یکی از باورهای غلط مبدل شده علامت های رایج مربوط به بیماری هموروئید 

است.
وی افزود: یکی از شایع ترین مشکلاتی که بیماران با مراجعه به کلینیک های 

کلورکتال از آن شکایت می کنند، خونریزی دستگاه گوارش تحتانی است.
به گفته این عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی، متاسفانه 
اکثریت افراد این تصور اشتباه را دارند که هر خونریزی از دستگاه گوارش تحتانی 
مربوط به بیماری هموروئید است. علیرغم این که بیماری هموروئید بسیار شایع 
است، ولی نمی توان تمام علت های خونریزی دستگاه گوارش تحتانی را بیماری 

هموروئید ربط داد.
و  جدی تر  بیماری های  اینکه  به  اشاره  با  کلورکتال  جراحی  فلوشیپ  این 
بروز  خونریزی  اولیه  نشانه های  با  تحتانی  گوارش  دستگاه  در  خطرناک تری 
می کنند، توضیح داد: متاسفانه باورهای غلط در این زمینه می تواند منجر به تاخیر 
در تشخیص و درمان شود. از مهم ترین این بیماری ها می توان به سرطان های 

دستگاه گوارش و نیز بیماری های التهابی روده )IBD( اشاره کرد.
به روند روبه رشد سرطان های دستگاه گوارش، گفت: سرطان  با اشاره  وی 
دستگاه گوارش سومین علت مرگ ومیر را به خود اختصاص داده است و متاسفانه 

در حال حاضر شاهد شیوع این بیماری در سنین پایین تر هستیم.
انارکی با بیان این که پیش تر غربالگری های سرطان های روده از سن 55 سال به 

بالا انجام می شد، افزود: در حال حاضر سن غربالگری به 45 سال رسیده است.
وی با بیان این که مشکلاتی در راست روده علامت های مشابه به هموروئید را 
ایجاد می کند، عنوان کرد: بارها شاهد بوده ایم بیماری با مشکلاتی مثل خونریزی 
از مقعد، اختلالات دفعی و تغییر اجابت مزاج مراجعه کرده و با تشخیص هموروئید 
شش ماه تا یکسال تحت درمان بوده است؛ در حالی که بیمار مبتلا به سرطان 

تشخیص داده نشده بوده است.
خونریزی از دستگاه گوارش تحتانی را جدی بگیریم

این جراح کلورکتال با بیان این که سرطان های مربوط به دستگاه گوارش چنانچه 
به موقع تشخیص داده نشوند مشکلات جبران ناپذیری برای بیمار ایجاد می کنند،  
اظهار کرد: تشخیص به  موقع می تواند منجر به درمان مناسب و بهره مندی بیمار از 
طول عمر مناسب شود و این در شرایطی است که تشخیص با تاخیر نیز بیماری را 

به مرحله غیر قابل درمان می رساند.
از  گوارشی  بیماری های  علامت های  از  جامعه  کردن  آگاه  کرد:  تاکید  وی 

رسالت های مهم بهداشتی دانشگاه های علوم پزشکی است.
بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی، وی در خاتمه 
افزود: چنانچه فردی با مشکلاتی در دفع یا خروج خون از مقعد مواجه شد باید با 
جدی گرفتن این علایم و مراجعه به متخصصین گوارش یا جراحان کولورکتال مورد 

بررسی و درمان مناسب قرار گیرد.

9علتاحتمالیتهوعصبحگاهی)بهجزبارداری(

مدیر درمانگاه شهریار مطرح کرد: 

ارائهبهترینخدماتباپائینترینقیمت
بیندرمانگاههایخصوصیوخیریه

مدیر درمانگاه شهریار با اشاره به اینکه ما در این درمانگاه سعی کردیم بهترین 
خدمات را با پائینترین قیمت ارائه کنیم، گفت: درمانگاه شهریار پایین ترین تعرفه 
را نسبت به درمانگاه های خصوصی و خیریه در سطح استان قم را دریافت خواهد 

کرد.
با بیان اینکه عملیات احداث  حجت عوض لی در گفت و گو با خبرنگاران 
درمانگاه شهریار در سال 1397 به همت بخش خصوصی در منطقه محروم یادگار 
امام آغاز شد،اظهار کرد:این درمانگاه با زیربنایی بالغ بر 880 متر مربع در سه 

طبقه احداث و دارای بخش های مختلف عمومی و تخصصی است.
وی با بیان اینکه مردم اهالی منطقه یادگار امام از نظر اقتصادی در شرایط 
ضعیفی بسر میبرند و درمانگاه شهریار با هدف خدمت رسانی به اهالی این منطقه 

و ارائه خدمات کیفی بالای درمانی با قیمت پایین تاسیس شد.
مدیر درمانگاه شهریار گفت: در این درمانگاه بخش های عمومی، تخصصی، 
دندانپزشکی، آزمایشگاه و رادیولوژی با بهره مندی از بهترین پزشکان و متخصصان 

قم به مردم قم خدمات رسانی می کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه ما در این درمانگاه سعی 
کردیم بهترین خدمات را با پائینترین قیمت ارائه کنیم،خاطرنشان کرد: درمانگاه 
شهریار پایین ترین تعرفه را نسبت به درمانگاه های خصوصی و خیریه در سطح 

استان قم را دریافت خواهد کرد.
عوض لی با اشاره به ساخت و تجهیز درمانگاه شهریار با اعتباری بالغ بر 250 
میلیارد ریال، افزود: در حال حاضر بیش از 29 نفر به صورت دائم در این درمانگاه 

به اشتغال فعال هستند.
و  داخلی  زایمان،اطفال،  و  زنان  بخش  در  حاضر  حال  در  داد:  ادامه  وی 
سونوگرافی پزشکان متخصص در درمانگاه شهریار حضور دارند و به مردم خدمات 

رسانی می کنند.
استقبال ماهیانه بیش از ۶000 نفر از بخش های عمومی 

مدیر درمانگاه شهریار با اشاره به راه اندازی بخش پوست و مو و زیبایی در 
این درمانگاه،خاطرنشان کرد: مدیریت درمانگاه تلاش کرده است تا در تجهیز 
درمانگاه از بهترین و بروز ترین دستگاه ها استفاده شود و به جرات می توان گفت 

برخی از دستگاه های این درمانگاه در استان قم همانند ندارد.
وی ادامه داد: در حال حاضر ماهیانه 6000 نفر  تنها از بخش های عمومی 
درمانگاه استفاده می کنند که با توجه به بخش های تخصصی و انجام طرح 
توسعه درمانگاه انتظار استقبال بیشتر شهروندان قمی از خدمات درمانگاه شهریار 

را داریم.

 
مطالعات نشان می دهد؛

گوشتفراوریشدهوکربوهیدرات
تصفیهشدهوافزایشریسکدیابت

تحقیقات جدید افزایش جهانی موارد دیابت نوع 2 را با مصرف بیش از حد 
گوشت های فرآوری شده و کربوهیدرات های تصفیه شده مرتبط می داند.

به گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث لاین، تحقیقات جدید نشان می دهد که 
انتخاب رژیم غذایی ناسالم با افزایش نرخ دیابت نوع 2 در سراسر جهان مرتبط 

است.
محققان دریافتند که سه عامل رژیم غذایی بیشترین تأثیر را بر خطر دیابت نوع 2 
دارند: خوردن بیش از حد گوشت فرآوری شده و کربوهیدرات های تصفیه شده و 

همچنین مصرف ناکافی غلات کامل.
محققان معتقدند جایگزینی گوشت فرآوری شده با پروتئین بدون چربی و 
جایگزینی غلات تصفیه شده با غلات کامل می تواند به کاهش خطر کمک کند.

با  از رژیم غذایی در 184 کشور  بر اساس یک مدل تحقیقاتی  این مطالعه 
داده های جمع آوری شده از سال 1990 تا 2018 بود.

غلات کامل سرشار از فیبر، ویتامین ها و مواد معدنی هستند که به تنظیم سطح 
قند خون کمک می کنند. برنج و گندم تصفیه شده معمولًا در غذاهای فرآوری 
شده یافت می شوند و دارای شاخص گلوکزی بالایی هستند که سطح قند خون 
را افزایش می دهند. هنگامی که غذاهای حاوی برنج و گندم تصفیه شده بیش از 

حد مصرف شود، می تواند منجر به مقاومت به انسولین شود.
گوشت فرآوری شده حاوی مواد افزودنی و سدیم است که می تواند با ایجاد 
التهاب منجر به سلامت متابولیک ضعیف شود. »اندرو اودگارد«، محقق ارشد 
از دانشگاه کالیفرنیا، توضیح داد: »این مطالعه اخیر بخشی از مجموعه شواهد 
رو به رشدی است که نشان می دهد مصرف همیشگی و زیاد غلات تصفیه شده 
می تواند اثرات حادی بر روی پارامترهای فیزیولوژیکی و متابولیک داشته باشد، که 

می تواند منجر به افزایش خطر ابتلاء به دیابت نوع 2 شود.

یک عضو فرهنگستان علوم پزشکی  مطرح کرد:

بایدهاونبایدهایمتخصصینپوستومو
یک عضو فرهنگستان علوم پزشکی گفت: برای مراقبت از پوست باید به مراکزی 

مراجعه کنیم که چهار سال دوره تخصص را گذرانده باشند و پوست را بشناسند. 
یحیی دولتی متخصص پوست و مو گفت: تخصص پوست و مو، چهار سال دوره 
دارد؛ کسانی که نمره بالا می آورند و دارای رتبه بالا در آزمون تخصصی هستند، 
را  زیبایی پوست  نباید های  و  باید ها  انتخاب می کنند.  را  معمولا رشته پوست 
می شناسند و موادی که باید مصرف شود و موادی که نباید مصرف شود را نیز 
می شناسند. این متخصص پوست و مو ادامه داد:کسی که پوست را نمی شناسد 

و تجربه کافی ندارد، نمی تواند متخصص زیبایی باشد.
وی تصریح کرد: یک متخصص پوست و مو باید بداند پوست چیست، چه 
خواصی دارد وچگونه می توان از پوست مراقبت کرد؟ آن وقت می تواند پوست 
را درمان کند. یحیی دولتی تاکید کرد: اگر کسی برای زیبایی پوست، نیاز به 
توصیه ای برای پوست دارد، حتما باید به متخصص پوست مراجعه کند تا عارضه ای 
نداشته باشد؛ چراکه در پزشک قانونی ما به دفعات، افراد غیر متخصصی را 
می بینیم که متخصص نبوده اند و دست به کار هایی زده اند که عارضه ایجاد کرده 

و بعضی عارضه ها متاسفانه غیر قابل جبران است.

علائمی از دیابت که باید نسبت به آن ها آگاه باشید

آشنایی با علائم غیرمعمول دیابت

علائم دیابت می توانند معمول باشند مثل افزایش تشنگی و افزایش ادرار، اما علائم 
غیرمعمول نیز در دیابت وجود دارند که ممکن است آنها را داشته باشید؛ اما با دیابت 

مرتبط ندانید، مانند تغییرات شنوایی و بیماری لثه.
بسته به نوع دیابتی که دارید، هفته ها تا سال ها ممکن است طول بکشد تا علائم بارز 
شوند. علائم دیابت نوع اول می تواند تنها در عرض دو سه هفته یا یکی دو ماه ظاهر 
شود درحالی که علائم دیابت نوع دوم ممکن است سال ها طول بکشد تا خودش را 

نشان بدهد.
علائم دیابت می توانند معمول باشند مثل افزایش تشنگی و افزایش ادرار، اما علائم 
غیرمعمول نیز در دیابت وجود دارند که ممکن است آنها را داشته باشید؛ اما با دیابت 

مرتبط ندانید، مانند تغییرات شنوایی و بیماری لثه.
اگر دیابت زودتر تشخیص داده شود به این معنی است که می توانید کنترل این 
بیماری را سریع تر شروع کرده و احتمال عوارض بعدی را به حداقل برسانید. پس لازم 

است غیر از علائم معمول دیابت، با علائم غیرمعمول آن نیز آشنا باشید.
اغلب پزشکان با علائم معمول و کلاسیک دیابت مانند خستگی، افزایش ادرار و 
تشنگی و گرسنگی زیاد به دیابت مشکوک می شوند؛ اما علائم دیگری نیز وجود دارند 

که می توانند نشانه های هشداردهندهٔ دیابت باشند.
پریودنتیت )التهاب بافت های اطراف دندان(

پریودنتیت یک نوع بیماری جدی لثه است که در آن لثه ها از دندان ها فاصله 
می گیرند. این عارضه می تواند باعث شل شدن دندان و افتادن آن شود.

پریودنتیت در افرادی که دیابت دارند دو تا سه برابر شایع تر است. این بیماری نه تنها 
در افرادی که دیابت دارند معمول تر است؛ بلکه در این افراد پیشرفت سریع تری نیز 
داشته و می تواند شدیدتر هم باشد. افرادی که دیابت دارند بیشتر مستعد عفونت ها 
هستند. این عفونت ها شامل عفونت های باکتریایی مانند عفونت های اطراف ناخن 
یا فولیکول های مو و گل مژه می شوند. باکتری های گوناگونی می توانند باعث این 

عفونت ها شوند؛ اما معمولًا استافیلوکوکوس عامل چنین عفونت هایی است
به نظر می رسد ارتباط میان دیابت و پریودنتیت دوطرفه است: دیابت می تواند 

پریودنتیت را بدتر کند و پریودنتیت هم می تواند ریسک فاکتوری برای قند خون بالا 
باشد که یک عامل تعیین کننده در دیابت است. در واقع پریودنتیت با بالابودن سطح 

A1C که عدد متوسط قند خون طی سه ماه گذشته است ارتباط دارد.
التهاب مزمن، اصلی ترین ویژگی پیشرفت دیابت و بیماری پریودنتیت است. افرادی 

که دیابت و پریودنتیت دارند، شاخص های التهابی شان نیز بالاتر است.
التهاب مربوط به دیابت می تواند توجیه کند که چرا استخوان هایی که حامی 
دندان ها هستند تخریب می شوند. تحلیل رفتگی استخوان در واقع جدی ترین مرحلهٔ 

پریودنتیت است که طی آن دندان ها شُل می شوند و می افتند.
تغییرات پوستی

برخی از عوارض پوستی می توانند اولین علامت دیابت باشند.
به عنوان مثال، آکانتوز نیگریکانس که باعث بروز رگه های تیره روی پوست می شود 
و معمولًا در چین خوردگی های پوست اتفاق می افتد )مثلًا در پشت گردن و زیربغل 
و کشاله ران( می تواند از علامت های دیابت باشد. این رگه های تیره می توانند در 

دست ها و پاها و زانوها و آرنج ها نیز دیده شوند.
افزایش سطح انسولین می تواند باعث عارضهٔ آکانتوز نیگریکانس شود. انسولین 
هورمونی است که به انتقال گلوکز به سلول ها کمک می کند. گاهی سلول ها در برابر 
ورود انسولین مقاومت می کنند و در واکنش به این مقاومت، انسولین بیشتری ترشح 
می شود. افزایش انسولین یکی از علامت های مقاومت به انسولین است که زمینه را 

برای دیابت فراهم می کند.
دیگر انواع عوارض پوستی که می توانند با دیابت مرتبط باشند:

. اسکلروز دیجیتال: این بیماری به صورت پینه هایی ضخیم از پوست که باعث 
سفتی پوست می شوند ظاهر می شود. اسکلروز دیجیتال معمولًا در پشت دست ها 
ایجاد می شود؛ اما ممکن است در پیشانی، پاها و انگشت ها نیز دیده شود. تقریباً 

یک سوم افرادی که دیابت نوع اول دارند به این عارضه پوستی دچار هستند.
. زانتوماتوز فورانی: در این عارضهٔ پوستی، برآمدگی های سفت و زردرنگ و نخود 
این  و معمولًا خارش دارند.  مانندی ظاهر می شوند که هاله ای قرمزرنگ داشته 

ضایعات اغلب روی پاها، بازوها، باسن و پشت دست ها به وجود می آیند و در افرادی 
که دیابت نوع اول دارند شایع ترند.

. تاول های دیابتی: این تاول ها نادر بوده و شبیه تاول سوختگی اند اما معمولًا درد 
ندارند. این تاول ها می توانند روی انگشت های دست وپا و گاهی ساق دست ظاهر 
شوند. تاول های دیابتی در عرض یکی دو هفته برطرف می شوند و معمولًا ردی به 

جا نمی گذارند.
. نکروبیوزلیپویدیکا: این زخم ها معمولًا بزرگ و عمیق و دردناک و خارش دارند و ابتدا 
به صورت یک برآمدگی ریز و قرمز ظاهر شده و کم کم شبیه یک اسکار با لبه های بنفش 
می شوند. این عارضه پوستی که ناشی از تغییرات رگ هاست نادر می باشد و معمولًا 

خانم های بزرگسالی که دیابت دارند به آن دچار می شوند.
عفونت های مکرر

افرادی که دیابت دارند بیشتر مستعد عفونت ها هستند. این عفونت ها شامل 
عفونت های باکتریایی مانند عفونت های اطراف ناخن یا فولیکول های مو و گل مژه 
می شوند. باکتری های گوناگونی می توانند باعث این عفونت ها شوند؛ اما معمولًا 

استافیلوکوکوس عامل چنین عفونت هایی است.
عفونت های قارچی نیز در دیابت شایع اند. اغلب این عفونت ها ناشی از قارچ هایی 
به نام کاندیدا هستند. چنین عفونت هایی می توانند به صورت عفونت قارچی واژن، 

انگل، خارش ژوک یا کشاله ران و بیماری پای ورزشکار ظاهر شوند. 
عفونت های مکرر ممکن است در اثر قند خون بالا به وجود بیایند که زمینه را برای 
رشد باکتری ها و ضعف سیستم ایمنی ایجاد می کند. یکی از قسمت هایی که بیشتر از 
همه مستعد عفونت قارچی است، مجاری ادراری است. زیرا دیابت، سیستم ایمنی را 
مختل می کند یا به این دلیل که دیابت بر عصب ها تا حدی اثر می گذارد که مثانه دیگر 

نمی تواند به طور کامل تخلیه شود.
تغییرات بینایی

برخی از تغییرات بینایی می توانند علامت این باشند که قند خونتان بالاست. قند 
زیاد به رگ های ریز موجود در چشم آسیب می زند و باعث تغییراتی در مایع چشم شده 

و بر شفافیت دید اثر می گذارد.
بعضی از تغییرات اولیه بینایی شامل تاری دید یا مشکل در دیدن اشیای دور 
می شود. اگر علت درمان نشود، تغییرات بینایی به مرور بدتر شده و ممکن است 

خط ها یا لکه های شناور تیره ای ببینید.
تغییرات شنوایی

افرادی که دیابت دارند در معرض کاهش شنوایی نیز هستند. در واقع دیابت، 
ریسک نقص شنوایی را دوبرابر می کند. علتش هم آسیبی است که قند خون بالا به 
عصب های گوش وارد می کند. بالابودن طولانی مدت قند خون می تواند به رگ ها و 
عصب های گوش داخلی آسیب بزند و بر نحوهٔ ارسال سیگنال ها از گوش داخلی به 

مغز اثر بگذارد.
شب ادراری در کودکان

بچه هایی که دیگر پوشکی نیستند و می توانند شب را بدون خیس کردن رختخواب 
به صبح برسانند ممکن است به دلیل دیابت چند بار در هفته رختخواب خود را خیس 

کنند. این وضعیت می تواند علامت دیابت نوع اول باشد.
شب ادراری در واقع یکی از علامت های دیابت نوع اول در کودکان است؛ اما اغلب 
والدین این موضوع را نمی دانند. شروع علائم دیابت نوع اول در کوچک ترها می تواند 
ناگهانی باشد و اگر زودتر تحت درمان قرار نگیرد تبدیل به یک وضعیت اورژانسی 
خواهد شد. افزایش ادرار معمولًا با افزایش احساس تشنگی و گرسنگی و کاهش وزن 

همراه است.
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در جلسه بنیاد قم پژوهی مطرح شد:

تغییرکاربریتنهاراهحفظخانههای
تاریخیقماست

در چهارصد و شصت و سومین جلسه بنیاد قم پژوهی که در سرای سنتی فرهنگ 
برگزار شد ابوالفضل قیامی کارشناس و راهنمایی گردشگری قم گفت: تجربه نشان 
داده است در بازسازی خانه تاریخی تنها بناهایی حفظ شده اند که برای آنها تغییر 

کاربری تصویب شده و به رستوران و یا کافه تبدیل شده اند .
براساس این گزارش ،در چهارصدو شصت و سومین جلسه بنیاد قم پژوهی که در 
سرای سنتی فرهنگ برگزار شد ابوالفضل قیامی کارشناس و راهنمایی گردشگری قم 
گفت: تجربه نشان داده است در بازسازی خانه تاریخی تنها بناهایی حفظ شده اند که 

برای آنها تغییر کاربری تصویب شده و به رستوران و یا کافه تبدیل شده اند .
این نشست که به بررسی پیشینه و وضعیت کنونی »سرای سنتی فرهنگ: خانه 
صبوری« پرداخته شد قیامی بیان کرد: خانه های تاریخی بخشی از فرهنگ ما است 
که برای برای حفظ و نگهداری آنها تلاش کنیم؛ مانند ادبیات ایران که با ارزش است 

و باید از آنها نگهداری شود.
وی گفت: در قم، خانه های تاریخی زیادی وجود داشت، اما به علت بی توجهی 
متولیان طی ده سال اخیر یکی پس از دیگری تخریب شدند و کسانی از آنها حمایت 

نکرده اند.
این راهنمای گردشگری قم افزود: معماری هم بخشی از تاریخ و فرهنگ ما است 
و خاطره هایی که در آن خانه وجود داشته است همه مهم است. متأسفانه در محله 

باغ پنبه همچنان شاهد تخریب خانه های تاریخی هستیم.
قیامی تصریح کرد: میراث فرهنگی به دلایل مختلف نمی تواند در حفظ خانه های 
تاریخی ورود کند، اما می تواند با حمایت از بخش خصوصی دربازسازی این بناها به 

حفظ این خانه ها کمک کند.
وی با اشاره به تلاش خانواده صبوری در بازسازی سرای سنتی فرهنگ گفت: این 
خانه سنتی بازسازی شده در نتیجه تلاش برادران صبوری هم اکنون به اقامتگاه 
بوم گردی تبدیل شده است که می تواند باعث ماندگاری زائر شود؛ چون به اقامتگاهی 

زیبا و قدیمی تبدیل شده است.
ابتدا  در  گفت:  صبوری  خانه  احیاگران  از  صبوری  حمیدرضا  دکتر  ادامه  در 
می خواستیم در یکی از روستاهای قم برای فرزندان جای تفریح در روستا خانه ای 
بسازیم، اما وقتی از وجود این بنا مطلع شدیم این خانه را خریداری کردیم و شهرداری 
مجوز ساخت دو طبقه روی پیلوت را به ما داد و قرار بود آن را بکوبیم و از نو بسازیم، ولی 
به پیشنهاد یکی از برادران که گفت، این خانه را به ساخت اقامتگاه سنتی اختصاص 
دهیم و آن را تخریب نکنیم همان کار را انجام دادیم و تخریب نکردیم و تصمیم گرفتیم 
در نوسازی کار بسیار خوبی انجام دهیم که منحصر بفرد باشد و هدف را بر روی این 

گذاشتیم که اقامتگاهی بسازیم که با آن آبروی قم را بخریم.
صبوری گفت: وقتی این خانه را در مزایده خریدیم متعلق به کانون بازنشستگان 
نیروهای مسلح بود و خیلی هم مخروبه بود. سقف ها تا حدودی ریزش کرده بود. 
پایه ها به علت اینکه ناودان شکسته بود و آب باران به داخل خانه می آمد پایه ها سست 

شده بودند.
وی اظهار داشت: در مسیر بازسازی خیلی ها سعی کردند ما را از نوسازی منصرف 
کنند. هرکسی از دوست و آشنا ما را می دید می گفت: این چه کاری بود انجام 
داده اید. پول خودتان را دور ریخته اید. ولی ما به حرف کسی گوش نکردیم. سرمان را 

پایین انداختیم و این خانه را با همه زحمتی که داشت تعمیر و آباد کردیم.
صبوری با بیان اینکه زیر بنای این خانه 167 متر است گفت: برای احیا بنا از چند 
متخصص معماری سنتی کمک گرفتیم. هم اکنون در این خانه هفت اتاق کوچک و 

بزرگ وجود دارد که برای پذیرایی از مهمانان مجهز شده است.
احیاگر این خانه قدیمی تصریح کرد: از آنجا که سعی داریم خانه های تاریخی را که 
در دل این شهر وجود دارد با این شیوه نجات دهیم. بنابراین آمادگی داریم که از نظر 
همه دوستان و متخصصان استفاده کنیم تا اینجا و دیگر بناها را بهتر و آبادتر بسازیم و 
در اختیار گردشگران و مسافران قم قرار دهیم تا با خاطره خوشی از سکونت در بنایی 

قدیمی را با خود از این شهر ببرند.
وی افزود: پشت بام این خانه نیز ظرفیت دارد که به کافی شاپ و یا بام رستوران 
تبدیل شود. بنابراین ما این آمادگی را داریم که بهره برداری ازآن را به افراد صاحب 

ایده ای واگذار کنیم.
وی با بیان اینکه سرای فرهنگ تنها اقامتگاه سنتی قم است افزود: بهای هر اتاق دو 
تخته شبی هشت صد هزار تومان و سه تخته یک میلیون و دویست هزار تومان همراه 
با صبحانه است. سیستم گرمایشی اتاق ها پکیج است و سرمایش آن کولر اسپیلت 

است.
صبوری در پاسخ به سوال خانم سوسن بیات از دانش آموختگان معماری که پرسید 
چه کسی به عنوان مشاور به شما در احیای این خانه کمک کرد گفت: آقای بادپا از 
پیشکسوتان معماری اسلامی و معمار حرم حضرت معصومه)س( از افرادی بودند که 

از نظر آنان برای احیا استفاده کردم.
در ادامه قیامی با تاکید بر لزوم تعامل و همکاری بین راهنمایان گردشگری قم و 
مالکان بناهای تاریخی قم گفت: اخیرا دو تن از راهنمایان گردشگری قم اپلیکشن 
گردشگری طراحی کرده اند به نام »های گشت« که در آن تمام جاذبه های گردشگری 
قم را گنجانده اند. کاربران می توانند از طریق این اپلیکشن با راهنمایان ارتباط گرفته 
تا کسانی را که تصمیم دارند از اماکن گردشگری قم بازدید کنند توسط آن راهنما به 

مکان مورد نظر رفته و از آن جاذبه گردشگری قم به همراه راهنما بازدید کنند.
قیامی گفت: یکی از گله های تور لیدرهای قم این است که سازمان هایی مثل 
شهرداری و میراث برای رونق کار ما تلاشی نمی کنند. من به آنان گفتم فقط زمانی 
می توانید رشد کنید که از این دو سازمان قطع امید کنید و خودتان برای پیشرقت کار 

خود برنامه ای داشته باشد.
برای نمونه درقم هم محور  با ظرفیت های متنوع.  افزود: قم شهری است  وی 
گردشگری فرهنگی وجود دارد؛ هم محور تاریخی و مذهبی که برای گردشگران 
بسیار قابل توجه است. همچنین در رشته طبیعت گردی قم از ظرفیت های خوبی 

برخوردار است.
قیامی تصریح کرد: این خانه سنتی برای برگزاری محافل شعرخوانی و شب شعر و 

دیگر برنامه های فرهنگی آماده است.
به  علاقه مندان  از  و  قم پژوهی  اعضای  از  یکی  امیدواریان  مهندس  همچنین 
خانه های تاریخی با قدردانی از زحمات خانواده صبوری در حفظ احیای این بنای 

سنتی گفت: در قم هشت صد پلاک با الگوی معماری وجود دارد.
وی تصریح کرد: در عکس هوایی از شهر قم دو هزار خانه ارزشمند معماری وجود 
داشت، اما در پروژه های مختلف مانند عماریاسر، چهل اختران، شهیدان برقعی و 

پارکینگ شرقی این بناها از بین رفت.
امیدواریان یکی از مشکلات خانه های تاریخی کمبود پارکینگ است که تدابیری 

مانند پارکینگ های لکه ای برای رفع این مشکل صورت گرفته است.
وی تصریح کرد: یکی از ویژگی های معماری ایرانی درونگرایی است که در خانه های 

تاریخی و الگوهای معماری قم این ویژگی وجود دارد.
امیدواریان بر لزوم اطلاع رسانی عمومی برای معرفی هرچه بیشتر این بنا تاکید کرد.
همچنین در این نشست شیخ محمدی یکی از هنرمندان قم در زمینه آواز خوانی و 

فیلمسازی به مناسبت سالروز سعدی غزلی از سعدی را اجر کرد.
اشعریون یکی از مهندسان معماری اسلامی پیشنهاد داد از سفرای کشورهای 

اسلامی دعوت کنید و این خانه فرهنگ اسلامی و ایرانی را معرفی کنید.
در پایان اعضای شرکت کننده در این نشست این خانه را مورد بازدید قرار دادند.

گفتنی است سرای سنتی فرهنگ در چهار راه غفاری، خیابان ایستگاه، خیابان 
فرهنگ، انتهای کوچه 4 واقع شده است.

چند وقتی از ازدواج شان می گذرد. در این مدت همه چیز تقریبا گُل و 
بلبل و رویایی بود. بی نقص. اما یک بگو مگوی کوچک، یک حرف اشتباه، 
یک عصبانیت کنترل نشده، همه چیز را از این رو به آن رو کرد. زن دیگر 
احساس خوشبختی نمی کرد. شوهرش در عصبانیت زیاده روی کرده بود. 
گفت آنچه نباید می گفت. بعد از آن برای زن همه چیز تیره و تار بود. حتی 
با خودش فکر می کرد که شاید انتخاب اشتباهی کرده. یا زود تصمیم گرفته 
باشد. انگار در یک چشم زدن همسرش از چشمش افتاده بود. او دیگر مرد 
رویایی که در این مدت تصورش می کرد نبود. حالا یک مردِ بداخلاقِ تمام 

عیار بود که بلد نبود درست حرف بزند. کاخ آرزوهایش فرو ریخته بود. 
مدتی با او قهر کرد. همه درهای گفت وگو و آشتی را بست. در نظرش 
شوهرش یک گناه کبیره انجام داده بود. مدام در ذهنش حرفش را تکرار 
می کرد و بیشتر از قبل او را در سرش محکوم می کرد. خودش هم مانده بود 
چطور یک مسئله کوچک تبدیل به بحران بزرگی شده است. همه رفتارهای 
مرد برایش زشت و زننده بود. حتی وقتی برای عذرخواهی برایش گل خرید. 
یا حتی وقتی از دست پختش تعریف کرد. دیگر این تعریف و تمجیدها در 

نگاه زن کم ارزش شده بود. 
این قهر تا جایی ادامه پیدا کرد که مرد هم دیگر حرف نمی زد. انگار در 
مقابل خشم و کینه زن کم آورده بود. هر روز بی سر و صدا به خانه می آمد. 
وسایلش را آرام در گوشه ای رها می کرد و بدون خوردن لقمه ای به رختخواب 
پناه می برد. صبح هم کله سحر از خانه بیرون می زد. زن هم از حرف نزدن 
و منت نکشیدن همسرش بیشتر احساس کلافگی می کرد. مانند دو غریبه 

در یک خانه زندگی می کردند. هر دو ناراحت و غمگین. 
* مردانی که زود خلع سلاح می شوند

هیچکس منکر قوی بودن و قدرت مردان نیست، اما در برهه هایی از 
زندگی مردها را می توان مانند پسران کوچک  ریش دار تشبیه کرد. پسرهایی 
که شاید زورشان به در کنسروها و مربا ها و اجسام سنگین برسد، اما تحمل 
یک لحظه بی توجهی و قهر و ناراحتی و یک اخم کوچک همسرشان را 
ندارند. این قدرت زور و بازو در مقابل لطافت زنانگی و عشق و بی محلی 
همسرشان کم می آورد. اما در این میان یک زن باهوش و قوی بلد است تا 

مردش را خلع سلاح کند، نه با خشم و بی محلی بلکه با عشق و مهربانی. 
رهبر معظم انقلاب می فرمایند: »این آقایان که می بینید ماشاءالله یال 
و کوپالی دارند، اینها همه اش ظاهر است، جسم قوی است اما از لحاظ 
پیچیدگی ذهنی و در زمینه های احساسی و عاطفی، زن قوی تر از مرد 
است، قدرت تحملش زیاد است، راه ها را بلد است. طبیعت زن این است. 
اغلب زن ها، البته ممکن است بعضی از زن ها هم این طور نباشند؛ غرض 
اینکه خانم ها بهتر می توانند در این مصاف دوستانه بر عوامل سردی فایق 
بیایند. با یک مقدار کوتاه آمدن، با یک مقدار خوش اخلاقی کردن با یک 
ابزار هایی که هست این کار را بکنند. مرد را بکشانند به آن جایی که باید قرار 

بگیرد، تا ان شاءالله زندگی شیرین تر می شود.« 
*قدرت زنانه-مادرانه!

دکتر »مجید ابهری« آسیب شناس اجتماعی و رفتارشناس می گوید: »در 
ترازوی خلقت، انسان ها از نظر نوع جنس، روح و روان، توانایی های عقلی 
و ذهنی احتمال متفاوت بودن داشته و دارای اختلافات مختلف هستند. 
اما وجود اینگونه اختلافات بین زن و مرد چندان قابل اعتنا نبوده و برخی 
از افراد ظاهر بین به خاطر قدرت بدنی و توانایی های ساختاری مردان را 
قوی تر از زنان دانسته و براساس تفاوت های ظاهری امتیازات مختلفی برای 
آن ها قائل هستند. درست است که زنان به خاطر ظرافت خلقت و لطافت 
وجودی شاید از عهده برخی از کارها و مشاغل برنیایند، اما قدرت عاطفی، 
لطافت روحی آن ها بسیار بیشتر و بالاتر از مردان است.« زن ها با ظرافت ها 
و لطافت شان قدرتی دارند که به زندگی مشترک رنگ می پاشند و با صبر و 
شکیبایی ذاتی که در وجودشان نهاده شده است، مشکلات و دشواری ها را 

از میدان به در می  کنند و زندگی مشترک را شیرین می کنند.
و  خواب  می تواند  مادر  یک  که  می شود  آشکار  وقتی  حقیقت  این 
استراحتش را وقف راحتی و رفاه فرزند و همسرش کند و ساعت ها در کنار 
بالین وی بیدار نشسته و او را به آغوش خواب ناز بسپارد. دوران بارداری یکی 
از مشکل ترین دوران حیات هر زن بوده که مادر با امید آینده و در آغوش 
کشیدن فرزندش این روزهای سخت را تحمل می کند. در کنار سفره خود را 
سیر نشان می دهد تا فرزندش گرسنه نماند. تفاوت های فیزیکی بین زن و 
مرد نباید اساس قضاوت و قدرت نمایی مردان شود. چراکه بانوان علی رغم 

ارزنده ای  معنوی  و  روحی  قدرت  از  خود  ساختار  در  تفاوت ها  از  برخی 
برخوردار هستند. 

مقاومت مادران شهدا در رو به رو شدن با استخوان های فرزندان خود یا 
پاره های بدن آن ها واقعا حیرت آور است. مادر به عنوان مظهر عاطفه در 
خلقت، جگر گوشه خود را در خاک می نهد و او را هدیه به دین و ارزش های 

دینی می نماید. 
*مدیریتی که زندگی را شیرین می  کند

مبانی  باید  »رسانه ها  و مشاور خانواده می گوید:  درمانگر  روان  ابهری 
ارزشمند برتری های انسانی و عاطفی بانوان را الگوی انتقال مفاهیم قرار 
داده و اجازه ندهند تحقیر و کم شماری بانوان به ابعاد مختلف زندگی 
سرایت کند. پرستاری از بیماران، مراقبت از آن ها هنری است که ممکن 
است مردان در اجرای آن ها توانا باشند، اما به طور طبیعی در طولانی مدت 
این بانوان هستند که پرستاری از بیماران و افراد رنجور را با دل و جان پذیرفته 

و آسایش و آرامش خود را فدای سلامت و آسایش بیماران می کنند.«
این رفتارشناس که چهل سال از عمر و جوانی خود را صرف پژوهش های 
و  گران  پژوهش  توجه  و  کرده   اشاره  واقعیت  به یک  است  نموده  میدانی 
فرهیختگان را به آن جلب می کند: » در بسیاری از اوقات هنگام مواجهه با 
مشکلات اعم از مشکلات اقتصادی و مالی، یا سایر ابعاد از دشواری های 
زندگی مردان با بلند تر کردن صدای خود و یا سکوت و خروج از محل مواجهه 
به روابط و رفتارها واکنش نشان دهند، اما زنان با متانت و آرامش مدیریت 
رفتاری را در بالاترین درجه خود نشان داده و آرامش و متانت خود را هزینه 
می کنند  تا سکوت و لطف فضای خانه به هم نریخته و مهر و لطف زندگی 

تداوم یابد.« 
*ضرورت های تحکیم زندگی

مهارت غلبه بر مشکلات و حل و فصل آن ها و آمیزه های روحی و رفتاری 
ناشی از خلقت و تربیت بانوان تحمل مشکلات را برای این موجودات ظریف 
اما قوی آسان نموده است. به شکلی که به قیمت فرو خوردن خشم و رنج 
حاصل شده و آرامش و صبر را به مجموعه زندگی هدیه می نمایند. از این 
جهت است که بهشت زیر پای ماردان قرار گرفته است، چراکه قدم های پر 
از لطف مادران و بانوان سرچشمه بروز آرامش، صبر و لطف در خانه و کاشانه 
می شود. به همین خاطر لازم است در زمینه مهارت مدیریت خانواده و 
توانمندی های حل و فصل مشکلات اسرار و رموز زندگی به دختران نوجوان 
آموخته شود و به آن ها یاد داده شود که زندگی فقط ظاهر و ابزار ظاهری 

نبوده و ضرورت های دیگری نیز برای ادامه و تحکیم آن لازم است. 
*برای مطلع عشق! 

است؛  عشق  مطلع  کتاب  از  ها،  پدرانه  این  همه  زیربنای  راستی! 
و حدیث های جلسات خطبه عقدِ  از حرف  مجموعه ای گردآوری شده 
جوانان خوشبختی که خطبه خوان زندگی آن ها رهبرشان بوده است. ما 
هم هر هفته همراه شما میهمان کلام شیرین و نصایح پدرانه اش می شویم. 

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

تربیتدانشجودربخشبینالملل
بهاهدافانقلاباسلامیکمکمیکند

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به لزوم سرمایه گذاری درخصوص 
تربیت دانشجویان گفت:  تربیت دانشجو در بخش بین الملل به اهداف انقلاب اسلامی 

کمک می کند. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار رئیس دانشگاه قم ، تربیت دانشجو 
در بخش بین الملل را عامل انتقال پیام انقلاب اسلامی به سایر کشورها ارزیابی کرد 

و سرمایه گذاری بیشتر بر تربیت دانشجویان را عامل موفقیت کشور در آینده دانست.
وی دانشجویان را آینده سازان این مرز و بوم توصیف کرد و افزود: هر چه بیشتر بر 
درخصوص دانشجویان سرمایه گذاری شود، نتیجه بهتری را در آینده در پی خواهد 

داشت.
داشت:  ابراز  دینی  معارف  ترویج  در  قم  مقدس  شهر  مرکزیت  به  اشاره  با  وی 
دانشجویانی که در قم تحصیل می کنند، اعم از ایرانی و غیر ایرانی، باید شاکله تربیتی 

آنان به گونه ای باشد که برای سراسر کشور جنبه الگویی داشته باشند.
حسینی بوشهری نهادینه سازی مسائل تربیتی و اخلاقی را در گرو برنامه ریزی 
درست و تقسیم وظایف دانست و اظهار داشت: اگر به درستی برنامه ریزی و تقسیم 
وظایف صورت پذیرد، حتی با شرایط کنونی و مسائلی که با آن مواجه هستیم نیز 

می توان تعداد بالای دانشجویان را مدیریت نمود.
گزینش استاد باید با دقت کافی در رفتار و منش او همراه باشد 

عضو هیات امناء جامعه المصطفی در ادامه سخنان خود با تأکید بر لزوم دقت کافی 
در گزینش اساتید گفت: گزینش استاد باید با دقت کافی در رفتار و منش او همراه 
باشد؛ چرا که همانگونه که مقام معظم رهبری می فرماید، متن درسی هر چقدر هم که 
قوی باشد، اگر استاد شایسته نباشد، مطالبی را که خود می خواهد به دانشجو منتقل 

می کند. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود، با اشاره به تفکیک جنسیتی در برخی از 
دانشگاه ها ابراز داشت: دانشگاه قم با یک مبنای دینی پایه گذاری شده است و اگر 
علت وجود برخی از محدودیت ها برای دانشجویان توضیح داده شود، دیگر احساس 

محدودیت نخواهند کرد.
وی ادامه داد: بحث تفکیک جنسیتی مختص به دانشگاه قم نیست و در برخی از 
دانشگاه های خارجی نیز شاهد این مسئله هستیم که علت آن افزایش تمرکز و راندمان 
تحصیلی دانشجویان است. حسینی بوشهری دربخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به نحوه برخورد مجلس سنای آمریکا با ) پیام رسان ( تیک تاک افزود: مردم ما باید به 
این نوع برخورد دوگانه از ناحیه آمریکایی ها و دنیای غرب که نسبت به فرزندان خود 
احساس مسئولیت می کنند ولی نسبت به کشورهای دیگر تشویق کننده فضای باز و 

بدون مرز بندی هستند، به خوبی توجه کنند.
در ابتدای این جلسه، حجت الاسلام و المسلمین احمدحسین شریفی ضمن ارائه 
گزارش مختصری از وضعیت دانشجویان خارجی در کشور، از برگزاری جشنواره ای به 
منظور تجلیل از دانشجویان برتر غیر ایرانی به میزبانی دانشگاه قم و با حضور حدود 40 

دانشگاه از سراسر کشور، از 16 تا 18 اردیبهشت ماه خبر داد.
 

رئیس کمیسیون فرهنگی شورای شهر قم:

عناصرهویتیانقلابرانمادسازیکنیم
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه در حوزه 
مدیریت شهری عناصر هویتی انقلاب را باید نمادسازی کنیم، گفت: در حال حاضر 
جنگ روایت ها را شاهد هستیم، در این راستا ضرورت دارد روایت های انقلاب اسلامی 

را به رویداد تبدیل کنیم.
مصطفی ملائی در نخستین نشست هم اندیشی رؤسای کمیسیون های فرهنگی و 
اجتماعی شورای اسلامی شهرهای مراکز استان کشور و چهارمین اجلاس شهرهای 
حماسه ساز انقلاب اسلامی در اصفهان اظهار کرد: انقلاب اسلامی ما نماد قدرت نرم 
است، روزهای به یادماندنی تلخ و شیرینی را پس از پیروزی انقلاب تاکنون سپری کردیم 

که از بعضی از آن ها با عنوان ایام الله یاد می کنیم.
وی افزود: روزهای حماسه ساز از 15 خرداد 1342 تا 22 بهمن 1357، قیام هایی 
در شهرهای مختلف کشور انجام شد که همه دارای جایگاه بلندی است، در واقع همه 

شهرهای کشور در شکل گیری انقلاب اسلامی ایران تأثیرگذار بودند.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه دشمن 
به دنبال تخریب و اعتبارزدایی مؤلفه های قدرت کشور است و در وقایع اخیر نیز شاهد 
آن بودیم، تصریح کرد: دشمنان کشور به دنبال تحریف، تخریب، تهدید و تضعیف 
عناصر هویتی انقلاب اسلامی هستند، در این راستا یکی از عوامل قدرت و پیروزی 

انقلاب ما روحانیت بوده که دشمن به دنبال تخریب آنها است.
وی خاطرنشان کرد: ما باید به دنبال تکریم و تقویت مؤلفه های قدرت کشور باشیم، در 
این راستا کمیسیون فرهنگی شورای اسلامی شهر قم مراسم تکریم و تجلیل بسیاری 

را برگزار می کند.
و  کودکان  به  باید  را  فرهنگی  حوزه  اقدامات  از  زیادی  بخش  کرد:  اضافه  ملائی 

نوجوانان به ویژه دختران اختصاص دهیم.
وی با بیان اینکه در کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شهرهای حماسه ساز انقلاب 
اسلامی که دبیرخانه آن در تربت حیدریه است، عناصر هویتی پیروزی انقلاب اسلامی 
را تقویت می کنیم، ادامه داد: به دنبال تهیه مستند تاریخ شفاهی هستیم، همچنین 

بزرگداشت روزهای قیام و تجلیل از خانواده های شهدا نیز انجام می شود.
رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه در 
حوزه مدیریت شهری عناصر هویتی انقلاب را باید نمادسازی کنیم، گفت: در حال 
حاضر جنگ روایت ها را شاهد هستیم، در این راستا باید روایت های انقلاب اسلامی 
را به رویداد تبدیل کنیم، لذا در چنین اجلاسی باید نقش علما، شهدا، شخصیت ها و 

جایگاه آن ها را تقویت کنیم.

استاد حوزه علمیه قم:

آیتاللهسلیمانیعمریرادرراهخداوند
بهمردمخدمتکرد

استاد حوزه علمیه قم گفت: شهید آیت الله سلیمانی عمری را در راه خداوند به مردم 
خدمت کرد که امیدواریم خداوند به ما هم توفیق دهد از عمر خود درست استفاده 

کنیم.
حجت الاسلام و المسلمین علی نظری منفرد شامگاه شنبه در مراسم بزرگداشت 
آیت الله شهید سلیمانی عضو فقید مجلس خبرگان رهبری که در مسجد اعظم قم 
برگزار شد در سخنانی اظهار داشت: مقصد همه انسان ها مرگ است و در این میان 
برخی ها سعید از دنیا می روند که جایگاه آنان بهشت است و عده ای نیز فجار هستند 
که جایگاه آنان جهنم است و اینکه انسان جز کدام دسته باشد به دست خود انسان 

است.
استاد حوزه علمیه قم گفت: راه شیطان چاه و راه انبیای الهی نجات است و انسان 
باید انتخاب کند که کدام را بر می گزیند چرا که انسان موجودی انتخاب گر است و ما 
باید چشم خود را روشن کنیم در غیر این صورت بر اساس قسم قرآن کریم اگر انسان راه 

را درست انتخاب نکند سرنوشت شومی در انتظار آن است.
وی با بیان اینکه شهادت در راه خدا نصب هر کسی نمی شود و شهادت یک توفیق 
است افزود: بالای هر خوبی یک خوبی دیگری است اما بالاتر از شهادت نداریم و وقتی 
حضرت علی )ع( از زبان پیامبر شنید که در ماه مبارک رمضان به شهادت می رسد بسیار 

خرسند و خوشحال شد.
حجت الاسلام نظری منفرد با بیان اینکه شهادت گاهی در جبهه جنگ و گاهی در 
محراب عبادت و از پشت سر است ابراز داشت: آیت الله سلیمانی انسانی شایسته، 
متین و باوقار بود و پس از انقلاب اسلامی در سنگرهای مختلف آن هم در استانی مانند 

سیستان و بلوچستان 17 سال ماند و عام و خاص را مجذوب خود کرد.
وی افزود: عمر، نعمت گرانبهایی است که اگر انسان از آن به درستی استفاده نکند 
در پایان عمر پشیمان است که در این صورت فایده ای ندارد و یکی از اسامی قیامت 

نیز روز حسرت است.
وی عنوان داشت: آیت الله سلیمانی عمری را در راه خداوند و به مردم خدمت کرد که 

امیدواریم خداوند به ما توفیق دهد از عمر خود درست استفاده کنیم.
استاد حوزه علمیه قم بیان داشت: امام علی )ع( فرمود شدیدترین اندوه ها در زندگی 
از دست دادن فرصت است که باید تلاش کنیم حسن خاتمه داشته باشیم که این امر 

از بهترین ها است.
حجت الاسلام نظری منفرد با تقدیر از حضور گسترده مردم در مراسم تشییع آیت الله 
سلیمانی بیان داشت: از احساسات مردم در شهرهای مختلف شمال و در شهر قم باید 

تقدیر کرد و این امر نشان دهنده این است که روحانیت در دل ها جا دارد.

اجتماعی

یکی از دغدغه های جدی در حوزه مدیریت شهری، وضعیت نابسامان بافت های 
فرسوده در سطح شهر است که در این راستا طرح های تشویقی به کمک نوسازی 

بافت های فرسوده قم می آید.
براساس این گزارش ، وجود بیش از 1600 هکتار بافت فرسوده در شهر قم خود 
نشانی از وضعیت نامناسب در بخش های مختلف خدماتی، امدادی، ترافیکی، 
فضای سبز، عمرانی و... دارد که این وضعیت متأسفانه در سال ها و دهه های 

گذشته به علت های مختلف فقط تلنبار شده است.
در دولت های مختلف هرگاه نامی از بافت فرسوده برده می شود همه از داشتن 
برنامه برای تعیین تکلیف این موضوع مهم و حیاتی در شهرها می گویند، ولی هرچه 
جلوتر می رویم این روند برنامه ریزی فقط در حد همان برنامه باقی مانده و ضمانت 

اجرایی ندارد.
اما با روی کار آمدن دولت سیزدهم بارقه های امید برای تعیین تکلیف و بهسازی 
بافت فرسوده در بسیاری از شهرها ازجمله شهر قم ایجادشده است و در این راستا 
شورای عالی معماری و شهرسازی کشور و کمیسیون ماده 5 استان با اعطای 

طبقات تشویقی سعی در احیای این بافت فرسوده دارد.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم با اشاره به مشکلات شهروندان در 
بافت های تاریخی و فرسوده در شهر قم یادآور شد: باید این وضعیت بلاتکلیفی 
به سرعت رفع شود تا شهروندان بتوانند از ظرفیت های پیش بینی شده استفاده 

کنند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم نیز در خصوص بافت فرسوده اظهار داشت: در 

حال حاضر 1600 هکتار بافت فرسوده در شهر قم وجود دارد و این ظرفیت خوبی 
است، چراکه زیرساخت ها از قبل آماده بوده و مرکزیت حرم مطهر حفظ می شود.

محمد صادقی اضافه کرد: نوسازی بافت فرسوده باعث رونق اقتصادی شهر 
می شود، در این خصوص برنامه ریزی شده و وام بافت فرسوده نیز افزایش یافته است 
و حدود یک ماه قبل شورای عالی معماری و شهرسازی به کل کشور ابلاغ کردند 

برای بافت فرسوده، یک طبقه جهت تشویق مالکین افزایش یابد.
برگزار می کنیم،  را  و جلساتی  پیگیر هستیم  نیز  استان  در  تصریح کرد:  وی 
دراین باره تصمیمی گرفته شده که اگر تجمیعی صورت بگیرد و متراژ زمین بالای 
400 متر برود، مجدد یک طبقه تشویقی دیگر افزایش می یابد و دو طبقه افزایش 
امکان پذیر می شود که در این راستا می توان از ظرفیت بافت فرسوده به خوبی 
استفاده کرد. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خاطرنشان کرد: بهره گیری از 
ظرفیت بافت فرسوده به طرح تفصیلی بستگی دارد و براساس طرح تفصیلی هر 

طبقه ای باشدT یک طبقه افزایش خواهد یافت.
وی با بیان اینکه در این راستا طرح جدیدی ارائه شد که اگر بافت فرسوده تجمیع 
شود و 400 متر باشد، مجدداً از دو طبقه تشویقی برخوردار شوند، گفت: مردم از 

این ظرفیت استفاده کنند و شهر را توسعه دهیم تا مرکزیت حرم حفظ شود.
صادقی خاطرنشان کرد: باید مرکزیت حرم مطهر در قم حفظ شود و شهر به 
صورت نامتوازن توسعه پیدا نکند، این موضوع به لحاظ ترافیکی و حمل ونقل 
مشکات زیادی را برای مدیریت شهری و شهر به وجود می آورد و در الحاقات جدید 

بخش شمالی منطقه 3 جاده قم-تهران برای ویلایی در نظر گرفته شده است.

طرح های تشویقی به کمک نوسازی بافت های فرسوده قم می آید؛

وضعیتنابسامانبافتهایفرسودهقمسامانمییابد

 پسران کوچک ریش دار!

 قدرت زنانه ای که به زور بازوی مردان می چربد
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معاون صنایع و امور گمرکی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم مطرح کرد:

تسهیلمالیاتیبرایواحدهایتولیدی
منطقهویژهسلفچگان

معاون صنایع و امور گمرکی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم با اشاره به 
تسهیل مالیاتی صورت گرفته برای واحدی تولیدی مستقر در این منطقه گفت: با 
پیگیری صورت گرفته الزام استعلام ماده 186 قانون مالیات مستقیم از پیش روی 
سرمایه گذاران منطقه ویژه سلفچگان به عنوان یکی از موانع تولید آنان برداشته 

شد. 
به گزارش ندای قم به نقل از ایرنا ،میثم رنجبریان در گفت وگویی با اشاره به اینکه 
رفع موانع پیش روی تولیدکنندگان از اولویت های مدیران منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان است، بیان کرد: یکی از مشکلات مدیران واحدهای تولیدی منطقه؛ 
فرآیند طولانی و در مواقعی فرسایشی استعلام ماده 186 قانون مالیات مستقیم 
برای اخذ، تمدید و اصلاح پروانه های بهره برداری بود که این امر مشکلاتی را برای 

سرمایه گذاران ایجاد کرده بود.
وی با اشاره به اینکه از جمله این مشکل ها لزوم انتقال پرونده های مالیاتی خارج 
استان به اداره امور مالیاتی استان قم بود که روندی طولانی داشت، ابراز کرد: این 
موانع در مواردی باعث شده بود که واحدهای تولیدی از تمدید یا اصلاح پروانه 
های بهره برداری صرف نظر کنند که این امر در نهایت منجر به عدم تولید محصول 

جدید یا اختلال در روند محصولات قبلی می شد.
معاون صنایع و امور گمرکی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم با بیان اینکه 
با دستور مدیرعامل منطقه رفع این مشکل در دستور کار قرار گرفت، گفت: در 
بررسی های کارشناسی صورت گرفته؛ به یک رای از دیوان عالی کشور رسیدیم 
که لزوم دریافت استعلام ماده 186 قانون مالیات مستقیم را برای واحدهای 
تولیدی را رد کرده بود. رنجبریان ادامه داد: پیرو مکاتبات صورت گرفته و پیگیری 
مدیریت منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان؛ از سال جدید هرگونه صدور، تجدید، 
اصلاح و یا تمدید پروانه بهره برداری واحدهای تولیدی، نیازی به استعلام ماده 
186 قانون مالیات مستقیم نداشته و واحدهای تولیدی که جهت اخذ پروانه بهره 
برداری در فرایند مذکور مشکلاتی داشتند می توانند به واحد امور صنایع موسسه 
مراجعه کنند. گفتنی است درحال حاضر 147 واحد تولیدی فعال در منطقه ویژه 

اقتصادی سلفچگان در حال فعالیت هستند.
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان در 50 کیلومتری شهر قم، به عنوان مهم ترین و 
نزدیک ترین منطقه ویژه اقتصادی به مرکز سیاسی اقتصادی کشور، واقع در مسیر 
جاده ابریشم، راه آهن سراسری و بزرگراه های اصلی شمال - جنوب و شرق - غرب 
ایران بوده و جهت برقراری ارتباط با اروپا، کشورهای آسیای میانه و خلیج فارس 
به منظور تولید، صادرات و ترانزیت کالا، موقعیتی ممتاز داشته و قادر است نقش 

تعیین کننده ای در اقتصاد کلان منطقه و کشور ایفا نماید.

مالکان تا ۱5 شهریور فرصت دارند؛

خانههایبدونمستاجردرسیبلمالیات!
دولت تا 15 شهریورماه به مالکان واحدهای مسکونی خالی فرصت داده تا 
خانه های خود را به فروش برسانند یا اجاره بدهند؛ در غیر این صورت مشمول 

مالیات خانه های خالی می شوند.
براساس این گزارش ، دولت قصد دارد در سال جاری 2000 میلیارد تومان از 
مالکان خانه های خالی، مالیات اخذ کند. البته مسئولان می گویند که هدف، بالا 
بردن درآمدهای دولت نیست بلکه افزایش عرضه به منظور کنترل بازار مسکن و 

اجاره بها هدف غایی محسوب می شود.
قانون مالیات بر خانه های خالی از آذرماه 1399 تصویب شد اما به دلیل ضعف 
در مکانیزم دقیق شناسایی، هنوز اجرای این قانون شکل جدی به خود نگرفته 
است. با این حال مسئولان دولتی در روزهای اخیر به مالکان خانه های خالی 
اعلام کرده اند که از 15 شهریورماه قانون مالیات بر خانه های خالی با قدرت وارد 
 ـمدیرکل راه و شهرسازی  فاز اجرا خواهد شد. در این خصوص خلیل محبت خواه 
استان تهران خطاب به صاحبان خانه های خالی در شهر تهران و 48 شهر استان 
تهران گفته است: دولت مصمم است برای ساماندهی بازار اجاره خانه های خالی 
را شناسایی کند و در این راه از آمار شهرداری ها، سامانه جامع املاک و اسکان، 
دستگاههای خدمات رسان و... و. استفاده می کند و پس از شناسایی قانون 
مالیات بر خانه های خالی و مالیات بر خانه های لوکس اعمال خواهد شد. به صرف 

و صلاح موجران است که خانه هایشان را اجاره بدهند.
 ـسرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت  اسفندماه سال گذشته ابوالفضل نوروزی 
راه و شهرسازی از ثبت اطلاعات ملکی بیش از 73 میلیون شخص حقیقی و 
حقوقی در سامانه املاک و اسکان خبر داد و گفت که شناسایی خانه های خالی 
در حال افزایش است و با اولویت دانه درشت ها این مالیات اخذ خواهد شد. به 
همین منظور وزارت راه و شهرسازی طی نامه ای فهرست اشخاص حقوقی و 
حقیقی دارای بیش از 100 و بین 50 تا 100 واحد مسکونی خالی را به سازمان 
امور مالیاتی ارسال کرده است. طبق آمار سال 1395 حدود 2.6 میلیون واحد 
مسکونی خالی از سکنه در کشور وجود دارد که حدود 500 هزار واحد آن در 
استان  تهران است. چند روز پیش نیز اعلام شد که 65 هزار واحد مسکونی خالی 
در شهر جدید پردیس، 45 هزار واحد خالی و در حال ساخت در منطقه 22 تهران 
و 10 هزار واحد خالی متعلق به بانک ها و ادارات در استان تهران است. با توجه به 
این که مالیات خانه های خالی مشمول اشخاص حقیقی و حقوقی خواهد شد، 

واحدهای متعلق به بانک ها و ادارات نیز هدف مالیات قرار می گیرند.
بر اساس قانون مالیات خانه های خالی مصوب آذرماه سال گذشته، اگر واحد 
مسکونی در شهرهای بالای 100 هزار نفر بیش از 120 روز خالی از سکنه باشد،  
مشمول مالیات می شود و به ازای هر ماه بیش از زمان مذکور،  ماهانه مشمول 
مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره به شرح ضرایب سال اول معادل شش برابر 
مالیات متعلقه، سال دوم معادل 12 برابر مالیات متعلقه و سال سوم به بعد معادل 

18 برابر مالیات متعلقه خواهد شد.  

عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار :

مهمترینانتظارجامعهکارگریچیست؟
عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار تدوین آیین نامه تبصره دو ماده 7 قانون 
کار را یکی از مهمترین خواسته ها و انتظارات جامعه کارگری دانست و با اشاره 
به طرح حذف شرکت های پیمانکاری گفت: جامعه کارگری امیدوار است که در 

جهت تحقق مطالبات بحق خود در هفته کارگر اخبار مسرت بخشی بشنود.
علی اصلانی در گفت وگویی ، هفته کارگر را به تلاشگران عرصه کار و تولید 
تبریک گفت و اظهار کرد: امسال جشنواره ملی امتنان از کارگران نمونه و کارآفرین 

کشور با حضور رئیس جمهور در استان البرز برگزار خواهد شد.
وی ادامه داد: کارگران در دیدار با رییس جمهور امیدوارند اخبار خوش و مسرت 

بخشی بشنوند و مطالبات بحق آنها محقق شود.
عضو کانون عالی شوراهای اسلامی کار درباره لایحه ارتقای امنیت کارگران ابراز 
عقیده کرد و گفت: بر اساس آنچه اطلاع داریم، این لایحه به چند ماده قانون کار 
از جمله ماده ،7 10 و 27 می پردازد. سالهای سال است که جامعه کارگری منتظر 
تدوین آیین نامه تبصره دو ماده 7 قانون کار است که باید از سوی وزارت کار صورت 

می گرفت ولی تاکنون اقدام خاصی در این زمینه اتفاق نیفتاده است.
اصلانی افزود: در سال 1369 که قانون کار به تصویب رسید، مقرر شد آیین نامه 
تبصره دو ماده 7 نوشته شود تا شغل های مستمر و غیر مستمر شناسایی و مشکل 
نیروهایی که در این مشاغل با قراردادهای موقت به کار گرفته شده اند،  برطرف 
شود. اگر سالها قبل آیین نامه نوشته می شد امروز شاهد نبودیم که کارگران بعد از 

20 سال کار با قرارداد موقت در یک شغل مستمر مشغول کار باشند.
این مقام مسئول کارگری با بین اینکه قراردادهای موقت در بهره وری بنگاه ها 
و کیفیت کالاهای تولیدی تاثیرگذار است، اظهار کرد: کارفرمایان به این نتیجه 
رسیده اند که وقتی کارگری امنیت شغلی ندارد و قرارداد کارش مشخص نیست، 
روی تولید و بهره وری کارگاه اثر می گذارد، بنابراین معتقدم که اگر لایحه ارتقای 
و  موثر است  باشد  کار  نیروهای  امنیت شغلی  امنیت شغلی در جهت حفظ 
امیدواریم در راستای قول مساعد رئیس جمهوری به کارگران مبنی بر ساماندهی 

قراردادهای کار و حذف شرکت های پیمانکاری به نتیجه برسد.

نمایندگان مجلس، روز یک شنبه در جلسه ای پر فراز و 
نشیب که به موضوع مهم استیضاح وزیر صمت مربوط 

بوده، رای خود را از فاطمی امین پس گرفتند.
وزیر  امروز  خودرو،  قیمت  غریب  و  عجیب  قیمت های 
صنعت را به مجلس کشاند تا استیضاح شود و این استیضاح 
از  توانست  وزیر  بیاورد؛ موضوعی که خیلی سخت  رای 
شرایط آن دفاع کند و در عین حال، قیمت هایی از خودروها 
در این جلسه علنی مجلس شنیده شد که خود نمایندگان 
از آن ها با عنوان »فاجعه« یاد می کردند. یکی از نمایندگان 
با اشاره به افزایش 300 درصدی قیمت خودرو، گفت: این 
رشد قیمت در شرایطی است که فاطمی امین، وعده ارزانی 
قیمت را به مردم داده بود. نماینده ای دیگر انتقاد کرد که 
وضعیت به جایی رسیده که پراید 100 میلیون تومانی، 
300 میلیون تومان شده است. اما در این میان، انتقادی 
دیگر مطرح شد و این که برای مهار گرانی افسارگسیخته 
بازار خودرو که در این 20 ماه رشد فزاینده ای داشته است، 
باید یقه چه کسی را گرفت؟ در عین حال، یکی از نمایندگان 
مطرح کرد چرا باید خبر استیضاح وزیر صمت، قیمت دنا 
را 70 میلیون تومان پایین بیاورد، در حالی که رشد قیمت 

خودروها تا روز اعلام وصول استیضاح ادامه داشت.
در مقابل اما نمایندگان مخالف استیضاح عنوان می کردند 
که در پاک دستی وزیر صنعت، معدن و تجارت تردیدی 
وجود ندارد و از طرف دیگر نباید همه مسائل و مشکلات 
بازار خودرو را از چشم وزیر صنعت، معدن و تجارت دید، 
بلکه باید به دنبال ریشه وضعیت موجود در بازار خودرو 
گشت. به اعتقاد آنها، امروز این ادبیات به کار می رود که با 
احتمال عزل وزیر صمت خودرو و یخچال ارزان می شود و 
گفته می شود که آقای فاطمی امین چه بلایی بر سر معدن 
و یخچال آورده اید، اما مگر چقدر تدبیر یخچال و خودرو در 

دست وزیر است و چقدر سایت دارد؟
با این حال، سید ابراهیم رییسی، رییس جمهور که برای 
دفاع از وزیر صنعت، معدن و تجارت به مجلس آمده بود، 
گفت: وزارت صمت بخش های مختلف دارد و آیا وزیر صرفا 
باید با خودرو مورد قضاوت قرار گیرد. به گفته او، گام هایی 
جدی در این جهت برداشته شده تا خودرو باکیفیت به 
میدان آید. ما در میانه راه هستیم و حتما باید کار جدی در 

خودرو انجام شود.
رییسی با تاکید بر این که باید با مافیای خودرو برخورد 
شود، عنوان کرد: پرونده های آنها در حال بررسی است و از 
هیچ موردی چشم پوشی نشده است. اولین مدعی در این 
زمینه دولت است. هر نقطه ای در مدیریت ببینیم که فساد 
و روابط ناسالم وجود دارد و ناکارآمدی وجود دارد، قبل از هر 

کس ما مدعی می شویم و حتما برخورد می کنیم.
وی درباره قیمت خوردو و نقش افراد سودجو در این زمینه، 
تصریح کرد: اگر قوانین مناسب مثل عایدی بر سرمایه 
و مالیات در این زمینه تاثیرگذار است، اما دولت نسبت به 
تداوم قیمت حبابی و قیمت گذاری غلط به صورت ساعتی 
حساس است. باید با جریان مافیایی و سودایی برخورد 
شود. خط قرمز دولت مبارزه با رانت، مافیا و ویژه خواری 
است. دولت و مجلس باید در این زمینه اقدام کنند. در کنار 
آن، سید رضا فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت در 
دفاع از خود در مقابل نمایندگان استیضاح کننده، گفت: 
نشانه های بهبودی حاصل شده است. به اعتقاد او، صنعت 
خودرو موضوعات بسیاری دارد، اما این روزها تنها قیمت 
خودرو مورد توجه قرار گرفته است. اگر در سال های گذشته 
تولید خودرو درمان می شد، ما امروز دچار این مشکلات 
نمی شدیم و اگر واردات خودرو متوقف نمی شد، ما با این 

مسائل روبه رو نمی شدیم.
وی تاکید کرد: اگر در نیمه دوم سال 1401 جنگ ارزی 
رو نمی شدیم.  روبه  این موضوعات  با  ما  آغاز نمی شد، 
صنعت خودرو کشور مبتنی بر مونتاژ و داخلی سازی است 
و به همین جهت با فراز و نشیب تحریم ها، تولید کم و زیاد 

می شود.
توضیح فاطمی امین درباره ادعای اعطای خودرو به 

نمایندگان
طرح  بررسی  جلسه  در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
استیضاحش در دفاع از خود تاکید کرد: در روزهای اخیر 
اتهام کذب منتشر شد که مردم هم متضرر شدند،  یک 
اتهامی که نه در شأن دولت مردمی بود و نه در شأن مجلس 
انقلابی است. صرفا کذب محض بود. در چند روز گذشته 
بنده هرجا رفتم احساس کردم نگاه سنگینی به بنده است 

شما هم همین طور بودید.
افراد  آبروی  با  باید  چرا  افزود:  فاطمی امین  رضا  سید 
این گونه بازی شود. این آبروریزی ها ذخیره قبر و قیامت 
می شود. آقای علیرضابیگی از شما می خواهم اکنون بلند 
شوید و بگویید یک خودرو داده شده است و نه 70 خودرو. 
چرا مجلس و دولت تخریب می شود؟ چرا برای کشور هزینه 
ایجاد می کنید؟ چرا باید مجلس انقلابی که ضد فساد است 

به چنین فسادی متهم شود؟ آیا این جنگ روانی نیست؟
و  مسائل  خودرو  صنعت  این که  بیان  با  امین  فاطمی 
مشکلات زیادی دارد، اظهار کرد: اگر در گذشته توقف 
وضعیت  این  نبودیم.  شاهد  را  واردات  یا  و  خودرو  تولید 

را نمی دیدیم و یا این که از نیمه سال گذشته وارد جنگ 
ارزی شدیم. صنعت خودروسازی کشور مبتنی بر مونتاژ 
و داخلی سازی است که با فراز و نشیب تحریم تولید کم 
می شود هرچه تحریم ها شدیدتر شده تولید هم به زیر یک 
میلیون رسیده اما در سال 1401 در شرایط تشدید تحریم 

ما تولید را به بیش از یک میلیون رساندیم.
وی با بیان این که در سال گذشته تورم خودرو کاهشی 
بوده است، ادامه داد: جنگ ارزی از آبان ماه شروع شد و 
افزایش قیمت ها را بعد از آن در بازار شاهد بودیم که آن هم 
به دلیل تقاضای کاذب بود افرادی برای حفظ ارزش پول به 
سمت بازار خودرو رفتند که همین تقاضای کاذب به وجود 
آورد. اگر سال های گذشته تولیدات خودرو به اندازه کافی 

بود این اتفاق رخ نمی داد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که قیمت خودرو 
در بازار معلول متغیرهای کلان اقتصادی است، گفت: ما 
درگیر جنگ ارزی هستیم افزایش قیمت های ارز جاهایی 
افزایش  راه  کنیم یک  باید چه  اما  است  کرده  تخریب  را 
تولید و دیگری واردات است که ما تا اردیبهشت ماه سال 
از  واردات  آیین نامه  و  داشتیم  واردات  ممنوعیت  گذشته 
شهریورماه مصوب شد. هیات تطبیق ایراداتی گرفت که 
بعد از اصلاح در آبان ماه به تصویب رسید در آذرماه اولین 
نمونه خودرو وارد شد آزمایش و کنترل های محیط زیست 
و استانداردسازی صورت گرفت. دیروز اولین نمونه خودرو 
از گمرک ترخیص شد تا امروز هم 100 هزار ثبت سفارش 

خودرو صورت گرفته است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه تصریح کرد: من هم 
نسبت به صنعت خودرو و قیمت خودرو انتقاد دارم. بنده 
به عنوان وزیر صنعت، معدن و تجارت یک تندر 90 مدل 
1389 دارم مگر ما جدا از مردم هستیم یا جای دیگری 
زندگی می کنیم. ما یک قیمت کارخانه داریم و یک قیمت 
بازار داریم اما به لحاظ این که چهار سال در تولید خودرو 
بازار  قیمت  با  کارخانه  قیمت  بین  ایجاد شد  مشکلاتی 

شکاف زیادی ایجاد شده است.
وی در ادامه تاکید کرد: آمار تورم خودرو از اردیبهشت ماه 
تا آبان ماه سال گذشته کاهشی بوده و از آذرماه افزایش پیدا 
کرده است که به قیمت ارز باز می گردد. مگر من مسئول 
ارز هستم چالش های بازار ارز در کار بنده نیز تاثیر منفی 
می یابد.  افزایش  کارخانه ها  اولیه  مواد  قیمت  می گذارد 
اولین کسی که به شدت به دنبال این است که اقتصاد 

کشور بر مبنای ریال اداره شود بنده هستم.
رسولی نژاد: قیمت خودرو ۳00 درصد افزایش یافت

در  دماوند  مردم  نماینده  استیضاح،  جلسه  ابتدای  در 
مجلس با اشاره به این که یکی از محورهای استیضاح وزیر 
تولیدی  آمار خودروهای  و کل  بوده  صمت بحث خودرو 
و سایپا در سال 1401، 901 هزار دستگاه  ایران خودرو 
بوده، این پرسش را طرح کرد که چگونه وزیر صنعت، معدن 
و تجارت وعده می دهد که قرار است آمار تولید خودرو به 

یک میلیون و 600 هزار دستگاه افزایش پیدا کند.
وزیر  استیضاح  با  موافقت  در  رسولی نژاد  سیداحمد 
از ورود به  صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: بنده قبل 
محورهای استیضاح از عملکرد یک جانبه و بدون انصاف 
صداوسیما که هم در استیضاح قبلی و هم در استیضاح 
فعلی از آقای فاطمی امین دفاع کرد به شدت گلایه می کنم.
رسولی نژاد در ادامه گفت: محور اول استیضاح به خودرو 
باز می گردد براساس گزارشات، کل تولید ایران خودرو در 
سال 1401، 550 هزار دستگاه بود اما آمار فروخته شده 
613 هزار دستگاه است. در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
آمده  آمار دادن روی کار  این  آقای فاطمی امین  در دوره 
است که آمار خودروهایی که به کف پارکینگ عودت داده 

می شود همراه با آمار خودروهای تولیدی ارائه می شود.
وی توضیح داد: کل تولیدات سایپا در سال 1401، 351 
هزار دستگاه بود و آمار فروخته شده 381 هزار دستگاه 
سال  در  سایپا  و  خودرو  ایران  تولیدات  مجموع  است. 
آنچه که فروخته شده  اما  بود  1401، 901 هزار خودرو 
994 هزار دستگاه است که تنها نسبت به سال 1400، 17 
درصد افزایش داشته است. حال سوال این است که چگونه 
وعده داده می شود که قرار است آمار تولید خودرو به یک 
میلیون و 600 هزار دستگاه می رسد. آقای فاطمی امین 

استاد وعده هاست.
قیمت  درصدی   300 افزایش  به  اشاره  با  رسولی نژاد 
خودرو، گفت: این افزایش در حالی است که وزیر صنعت 

وعده کاهش قیمت خودرو را داشت.
موسوی لارگانی: پراید ۱00 میلیونی را ۳00 میلیون 

تومان کردید
نماینده فلاورجان در مجلس نیز گفت: اگر قرار باشد 
که همچنان فاطمی امین در مسند وزارت باقی بماند کل 
دولت را زمین گیر می کند کما این که اکنون هم هزینه های 
کمرشکنی به اقتصاد و تولید تحمیل شده است. من از 
ایران به خاطر ندانم کاری وزیر صمت عذرخواهی  مردم 
می کنم که چنین فشار تورمی را تحمل می کنند ایشان در 

آمارهای خودساخته خود غرق شده است.
حجت الاسلام سید ناصر موسوی لارگانی به عنوان موافق 

استیضاح سید رضا فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت افزود: خیلی هنر می خواهد که یک وزیر یک تنه 
این همه نارضایتی ایجاد کند این وزارتخانه به ژنرال ارشد 
هم  سرجوخه  فاطمی امین  آقای  اما  دارد  نیاز  کارکشته 

نیست.
وی با بیان این که سال گذشته متوسط قیمت مصالح 
شد:  متذکر  کرد،  پیدا  افزایش  درصد  ساختمانی 100 
حالی  در  می کنند  خودرو  فروختن  قسطی  از  صحبت 
دو  خودرو  تحویل  موعد  و  می گیرند  مردم  از  را  پول  که 
کدام  کنید  اعلام  فاطمی امین  آقای  است،  دیگر  سال 
به مردم بدهد. دو  خودروساز می خواهد قسطی خودرو 
سال محصولات خودروسازان را از قبل فروخته و پول آن را 
می گیرید و این کارهایتان همه منشا ایجاد بحران است. 

شما به غیر از آینده فروشی چه کردید؟
موسوی لارگانی تصریح کرد: آقای فاطمی امین در جلسه 
استیضاح اول وعده واردات خودروی خارجی را داد و مجوز 
این کار را هم داشت اما چه کرد. بهتر است توجیه نیاورید 
که گوشمان پر است. وضعیت را به جایی رسانده اید که 

قیمت پراید 100 میلیونی به 300 میلیون رسیده است.
دهقانی: افزایش قیمت خودرو فاجعه است

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز با بیان 
اینکه وزیر صمت قول داده بودند که سالیانه 1.5 میلیون 
خودرو تولید خواهد شد که خبری از آن نیست، گفت: وزیر 
در خدمت دو خودروساز بزرگ کشور است در صورتی که 

ایشان باید وزیر صنعت باشند نه وزیر دو خودروساز.
سیدرضا  استیضاح  با  موافقت  در  الله وردی دهقانی 
فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان کرد: در 
کشور 29 میلیون خودرو در حال تردد داریم که اگر عمر 
مفید خودرو را 7 سال در نظر بگیریم 23 میلیون خودرو 
فرسوده است، در صورتی که اگر عمر مفید خودرو را به طور 
متوسط 12 سال در نظر بگیریم باز هم حدود 18 میلیون 

خودرو فرسوده در کشور داریم.
کلانشهرها  های  آلایندگی  درصد  شد: 70  یادآور  وی 
مربوط به خودرو ها است و همچنین اگر تصادفات جاده و 
هزینه های اورهال کردن آنها را در نظر بگیریم با توجه به 
تولید حدود 1 میلیون خودرو در سال چگونه می توانیم 
خودروی فرسوده را از رده خارج کنیم؟ از زمانی که آقای 
خودرو  قیمت  گرفتند،  عهده  بر  را  وزارت  فاطمی امین 
تاکنون 3 برابر شده و قیمت پراید از حدود 103 میلیون 

تومان به 330 میلیون رسیده است که این فاجعه است.
چنارانی: برای مهار گرانی افسارگسیخته خودرو یقه 

چه کسی را باید گرفت؟
در ادامه نماینده مردم نیشابور در مجلس گفت: خدا را 
شاکرم که وامدار کسی نیستم و به عنوان خادم مردم از نظر 
بنده و مردم حوزه انتخابیه، آقای فاطمی امین توان مدیریت 
خصوص  در  بحثی  جای  دیگر  ندارد.  را  وزارتخانه  این 
مشکلات حوزه خودرو، احتکار و لابی در اعطای پروانه های 
نمانده  افسارگسیخته  گرانی های  و  معادن  بهره برداری 
است. درخواست دارم با تصمیم درست در مسیر تحقق 

شعار سال گام برداریم.
هاجر چنارانی در موافقت با استیضاح وزیر صنعت، معدن 
وزیر  به  بازار خودرو  امروز می گویند  تصریح کرد:  تجارت  و 
صنعت، معدن و تجارت ارتباطی ندارد، بنده سوال می پرسم 
که برای مهار این گرانی افسارگسیخته بازار خودرو که در این 
باید یقه چه کسی را  20 ماه رشد فزاینده ای داشته است 
گرفت؟ مجلس شورای اسلامی در شهریورماه سال 1401 بار 
دیگر به وزیر صنعت، معدن و تجارت اعتماد کرد اما چه اتفاقی 
در بازار خودرو افتاد؟ در این 20 ماه قیمت خودرو از کجا به 
کجا رسیده است؟ 2000 نفر منتظر یک مصوبه شورای عالی 

نظارت هستند که در این 20 ماه یک جلسه هم نداشتند.
نظری: چرا قیمت پراید به 500 میلیون تومان 

رسیده است؟
امروز  گفت:  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو  یک 
مجلس بین دفن خود و ماندن وزیر یکی را انتخاب می کند. 
اگر استیضاح وزیر رای نیاورد، مردم می گویند که ما مدافع 
دولت و نه ملت هستیم. سیدغنی نظری به عنوان موافق 
و  وزیر صنعت، معدن  فاطمی امین  استیضاح سید رضا 
تجارت اظهار کرد: امروز افکار عمومی و 85 میلیون نفر 
منتظر اقدام مجلس بوده که ما نماینده دو خودروساز بزرگی 
هستیم که با جان و مال مردم بازی می کنند و یا نماینده 85 

میلیون نفر از مردم هستیم.
نظری ادامه داد: امروز پراید به 500 میلیون تومان رسیده 
است، افکار عمومی منتظرند که آیا تغییری رخ می دهد یا 
خیر؟ مردم از ما می پرسند که ما در قبال این وضعیت چه 
کرده ایم نه فقط وضعیت خودرو که حتی وضعیت لوازم 
خانگی هم به گونه ای شده که ازدواج جوانان با مشکل 

مواجه است.
حضرت پور: چرا خبر استیضاح فاطمی امین قیمت 

دنا را 70 میلیون کاهش داد؟
نماینده مردم ارومیه در مجلس در ادامه در موافقت با 
خودرو،  خرید  صمت  وزیر  گفت:  صمت  وزیر  استیضاح 
جوان  برای  را  خانواده  تشکیل  و  خانگی  لوازم  جهیزیه، 

ایرانی به رویا تبدیل کرده است.
استیضاح سیدرضا  با  موافقت  در  الله حضرت پور  روح 
کرد:  بیان  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر  امین،  فاطمی 
آقای فاطمی امین به چه جراتی سخنگوی شما عملا دلیل 
استیضاح را ندادن رانت به نمایندگان اعلام می کند، مگر 
چه رانتی به نمایندگان داده اید و چه کسی از شما چیزی 
خواسته است. امروز همین جا باید اعلام کنید که چه کسی 
از شما رانت خواسته است؟ چرا آبروی مجلس را بردید؟ 
باندهای مافیای خودرو  اگر شما وزیر مردم هستید چرا 
هفته هاست خود را به آب و آتش می زنند و ده ها سناریو 

برای فشار به نمایندگان اجرا کردند.
حضرت پور با بیان اینکه فاطمی امین وزیر خودروسازان 
است، گفت: چرا باید خبر استیضاح او قیمت دنا را 70 
میلیون پایین بیاورد، در حالی که رشد قیمت خودروها تا روز 
اعلام وصول استیضاح ادامه داشت. مردم با این استیضاح 

به آینده امیدوار شدند.
فلاحی: قیمت برخی خودروهای داخلی را با دلار 

50 هزار تومانی هم حساب کنیم، کمتر از ۳00 
میلیون تومان می شود

خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  عضو  یک 
مجلس هم تاکید کرد: خودرو چه تولید ملی است که هر 
زمان دشمن فیتیله تحریم ها را بالا می برد بازار آن برهم 

می ریزد و به قاتلان مردم تبدیل شده است.
سارا فلاحی در موافقت با استیضاح وزیر صنعت، معدن 
و تجارت اظهار کرد: سانی که بانیان وضعیت موجود در 
عرصه خودروسازی هستند باید پای میز محاکمه پاسخگو 

باشند.
فلاحی افزود: اگر قیمت برخی از خودروهای داخلی را با 
دلار 50 هزار تومانی نیز حساب کنیم کمتر از 300 میلیون 
تومان می شود. سوال بنده این است که مابه التفاوت این 
قیمت با قیمت های بازار به جیب کدام نانجیبی می رود؟ 
وزیر صنعت، معدن و تجارت می گوید تولید ملی را 40 
به شما  بنده می گویم چه کسی  افزایش داده اند  درصد 
شما  کنید.  اضافه  مردم  قاتلان  به  درصد  داد 40  اجازه 
از تولید ملی صحبت می کنید این چه تولید ملی است 
که هرگاه دشمن فیتیله تحریم ها را بالا می برد بازار از هم 

می پاشد؟
سیاهکلی: پراید از رده خارج شده آرزوی مردم شده است
در ادامه نماینده موافق استیضاح وزیر صمت بابیان اینکه 
وعده ها در مورد سامانه فروش یکپارچه خودرو محقق نشد، 

گفت: پراید از رده خارج شده آرزوی مردم شده است.
به  امروز مجلس  الله سیاهکلی در جلسه علنی  لطف 
عنوان نماینده موافق استیضاح وزیر صمت اظهار داشت: 
ایمانی  با  افرادی  او  شخص  مخصوصاً  و  رئیسی  دولت 

هستند که با رأی مردم دولت را در اختیار گرفته اند.
وی بابیان اینکه در مجلس موظفیم که به این دولت کمک 
کنیم که البته کمک کرده ایم، متذکر شد: دشمن تمام 
همت خود را صرف اثبات ناکارآمدی نظام کرده است لذا 

این توطئه دشمن را باید خنثی کنیم.
حاجی دلیگانی: فرصت کار برای فاطمی امین در 

وزارت صمت وجود ندارد
یک عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی گفت: 
پیشنهادم این است که جای کار برای آقای فاطمی امین 

در پست های دیگر وجود دارد.
حسینعلی حاجی دلیگانی در جلسه علنی نوبت دوم 
امروز مجلس و در موافقت با استیضاح سیدرضا فاطمی 
امین، وزیر صنعت،  معدن و تجارت عنوان کرد:  معتقدم 
اقتصادی دولت دچار اشکالاتی  ساختار تصمیم گیری 
است و وضعیتی که امروز در جامعه می بینیم و هیچ کدام 
از ماها نمی توانیم مطالب را کامل توجیه یا تبیین کنیم، از 

آنجا نشأت می گیرد.
وی با اشاره به اینکه ای کاش رئیس جمهور مانند سایر 
گرفتند،  می  تصمیم  صمت  وزیر  مورد  در  خودشان  وزرا 
تصریح کرد: پیشنهادم این است که جای کار برای آقای 
فاطمی امین در پست های دیگر هست اما در خصوص این 

پست نظرم اینگونه نیست.
میرتاج الدینی: مخالفان و موافقان در پاک دستی 

فاطمی امین تردیدی ندارند
در مقابل اما یک عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسلامی تاکید کرد: در پاک دستی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت تردیدی وجود ندارد و از طرف دیگر نباید 
همه مسائل و مشکلات بازار خودرو را از چشم وزیر صنعت، 
معدن و تجارت دید بلکه باید به دنبال ریشه وضعیت موجود 

در بازار خودرو گشت.
در  میرتاج الدینی  محمدرضا  سید  حجت الاسلام 
مخالفت با استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان 
کرد: استیضاح باید برای حل مشکلات مردم باشد. اگر 
وزیری پاک دست نباشد یا کم کاری کند و یا شاخص های 
حوزه وزارت نشان دهد که عملکرد موفقی نداشته باید 
امین  فاطمی  آقای  برود. در خصوص  کنار  استیضاح  با 
حتی استیضاح کنندگان به پاک دستی وزیر اعتقاد دارند و 
تردیدی در آن نیست. از طرف دیگر هم استیضاح کنندگان 
و هم مخالفان استیضاح باور دارند که آقای فاطمی امین 

فرد پاک دستی است.
میرمحمدی: جوری حرف می زنند که انگار با عزل 

وزیر صمت خودرو و یخچال ارزان می شود
نماینده تفت در مجلس در مخالفت با استیضاح وزیر 
صمت گفت: امروز این ادبیات را در این جایگاه مجلس 
را به کار می بریم که با احتمال عزل وزیر صمت خودرو و 
یخچال ارزان می شود و گفته می شود که آقای فاطمی امین 
چه بلایی بر سر معدن و یخچال آورده اید، اما مگر چقدر 
تدبیر یخچال و خودرو در دست وزیر است و چقدر سایت 
دارد؟ چطور در این مدت ١٨٨ رای اعتماد به وزیر صمت 
دوباره به استیضاح برگشت؟ در حالی که وزارت صمت یکی 
از بی ثبات ترین بخش ها بوده و ساده ترین راهکار برای رفع 

این موضوع مطرح کردن استیضاح بود.
سید جلیل میرمحمدی میبدی افزود: آیا اعتراضی که به 
کیفیت خودرو داریم و اعتراضی درستی هم هست متوجه و 
مربوط به دوره 1.5 ساله عملکرد وزارت آقای فاطمی امین 
و ریاست جمهوری آقای رییسی است؟ افراد سالیان سال 
است که از بی کیفیتی خودرو دادشان به آسمان بلند است.
این نماینده مجلس تاکید کرد: آیا وزیر صمت مسئول 
حفظ ارزش پول ملی است که قیمت خودرو و یخچال را 

توی سرش می زنیم؟ دیگران باید پاسخ دهند.

آشفتگی بازار خودرو برای فاطمی امین دردسرساز شد؛

مجلس دیگربه وزیر صمت اعتماد نکرد
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رئیس هیات تنیس روی میز استان قم خبرداد:

دعوت۲ورزشکارقمیبهمسابقات
انتخابیتیمهایملیتنیس

رئیس هیات تنیس روی میز استان قم از دعوت شدن دو ورزشکار استان از این 
هیات به مسابقات انتخابی تیم های ملی تنیس روی میز نوجوانان و جوانان ایران 

خبر داد. 
مهدی اکرامی در گفت و گویی افزود: محمدحسن حبیبی به انتخابی تیم ملی 

نوجوانان و سیدعلی سجادیان به انتخابی تیم ملی جوانان دعوت شدند.
وی ادامه داد:مسابقات انتخابی تیم ملی جوانان پسر ایران به منظور اعزام به 
و  می شود  آغاز  اصفهان  در  ماه  اردیبهشت  و 15  روزهای 14  آسیایی  مسابقات 
سجادیان از قم به این مسابقات دعوت شده است. وی بیان کرد: مسابقات انتخابی 
تیم ملی نوجوانان پسر ایران نیز به منظور اعزام به مسابقات آسیایی روزهای 24 و 25 
اردیبهشت ماه جاری در شهرستان آذرشهر استان آذربایجان شرقی برگزار می شود و 
حبیبی از استان قم در آن شرکت می کند. اکرامی یادآور شد: حبیبی به عنوان یکی 
از چهار بازیکن برتر رده بندی جهانی تنیس روی میز بازان نوجوان از ایران، در کنار 

11 ورزشکار دیگر برای عضویت در تیم ملی تلاش خواهد کرد.

قرعه کشی مرحله نیمه نهایی جام حذفی برگزار شد

استقلالمیزباننساجیشدوپرسپولیس
میهمانهوادار

با برگزاری قرعه کشی دور نیمه نهایی مسابقات فوتبال جام حذفی باشگاه های 
کشور، رقبای استقلال و پرسپولیس برای صعود به فینال مشخص شدند.

پس از پایان دیدارهای مرحله یک چهارم نهایی مسابقات فوتبال جام حذفی 
باشگاه های کشور، قرعه کشی دور نیمه نهایی رقابت ها )یکشنبه شب( پس از دیدار 

پرسپولیس - گل گهر سیرجان در سالن کنفرانس ورزشگاه آزادی انجام شد.
مطابق این قرعه کشی، برنامه بازی های مرحله نیمه نهایی به شرح زیر است:

نساجی - استقلال، ورزشگاه آزادی تهران
هوادار - پرسپولیس، ورزشگاه محل برگزاری این بازی متعاقباً اعلام خواهد شد.

فینال جام حذفی در تبریز برگزار می شود
قرار است دیدار فینال جام حذفی فوتبال ایران در شهر تبریز و ورزشگاه یادگار 
امام )ره( برگزار شود. با اعلام امیرحسین روشنک مسئول برگزاری مسابقات جام 
حذفی فوتبال، با توجه به آماده نشدن ورزشگاه شهدای مس کرمان برای دیدار فینال 
جام حذفی، ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز در صورت تأیید شورای تأمین و مسئولان 

استان آذربایجان شرقی به عنوان میزبان فینال جام حذفی معرفی خواهد شد.

رئیس هیات هندبال استان قم خبرداد:

حضورپنجهندبالیستقمی
درتمریناتتیمملیدختران

رئیس هیات هندبال استان قم گفت: پنج نفر از بانوان هندبالیست قمی تمرینات 
خود را همراه با تیم ملی دختران  نوجوان ایران آغاز کردند. 

علی ساده در گفت و گویی اظهار داشت: تمرینات تیم ملی هندبال نوجوانان دختر 
ایران شب گذشته در تهران آغاز شد و 35 بازیکن مستعد نوجوان هندبال کشور به 
اردوی تیم ملی دعوت شده اند. وی با اشاره به این که تمرینات تا 13 اردیبهشت 
ماه در تالار هندبال فدراسیون هندبال برگزار می شود گفت: تینا خوش نژاد، مریم 
پیرایش، زینب جهانگیریان و زهرا افشاری به همراه فاطمه کریمی و فاطمه زهرا 
امیدی نماینده های قم در این اردو هستند. وی ادامه داد: این اردو بیشتر جنبه 
استعدادیابی برای شناخت از بازیکنان موثر برای حضور در تیم ملی نوجوانان دختر 

ایران دارد.

پروین:

پرسپولیسدرهردوجامقهرمانمیشود
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس معتقد است که این تیم در لیگ برتر و جام 

حذفی قهرمان می شود.
علی پروین پس از مدت ها روزیکشنبه  برای تماشای دیدار پرسپولیس و گل گهر در 

یک چهارم نهایی جام حذفی در ورزشگاه آزادی حضور پیدا کرده است.
پروین در حاشیه این دیدار در جمع خبرنگاران درباره وضعیت پرسپولیس گفت: 
روزی که در تمرین حاضر شدم، گفتم پرسپولیس قهرمان می شود و الان هم می گویم 
پرسپولیس در هر دو جام قهرمان می شود. پیشکسوت پرسپولیس درباره انتخاب 
امیر قلعه نویی به عنوان سرمربی تیم ملی فوتبال نیز اظهار داشت: اگر قرار بود مربی 
ایرانی سرمربی تیم ملی شود، حتما باید به امیر قلعه نویی می رسید و همه باید دست 

به دست هم دهند تا پس از چند دهه تیم ملی در آسیا قهرمان شود.
وی با اشاره به شروع تعمیرات ورزشگاه آزادی، اضافه کرد: از تعمیرات ورزشگاه 
لذت بردم و امیدوارم ادامه داشته باشد و نیمه کاره رها نشود. قرار شد من هم هفته ای 

یک بار بیایم و کمک کنم.

 تیم فوتبال پرسپولیس در چارچوب مرحله یک چهارم نهایی رقابت های فوتبال 
جام حذفی، گل گهر را با نتیجه 2 بر یک مغلوب کرد و به نیمه نهایی رسید.

براساس این گزارش ،دیدار تیم های پرسپولیس و گل گهر در چارچوب مرحله 
یک چهارم نهایی رقابت های فوتبال جام حذفی، از ساعت 18:15 دقیقه روز یکشنبه 
در ورزشگاه آزادی با قضاوت وحید کاظمی آغاز شد که در نهایت این دیدار با برتری 

2 بر یک پرسپولیس به پایان رسید.
شاگردان یحیی گل محمدی جام حذفی را با برتری در ضربات پنالتی در مقابل 
ون پارس شروع کردند و موفق شدند در مرحله قبل سپاهان را با نتیجه 4 بر 2 مغلوب 

کرده و به جمع 8 تیم نهایی صعود کنند.
در مقابل گل گهر که جام را با هدایت امیرقلعه نویی آغاز کرده بود موفق شد در 
اولین دیدار با برتری 2 بر یک مس شهربابک را مغلوب کند و در آخرین دیدار تحت 
هدایت قلعه نویی در مرحله قبلی با نتیجه یک بر صفر فولاد را از پیش رو برداشت و 

راهی مرحله یک چهارم نهایی شد.
دقایق حساس:

دقیقه 5: ارسال دانیال اسماعیلی فر به مهدی ترابی رسید و ضربه این بازیکن 
در شرایط نامتعادل در دهانه دروازه به شکل خطرناکی از مقابل عیسی آل کثیر و 

وحیدامیری عبور کرد.
دقیقه 15: فرصت ضد حمله خطرناک پرسپولیس با تکل آرمین سهرابیان روی پا 

علی نعمتی راهی کرنر شد.
دقیقه 18: ارسال سعید صادقی با ضربه سر وحید امیری همراه شد و از کنار 

دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 29: حرکت سعید صادقی در محوطه جریمه گل گهر و ارسال این بازیکن به 

دست آرمین سهرابیان برخورد کرد تا داور نقطه پنالتی را نشان دهد.
دقیقه 31: محسن فروزان قبل از ضربه مهدی ترابی قصد داشت با حرکات خود 
تمرکز ترابی را از بین ببرد اما مهدی ترابی موفق شد بر خلاف جهت حرکت او توپ 

را به گل تبدیل کند.
دقیقه 38: حمله خطرناک گل گهر با حرکت انفرادی رضا شکاری با ضربه سر 

فرجی راهی کرنر شد.
دقیقه 1+45: پاس در عمق زیبای مهدی ترابی به عیسی آل کثیر رسید و این 
بازیکن در موقعیت تک به تک با محسن فروزان موفق شد با ضربه ای زیبا دروازه 

گل گهر را برای بار دوم باز کرد.
دقیقه 52: ارسال محمدرضا حسینی از روی یک ضربه شروع مجدد با ضربه سر 
رضا شکاری در حالی که علیرضا بیرانوند تنها نظاره گر این توپ بود به گل تبدیل 

شد.
دقیقه 54: ارسال خطرناک مهدی ترابی با ضربه سر وحید امیری همراه شد که 
محسن فروزان با یک واکنش زیبا توپ را از روی خط دروازه بیرون کشید و در برگشت 

ضربه مرتضی پورعلی گنجی از بالای دروازه به بیرون رفت.
دقیقه 57: مهدی ترابی در محوطه جریمه گل گهر سرنگون شد اما داور این دیدار 

خطای شبیه سازی ترابی را اعلام کرد و این بازیکن را با کارت زرد جریمه کرد.
دقیقه 87: ضربه محکم و ناگهانی علی اصغر عاشوری به شکل خطرناکی از کنار 

دروازه پرسپولیس به بیرون رفت.
در نهایت این دیدار با برتری 2 بر یک پرسپولیس به پایان رسید و شاگردان یحیی 
گل محمدی موفق شدند پنجمین برد پیاپی خود در سال جدید را با طعم صعود به 
جمع چهار تیم نهایی جام حذفی جشن بگیرند و حالا به رویای کسب جام دوگانه 

نزدیک تر شده باشند.
یحیی گل محمدی  :

در هر دو جام مدعی هستیم ، پنج فینال پیش رو داریم
سرمربی تیم پرسپولیس پس از صعود تیمش به نیمه نهایی گفت: در هر دو جام 

مدعی هستیم و حالا پنج فینال پیش رو داریم.
یحیی گل محمدی پس از برتری دو بر یک تیمش مقابل گل گهر و صعود به 
نیمه نهایی جام حذفی، اظهار داشت: بابت صعود از این مرحله خوشحالیم. بازی 
خیلی سختی برای هر دو تیم بود. یک بازی فیزیکی، تاکتیکی و درگیرانه بود. نیمه 
اول توانستیم خیلی خوب توپ را به جریان بیندازیم و به بازی سرعت بدهیم و از 
فضایی که به وجود آمد خیلی خوب استفاده کردیم. به دو گل خیلی خوب رسیدیم 
که یکی از آنها در جریان بازی و یک کار تمرین شده بود. به هواداران این برد را تبریک 
می گویم، به بازیکنان هم خیلی تبریک و خسته نباشید می گویم، چراکه فشار خیلی 

سختی را تحمل می کنند.
گل محمدی افزود: هفته های آخر لیگ است و در هر دو جام مدعی هستیم. 
شرایط خوبی داریم و امیدوارم با یک همدلی خوب و اتحاد و حمایت بیشتر بتوانیم 
این روند را ادامه بدهیم. کار هنوز تمام نشده و بازی های اصلی مانده است. 5 فینال 

در پیش داریم و امیدوارم این روند را بتوانیم ادامه بدهیم.
وی درباره گل گهر اظهار داشت: تیم حریف از نظر فیزیکی و میانگین قدی 
از تیم های خوب لیگ است و فشار زیادی نیمه دوم آوردند. خوب دفاع کردیم و 
می توانستیم به گل سوم هم برسیم و بازی برای خودمان راحت تر کنیم اما این اتفاق 

نیفتاد. بچه ها جانانه دفاع کردم و توانستیم در این بازی را پیروز شویم.
سرمربی گل گهر:

 پرسپولیس را وادار به وقت کُشی کردیم
سرمربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان گفت: در نیمه دوم نمایش عالی را به اجرا 

گذاشتیم و پرسپولیس را وادار کردیم تا وقت تلف کند.
در  پرسپولیس  مقابل  گل گهر  بازی  از  پس  خبری  نشست  در  الهویی  سعید 
یک جهارم نهایی جام حذفی که با شکست یک بر صفر تیمش به پایان رسید، 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: بازی دو نیمه متفاوت داشت. در نیمه اول نه 
پرسپولیس تیم برتر میدان بود نه گل گهر ولی ما در لحظاتی از بازی اشتباهات ساده 

انجام دادیم که به سختی تنبیه شدیم.
وی افزود: وقتی تیمی مقابل استقلال، سپاهان یا پرسپولیس مرتکب اشتباه 
شود، این فرصت را به آنها می دهد تا استفاده کنند. مقابل این تیم ها با بازیکنان 

باکیفیت حق ندارید تمرکز خود را از دست دهید.
الهویی اضافه کرد: به شاگردانم افتخار می کنم. آنها در نیمه دوم نمایش عالی را به 
اجرا گذاشتند و پرسپولیس را وادار کردند تا وقت تلف کند. یک گل زدیم و شانس 

داشتیم تا گل دوم را هم بزنیم اما این اتفاق رخ نداد.
سرمربی گل گهر سیرجان افزود: امروز عدالت در فوتبال رعایت نشد هر چند 

عادت کرده ایم که عدالتی در فوتبال رعایت نشود!
وی در پاسخ به پرسش خبرنگار ورزشی ایرنا که »آیا منظور از این جمله که عدالت 
در فوتبال اجرا نشد، به اتفاقات غیر فوتبالی بر می گردد؟«، گفت: خیر منظور من 
این نبود، می خواستم بگویم تیمی که برتر از حریف است و کیفیت فنی بالایی دارد 

به پیروزی نرسید!
الهویی ادامه داد: از این پس انگیزه بیشتری داریم تا در لیگ برتر نتایج خوبی 
کسب کنیم. بازی بعدی ما با آلومینیوم اراک است. در لیگ با پرسپولیس در ورزشگاه 
آزادی بازی داریم و می خواهیم جایگاه چهارمی که کمترین حق ما در لیگ برتر 

است را به دست آوریم.

دیوار گل گهر برای قرمزها بلند نبود؛

 صعود ناپلئونی پرسپولیس در ورزشگاه آزادی

مدیرعامل تیم فوتبال پرسپولیس گفت: فارغ از هر نتیجه ای، یحیی گل محمدی سال 
آینده هم با ما قرارداد دارد. مگر می شود کسی که قرارداد دارد، برود؟ ما باید به قراردادمان 

پایبند باشیم.
رضا درویش مدیرعامل تیم فوتبال پرسپولیس پس از برتری این تیم مقابل گل گهر و 
صعود به نیمه نهایی جام حذفی، اظهار داشت: این خان را نیز پشت سر گذاشتیم و تنها 
یک بازی تا فینال باقی مانده است تا بازیکنان و کادرفنی مزد زحماتشان را دریافت کنند. 
این برد را به هواداران هدیه می کنیم و ان شاالله که کام آن ها همیشه شیرین باشد. برای 

بازی با پیکان در مسابقات لیگ آماده خواهیم شد.
درویش در رابطه با حضور علی پروین و سایر پیشکسوتان باشگاه پرسپولیس اظهار 
داشت: باشگاه پرسپولیس متعلق به پیشکسوتان پرسپولیس است. کسانی که چندین 
سال برای این تیم زحمت کشیده اند و اگر امروز پرسپولیسی وجود دارد از زحمتات و 
پشتکار این عزیزان بوده است. هر وقت که لازم بود این عزیزان پشتوانه بازیکنان و کادر 

فنی تیم بودند و از همین جا از حمایت های آن ها تشکر می کنم.

وی در رابطه با دریافت پاداش بازیکنان گفت: واقعا باید از بانک شهر تشکر کنم که 
باتوجه به تمام مشکلات ما بیش از اندازه با ما همکاری داشتند و اگر نبودند شاید ما 
باید میلیون ها دلار خسارت برای بازیکنان خارجی می پرداختیم. از ایرانسل نیز بابت 
حمایت های مالی که داشتند نیز تشکر می کنم. پرسپولیس که نه صنعت دارد و نه معدن، 

تنها پشتوانه این تیم همین 2 اسپانسری هستند که واقعا محبت زیادی به ما دارند.
درویش در واکنش به صحبت های اولیایی که گفته بود پرسپولیس هیچ مدرکی را 
بارگذاری نکرده است، گفت: باید از ایشان بپرسید. مجوز حرفه ای زیر نظر زارعی است و 
ما باید هماهنگی لازم را با او داشته باشیم. اگر قرار است از این به بعد با اولیایی هماهنگ 

کنیم ایشان اسم سایت شان را بفرمایند تا مدارک را در سایت او هم بارگذاری کنیم.
نتیجه  از  فارغ  داشت:  اظهار  گل محمدی،  با  همکاری  ادامه  درخصوص  وی 
گل محمدی سال آینده هم با ما قرارداد دارد. مگر می شود کسی که قرارداد دارد، برود؟ 

ما باید به قراردادمان پایبند باشیم.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در خصوص آخرین وضعیت پرونده یورگن لوکادیا توضیح 
داد: این پرونده در حال بررسی است. چون مسائل حقوقی است شاید جملاتی بگوییم 

که صلاح نباشد؛ اما ما کاملًا پیگیری می کنیم.
درویش درمورد حضور تماشاگران در دیدار با پیکان، گفت: هوادار ما برای بازی باید در 
ورزشگاه باشد چون دیدار خیلی حساسی است. نباید از حقوق خود عقب بمانیم. برای 
ما فرقی نمی کند بازی کجا برگزار شود، اما سهمیه هواداران ما باید مدنظر قرار بگیرد. 
قطعاً شورای تامین تمام تلاش خود را به کار خواهد گرفت که در سه بازی آخر حقی از 

تیمی ضایع نشود.
وی در مورد بازسازی ورزشگاه آزادی نیز گفت: امیدواریم در این فاصله ای که بازی ها 
تعطیل است بتوانند زیر ساخت های کافی را به وجود بیاورند تا این ازدحام حق کسی 
را ضایع نکند. قرار است کلاس توجیهی نیز برگزار شود تا هوادار با آرامش بیشتری وارد 

ورزشگاه شوند.

رضا درویش: 

گلمحمدیسالآیندههمدرپرسپولیسمیماند

سخنگوی باشگاه استقلال، گفت: برای فصل بعد از ریکاردو ساپینتو برنامه خواستیم و امیدوارم او در استقلال ماندگار 
شود.روز یکشنبه جلسه هیئت مدیره باشگاه استقلال با حضور اعضا، دبیر هیئت مدیره و معاون حقوقی این باشگاه 

برگزار شد.
فرشید سمیعی، سخنگوی باشگاه در همین خصوص به رسانه رسمی باشگاه، گفت: در این جلسه پس از گزارش 
حجت کریمی به اعضا در خصوص پرداخت ها، در مورد مسائل مختلف و آخرین اتفاقات باشگاه تصمیم گیری به عمل 
آمد. پیرو پرداخت بدهی های خارجی تیم، همه تلاش ما این است که در کوتاهترین زمان ممکن مطالبات کلیه اعضای 
محترم کادر فنی و بازیکنان ارزشمندمان را هم پرداخت کنیم. با وجود مشکلاتی که تا الان بوده، کلیه اعضای تیم 

عملکرد بسیار مناسبی داشتند و باشگاه قدردان زحمات کلیه اعضای تیم استقلال است.
وی افزود: در خصوص موضوع باشگاه شباب الاهلی، حجت کریمی سرپرست مدیرعاملی باشگاه و جهت مذاکره 
برای ادامه فعالیت مهدی قائدی در فصل آتی استقلال راهی امارات می شود تا رایزنی های لازم را انجام دهد. ضمن 
اینکه با توجه به عدم پرداخت مطالبات باشگاه سانتاکلارا پرتغال در گذشته و وجود پرونده حقوقی، بلافاصله پس از 
برطرف شدن این موضوع مذاکرات با باشگاه سانتاکلارا برای ادامه حضور محمد محبی در جمع آبی پوشان آغاز خواهد 

شد.
سخنگوی باشگاه استقلال در خصوص پرداخت مطالبات لئوناردو پادوانی اظهار کرد: همانطور که پیش از این 
اعلام کرده بودیم، مطالبات پادوانی آماده شد و به حساب کارپردازی بانک شهر در قطر هم واریز شد. به خاطر شرایط 
تحریمی، نمی توانیم پول را مستقیم به حساب ایشان واریز کنیم و به همین دلیل پول از حساب کارگزاری بانک شهر در 
قطر برای حساب بانکی پادوانی ارسال شده اما ایشان باید دریافت تاییدیه پول از کارگزار بابت بدهی باشگاه استقلال را 
تایید کند زیرا در غیر اینصورت، احتمال بلوکه شدن پول وجود دارد. پس از تایید پادوانی مبنی بر اینکه مبلغ واریزی از 

سوی کارگزاری بانک شهر، بابت بدهی باشگاه استقلال است، این پول در حساب پادوانی خواهد نشست.
معاون حقوقی باشگاه استقلال با اشاره به تمایل این باشگاه برای ادامه حضور ریکاردو ساپینتو در جمع آبی پوشان، 
گفت: باشگاه استقلال اعتقاد دارد ریکاردو ساپینتو را برای فصل آینده نیز حفظ کند و به زودی مذاکرات با وی جهت 
ادامه همکاری آغاز می شود. ضمن اینکه امروز از او درخواست کردیم موارد مورد نیاز خود از جمله بازیکنانی که برای 
فصل آینده در نظر دارد را به باشگاه اعلام کند. باشگاه استقلال از همکاری باساپینتو رضایت کامل دارد و امیدواریم این 

مربی فصل آینده هم در باشگاه استقلال حضور داشته باشد.

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال کشورمان گفت: سرمربی های تیم های پایه باید با سرمربی تیم ملی هماهنگ باشند و 
زیر نظر او انتخاب شوند. اگر این اتفاق صورت نگیرد به ضرر فوتبال ما خواهد بود. 

ناصر ابراهیمی در گفت گویی در رابطه با انتخاب سرمربی تیم فوتبال امید اظهار داشت: انتخاب سرمربی تیم فوتبال 
امید باید با نظر سرمربی تیم ملی باشد. نه تنها تیم امید بلکه تیم فوتبال نوجوانان و جوانان نیز باید به همین شکل باشد 

و قطعا نظر سرمربی تیم ملی اولویت و ارجحیت دارد.
وی افزود: من وقتی خودم سرمربی تیم ملی بودم و رضا وطنخواه مربی جوانان بود، من به تمرینات جوانان می رفتم و 
در آنجا 6 بازیکن را برای تیم ملی بزرگسالان انتخاب کردم که یکی از آنها احمدرضا عابدزاده بود که در آن زمان وطنخواه 
کمی ناراحت شده بود که چرا بازیکنان را از تمرین بردم اما با صحبت هایی که صورت گرفت خود او نیز متوجه شد که 

باید زیر نظر من باشد و الان حرف امیرقلعه نویی درست است.
ابراهیمی اظهار داشت: در فدراسیون فوتبال هیچ فردی به اندازه قلعه نویی توانایی فنی ندارد؛ پس دوستان باید اجازه 
دهند خود او سرمربی تمام تیم ها را انتخاب کند. متاسفانه در تمام سال های قبل این غیرفنی ها بودند که به تیم امید 

آسیب زدند و این بار تاج باید جلوی آنها را بگیرد.
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران، گفت: کسی که سرمربی تیم ملی فوتبال است باید سرمربی سایر رده های پایه 
نیز زیر نظر او باشند. کادر سرمربی های تیم های پایه باید با سرمربی تیم ملی هماهنگ باشند و زیر نظر او انتخاب شوند. 

اگر این اتفاق صورت نگیرد به ضرر فوتبال ما خواهد بود.
ابراهیمی تصریح کرد: ما 44 سال است که در جام ملت های آسیا قهرمانی کسب نکرده ایم. در سطح جوانان مدام 
شکست می خوریم و حسرت المپیکی شدن تیم امید 52 ساله شد. دلیل آن هم این خواهد بود که پایه و اساس فوتبال 

ما ضعیف است.
وی تاکید کرد: فدراسیون فوتبال در تمام سال های گذشته هیچ برنامه ای برای موفقیت تیم امید نداشته و تمام 
تمرکزش روی تیم بزرگسالان بوده است. متاسفانه هر دوره بازیکنان زیادی با هزاران امید به تیم زیر 23 سال می روند و 

بعد از حذف این تیم بیشتر آنها از فوتبال حذف می شوند.
سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران گفت: اینکه فدراسیون فوتبال برای انتخاب سرمربی تیم ملی سراغ مربیانی برود 
که رزومه خاصی ندارند اشتباه بزرگی است. فدراسیون باید سراغ مربیانی برود که کار کردن با جوانان را بلد باشند و در 

این صورت شاید بتوانیم بالاخره المپیکی شویم.

فرشید سمیعی:

برنامهفصلبعدراازساپینتوخواستیمامیدواریمدراستقلالبماند
ناصر ابراهیمی :

مربیانپایهبایدبانظرقلعهنوییانتخابشوند

در راستای اجرای ماده 25آیین نامه اجرایی تاسیسات گردشگری مصوب 1394/06/04 هیات محترم 
وزیران ، جلسه مجمع عمومی عادی انجمن حرفه ای مجتمع های گردشگری، تفریحی و سفره خانه های 
سنتی استان قم در روز دوشنبه ۱402/02/۳۱ ساعت ۱۶/۳0 در محل مجتمع گردشگری شهرآفتاب – 

واقع در قم – بلوار الغدیر برگزار میگردد.
دستورجلسه:

1-انتخاب اعضای اصلی و علی البدل هیئت مدیره و بازرسین
2-سایر موارد که در صلاحیت مجمع عمومی عادی می باشد

لذا همکاران گرامی دعوت میگردد در جلسه مجمع عمومی فوق، شرکت فرمایند.

آگهی برگزاری مجمع عمومی عادی انجمن حرفه ای مجتمع های 
گردشگری، تفریحی و سفره خانه های سنتی استان قم

هیئت مدیره- انجمن حرفه ای

 ))دعوتنامه((     
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»سید مقتدی صدر«، رهبر جریان صدر عراق سکوت رسانه ای خود را شکسته و روز 
گذشته طی دست نوشته ای طرفداران خود را به همکاری، انضباط و عدم پراکندگی و 
اختلاف دعوت کرد؛ امری که ناظران آن را به منزله مقدمه چینی برای بازگشت جریان 

صدر به فعالیت سیاسی طی مرحله آتی قلمداد می کنند.
به گزارش شفقنا به نقل از العربی الجدید، صدر در چهاردهم ماه جاری از تعلیق همه 
فعالیت های جریان صدر و بستن حساب شخصی خود در توئیتر و همه حساب های 
کاربری این جریان در شبکه های اجتماعی در واکنش به ظهور گروه جدیدی از 
طرفداران وی در نجف اشرف خبر داد؛ این گروه که خود را »اصحاب قضیه« معرفی 

می کنند، مدعی هستند صدر »امام منتظر« است و مردم باید با وی بیعت کنند.
در همین رابطه، »صالح محمد العراقی« معروف به »وزیرِ صدر« حساب کاربری وی 
را در توئیتر فعال کرد و دست نوشته صدر را در آن منتشر کرد؛ دست نوشته ای که از 
طریق دفتر ویژه رئیس جریان صدر توزیع خواهد شد و در آن به »همکاری، انضباط، 
مرکزگرایی، عدم تک روی و پراکندگی« دعوت شده و پس از امضای اعضا جمع آوری 

شده و مستقیما به صدر تحویل داده خواهد شد.
در این دست نوشته که اعضای جریان صدر باید با خون آن را انگشت بزنند، خواستار 

دوری از طائفه گرایی، عدم وابستگی به غیر عراق و برائت جستن از گروه »اصحاب 
قضیه« شده است.

در همین ارتباط، یک عضو جریان صدر و نماینده پیشین پارلمان عراق که خواست 
نامش ذکر نشود، به العربی الجدید گفت: دست نوشته صدر برای سازماندهی دوباره 

به جریان صدر و جلوگیری از فعالیت گروه هایی نظیر اصحاب قضیه و غیره است که 
به دنبال تخریب وجهه جریان هستند، صدر به پایبندی طرفداران خود به دستوراتف 
اعتماد کامل دارد و ما با خون خود این سند را انگشت زدیم و به همه دستورات صدر 
پایبند هستیم. وی با بیان اینکه صدر همچنان به دور از فعالیت سیاسی است و تنها 
به دنبال انجام اصلاحات در داخل جریان است، در واکنش به احتمال پایان انزوای 
سیاسی صدر گفت: همه احتمالات روی میز است و بازگشت به فعالیت سیاسی در 

صورتی که صدر آن را به سود منافع مردم ببینید، بعید نیست.
»فراس الیاس«، پژوهشگر امور سیاسی عراقی هم در این باره گفت: چارچوب 
هماهنگی گروه های شیعی تاکنون در دستیابی به رویکرد سیاسی برای تعامل با 
صدر و طرفدارانش ناکام مانده  اند و از سویی خواهان پر کردن خلا سیاسی ناشی 
از خروج این جریان نیستند و از طرفی دیگر همچنان نگران بازگشت ناگهانی صدر 
به صحنه سیاسی هستند که موجب تشدید مشکلات برای ائتلاف شکننده اداره 
دولت می شود. این تصمیم غافلگیرانه و جدید صدر موجب تقویت شک و تردیدها 
شوراهای  انتخابات  در  مشارکت  و  سیاسی  صحنه  به  وی  بازگشت  درخصوص 

استانداری شده است که در اواخر سال جاری برگزار خواهد شد.

صدر به سکوت رسانه ای خود پایان داد؛

مقدمهچینیبرایمرحلهجدیدیازکنشسیاسی؟

صدرالحسینی کارشناس مسائل خاورمیانه ؛

عراقمیتواندبابگفتوگوهایبیشتر
کشورهایعربیباایرانرابازکند

کارشناس مسائل خاورمیانه گفت: ارتباط با کشور عراق می تواند باب گفت وگوهای 
بیشتری با کشورهای حوزه عربی برای جمهوری اسلامی باز کند و همراهی و همفکری 
با کشور دوست و برادر عراق می تواند در راستای گسترش روابط ایران با دیگر کشورهای 

عربی هم موثر واقع شود .
ارزیابی  در  گفت گویی،  در  خاورمیانه  مسائل  تحلیل گر  صدرالحسینی  سیدرضا 
سفر رئیس جمهور عراق به ایران گفت: در راستای تعمیق گسترش روابط سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی و تمدنی جمهوری اسلامی ایران با کشورهای مسلمان و همسایه، 
براساس دعوتی که از آقای عبدالرشید، رئیس جمهور عراق صورت گرفته بود؛ اولین 
سفر آقای عبدالرشید به تهران انجام شد. این اقدام می تواند در راستای گسترش روابط 

اقتصاد تجاری، مرزی و همچنین گردشگری بسیار موثر باشد.
وی افزود: با توجه به اینکه دو کشور ایران و عراق بیش از 1400 کیلومتر مرز مشترک 
و اشتراکات فراوانی در حوزه مسائل تمدنی، مذهبی و علاقه مندی مردم دو کشور برای 
سفر به منظور زیارت عتبات عالیات در عراق و حضرت امام رضا )ع( و حضرت فاطمه 
معصومه )ص( در ایران دارند، این سفر می تواند در راستای گسترش مسائل مورد علاقه 

دو کشور بسیار موثر واقع شود.
صدرالحسینی تصریح کرد: در این سفر تعدادی از مقامات عالی رتبه عراقی همراه 
آقای رشید، از جمله وزیر امورخارجه، وزیر آب، وزیر برق، دبیر شورای عالی امنیت 
این کشور و همچنین تعدادی از تجار و فعالین اقتصادی عراق حضور داشتند و هیأت  
همراه آقای عبدالرشید نشان دهنده اهمیت، تأثیرات و پیامدهای این سفر و حوزه های 

گوناگون سیاسی، امنیتی و اقتصادی بود.
وی در پاسخ به این سوال که بعد از توافق میان ایران و عربستان که گفت وگوهای 
امنیتی آن در عراق انجام شد آیا احتمال دارد در مورد این توافق با عراقی ها گفت وگو 
صورت بگیرد، گفت:  به نظر نمی آید که در ارتباط با موضوع عربستان دیگر نیازمند 
گفت وگویی با کشور دوست و برادر عراق باشیم. به دلیل اینکه، در هفته های پیش رو 
سفارت عربستان در تهران و سفارت ایران در ریاض بازگشایی خواهد شد و خیلی از 
موضوعات و مسائل می تواند به صورت مستقیم بین این دو کشور مبادله شود. همچنان 
که در حال حاضر تیم های کارشناسی دو کشور در کشور میزبان هستند، مسائل و 

موضوعات به صورت مستقیم مورد مبادله و گفت وگو و مذاکره قرار می گیرد.
وی افزود: ارتباط با کشور عراق می تواند باب گفت وگوهای بیشتری را با کشورهای 
حوزه عربی برای جمهوری اسلامی باز کند و همراهی و همفکری با کشور دوست و 
برادر عراق می تواند در راستای گسترش روابط ایران با دیگر کشورهای عربی هم موثر 
واقع شود و البته در همه این گفت وگوها موضوع روابط دو و چندجانبه موردنظر و مورد 

توجه مسئولین دو کشور خواهد بود.
صدرالحسینی تصریح کرد: به نظر می آید، در ارتباط با اهمیت سفر آقای رشید به 
تهران، موفقیت نقشه راه سیاست خارجی جمهوری اسلامی در ارتباط با تعمیق روابط 
و پیوند خوردن موضوعات مختلف با کشور عراق با توجه به همسایگی که وجود دارد و 
همچنین علاقه دو کشور به ایجاد روابط، می تواند خیلی موثر باشد. در ضمن، با توجه 
به اینکه آقای عبدالرشید کرد هستند، موضوع کرد بودن ایشان هم می تواند روابط ما را 
با کردهای شمال عراق بهبود بخشیده و گسترش و تعمیق بیشتری در همه حوزه های 
امنیتی، تجاری و اقتصادی دهد. ما با آنها گذرگاه های مشترک و تعاملات امنیتی برای 
برخورد با تروریست هایی که ممکن است از مرزهای شمالی عراق بخواهند ناامنی را 

برای ایران ایجاد کنند داریم و این سفر در آن حوزه هم می تواند موثر باشد.
وی در پاسخ به این سوال که در حوزه کردستان عراق به چه شکل می توانیم امنیت 
خود را بیشتر کنیم و با عراق به توافقاتی برسیم که کنترل ها بیشتر شود، گفت: ما در 
ارتباط با این مساله از زمان دولت آقای السودانی روابط خیلی خوبی داریم. یعنی مرز 
ایران و عراق طی سال های بسیار طولانی بدون نظر بغداد، توسط خود دولت اقلیم اداره 
می شد. اما بعد از آمدن آقای السودانی نسبت به این موضوع توجه بیشتری صورت 
گرفت، در این موضوع ستاد کل نیروهای مسلح و مرزبانی عراق  فعال شده و در این ایام 
تقریبا نزدیک به 6 ماه که آقای السودانی نخست وزیر عراق هستند، از اولین اقدامات 
مهم او تحکیم مرز ایران و عراق به ویژه در شمال عراق بود که هیچ گونه گزارش ناامنی در 
این زمینه وجود نداشته است. قطعا این سفر در حوزه های امنیتی، تجاری و اقتصادی 

ما و استان های کردنشین عراق می تواند خیلی موثر باشد.

یک استاد دانشگاه :

پیشبینیانتخاباتریاستجمهوری
آمریکابسیاردشواراست

 یک استاد دانشگاه درباره انتخابات سال آینده ریاست جمهوری آمریکا می گوید: 
پیش بینی انتخابات در آمریکا بسیار دشوار است چون در آمریکا روند تصمیم گیری 
در گروه های پر نفوذ و سطح جامعه تابع متغیر هایی کاملا سیال است و از متغیر ثابت 
تاثیر نمی گیرد. اگر امروز جو بایدن بتواند روی مسائل اقتصادی تمرکز کند و به وضعیت 
اقتصاد آمریکا بهبود ببخشد به احتمال زیاد رای می آورد آنچنان که ما همواره می گفتیم 
رییس جمهوری که در کاخ سفید است معمولا در جای خود ثابت می شود ولی دیدیم 
که بایدن با اختلاف بسیار کمی توانست ترامپ را شکست بدهد و رییس جمهور آمریکا 

شود. از این رو پیش بینی نتایج انتخابات در آمریکا بسیار دشوار است.
دکتر محسن جلیلوند در گفت وگو با شفقنا آینده در پاسخ به این سوال که بایدن برای 
انتخابات پیش رو اعلام کاندیداتوری کرده است. انتخابات آمریکا وارد مراحل جدیدی 
شده است با توجه به اینکه ترامپ نیز سفر های تبلیغاتی خود را شروع کرده است و 
به نظر می رسد حضور او در انتخابات جدی خواهد بود. پیش بینی شما از روند این 
انتخابات در سال آینده چیست؟ این انتخابات از نظر نقشی که در فضای داخلی آمریکا 
دارد و از نظر تاثیرات بین المللی اش چقدر مهم است؟ اظهار داشت: انتخابات آمریکا 
چندان تحت تاثیر سیاست خارجی نیست. سیاست خارجی در نظر مردم آمریکا ده تا 
بیست درصد نقش دارد شاید این میزان تاثیر در حداکثرترین شرایط تاثیر گذاری خود 
به 20% برسد. مردم آمریکا وقتی رای می دهند 80 درصد به مسائل داخلی آمریکا نگاه 
می کنند و روی نظر آنها تاثیر دارد. از این رو مسائلی چون اوکراین و خاورمیانه وچین و… 

چنان تاثیری بر رای مردم آمریکا ندارد.
وی افزود: بسیاری از مردم آمریکا حتی نمی دانند ایران در کجای نقشه جهان قرار 
دارد! بماند که مساله ایران بر رای آن ها تاثیر گذار باشد. آنچه که بر نظر مردم آمریکا تاثیر 
می گذارد مسائل داخلی نظیر اشتغال و تورم و اقتصاد و رفاه و آزادی های فردی و… 
است؛ این موضوعات است که برای آمریکایی ها اهمیت دارد. پیش بینی انتخابات در 
آمریکا بسیار دشوار است چون در آمریکا روند تصمیم گیری در گروه های پر نفوذ و سطح 
جامعه تابع متغیر هایی کاملا سیال است و از متغیر ثابت تاثیر نمی گیرد. اگر امروز جو 
بایدن بتواند روی مسائل اقتصادی تمرکز کند و به وضعیت اقتصاد آمریکا بهبود ببخشد 
به احتمال زیاد رای می آورد آنچنان که ما همواره می گفتیم رییس جمهوری که در کاخ 
سفید است معمولا در جای خود ثابت می شود ولی دیدیم که بایدن با اختلاف بسیار 
کمی توانست ترامپ را شکست بدهد و رییس جمهور آمریکا شود. از این رو پیش بینی 

نتایج انتخابات در آمریکا بسیار دشوار است.
جلیلوند با بیان اینکه در مورد بایدن با توجه به سن و سال بالای او احتمال انتخاب 
مجدد اش کمی مساله دارد گفت: در یکی از سایت های آمریکایی اعلام شده بود که 
این احتمال وجود دارد که بایدن رای بیاورد ولی بعد از چند ماه اعلام ناتوانی می کند 
و معاون او به عنوان رییس جمهور کار او را ادامه می دهد؛ این یکی از احتمالاتی است 
که امروز در آمریکا مطرح است ولی در مجموع پیش بینی این که چه کسی در انتخابات 

آمریکا رای می آورد کار بسیار سختی است.
تا سال 2024 اقتصاد آمریکا مجددا به رونق می رسد

وی در مورد اینکه وضعیت داخلی آمریکا به لحاظ اقتصادی چگونه است؟ فضای 
داخلی آمریکا به نماینده کدام جناح تمایل نشان خواهد داد؟ تصریح کرد: امروز تورم 
کاهش داده شده و با نرخ بهره بازی کرده و نرخ بهره را تنظیم کرده اند. این وضعیت 
منجر شده مردم نسبت به یکی دو سال قبل در شرایط بهتری قرار بگیرند. به نظر من 
این روند ادامه پیدا خواهد کرد و اقتصاد آمریکا امروز وارد حالت بهبود شده است. به 
عقیده من تا سال 2024 اقتصاد آمریکا مجددا به رونق می رسد و مشکلات چندانی در 

اقتصاد آمریکا دیده نمی شود.
جلیلوند در پاسخ به این سوال که در مورد بایدن رسانه ها از سن بالای او و ابتلا به 
اختلال فراموشی حرف می زنند آیا این موارد می تواند در نتیجه انتخابات تاثیر گذار 
باشد؟ گفت: یکی از مسائلی که امروز در آمریکا مطرح است احتمال رای آوری بایدن 
است ولی گفته می شود او بعد از شش ماه تا یک سال اعلام ناتوانی می کند و معاون او 
کاملا هریس ریاست جمهوری را بر عهده می گیرد اما در مجموع تاریخ نشان داده است 
که رییس جمهوری را که در کاخ سفید مستقر است به سختی می توان از کاخ سفید 
بیرون کرد. بجز جرج بوش پدر و جیمی کارتر و ترامپ که سه شخصیت معاصر هستند، 

رییس جمهور های مستقر در کاخ سفید در دور دوم مقام خود را واگذار نکرده اند.

رئیس جمهور وزیر صنعت، معدن و تجارت را ضدفساد و مافیا توصیف کرد و 
گفت: خط قرمز دولت مبارزه با فساد، مافیا و رانت خواری است به هیچ عنوان 
حتی یک روز و ساعت در دولت، مساله فساد و مافیا و رانت قابل تحمل نیست و به 

محض دریافت گزارش، قابل گذشت نیست.
آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« روز یکشنبه در جلسه استیضاح »سید رضا فاطمی 
امین« وزیر صنعت، تجارت و معدن در صحن علنی مجلس شورای اسلامی حضور 

یافت و به دفاع از عملکرد این وزیر دولت سیزدهم پرداخت.
رئیس جمهور وزیر صنعت، معدن و تجارت را ضدفساد و مافیا توصیف کرد و 
گفت: خط قرمز دولت مبارزه با فساد، مافیا و رانت خواری است به هیچ عنوان 
حتی یک روز و ساعت در دولت، مساله فساد و مافیا و رانت قابل تحمل نیست و به 

محض دریافت گزارش، قابل گذشت نیست.
آیت الله »سید ابراهیم رئیسی« روز یکشنبه در جلسه استیضاح »سید رضا فاطمی 
امین« وزیر صنعت، تجارت و معدن در صحن علنی مجلس شورای اسلامی حضور 

یافت و به دفاع از عملکرد این وزیر دولت سیزدهم پرداخت.
تلقی ما از استیضاح اختلاف نیست

رئیس جمهور در ابتدای سخنان خود درباره دلایل حضور خود در مجلس گفت: 
احساس کردم با این فضایی که بعد از فرمایش رهبر معظم انقلاب مبنی بر وحدت 
قوا و همکاری بین قوا، ممکن است برخی به نادرستی برداشت کنند که استیضاح 

ممکن جلوه اختلاف تلقی شود.
آیت الله رئیسی از نمایندگان مجلس به خاطر پیگیری دغدغه مردم قدردانی کرد 
و گفت: تلقی ما در دولت این است که دوستان ما در مجلس بخاطر مسائلی که در 
حوزه های انتخابیه با آن مسائل درگیر هستند، مواردی را در مجلس پیگیری می 
کنند؛ حضور من در جلسه به این دلیل بود که به همه بگویم استیضاح به معنی 

اختلاف دولت و مجلس نیست.
رئیس جمهور با بیان اینکه از سال 96 به بعد 6 وزیر و سرپرست در وزارت صمت 
جابجا شدند، گفت: ثبات در مدیریت این وزارتخانه موضوع مهمی است که می 
تواند به تولیدکننده و بخش های مختلف صنعت، معدن و تجارت پیام امیدبخش 

بدهد.
آیت الله رئیسی اظهار داشت: در معرفی وزیر صمت به مجلس شورای اسلامی با 
استقبالی که از سوی نمایندگان شد و رای اعتماد خوبی که به فاطمی امین دادند، 

او با این پشتوانه از دو ناحیه مجلس و دولت وارد کار شد.
وی درباره اینکه موضوع استیضاح وزیر صمت در چندماه ابتدایی دولت سیزدهم 
مطرح شد، اظهار داشت: شاید در سه یا چهار ماه اول کار بود که موضوع استیضاح 
مطرح شد و در ابتدای کار طبیعی است که سوال از عملکرد نمی تواند کامل باشد 
هرچند فاطمی امین سال ها در این وزارتخانه بوده اما از ابتدای کار وی در وزارت 
صمت، موضوع استیضاح در مجلس مطرح شد و مدت ها سر زبان ها بود تا اینکه 

استیضاح مطرح شد و مجدد مجلس رای اعتماد داد.
رئیس جمهور اظهار داشت: وزیر صمت اگر بار اول بیش از 200 رای آورد، این بار 

با 180 رای وزیر تثبیت شد تا کار خود را دنبال کند.
فاطمی امین ضدفساد است

وی در ادامه به ویژگی های شخصیتی فاطمی امین اشاره کرد و گفت: حتی 
کسانی که سوال از وزیر را جاری کردند، به پاک دستی و ضد فساد بودن و ضد رانت 
خواری بودن و ضد روابط ناسالم تاکید دارند و در اظهارات استیضاح کنندگان نیز 

این موارد بعضا مورد تاکید قرار گرفته است.
آیت الله رئیسی فاطمی امین را فردی حساس نسبت به فساد، رانت خواری، 
مافیا و روابط ناسالم اداری دانست و خاطر نشان کرد، در جاهایی که قیمت کالا 
باشد، مانور مافیا بیشتر می شود اما هم سلوک شخصی وزیر و هم مدیریت اداری 
وی همواره مبارزه با مظاهر فساد بوده که مورد اتفاق نمایندگان مجلس نیز هست.

رشد 50 درصدی تجارت منطقه ای
رئیس جمهور به گزارش مرکز آمار ایران، بانک مرکزی و مرکز پژوهشهای مجلس 
را مورد استناد قرار داد و گفت: همه شاخص ها هم در حوزه تولید، معدن و تجارت 

و هم در حوزه سرمایه گذاری در کشور بویژه تجهیزات تولیدی در کشور رو به رشد 
است. وی این شاخص ها را بیانگر موفقیت وزیر صمت دانست و گفت: شاخص 
هایی که در همه گزارش هایی که در دولت و چه خارج از دولت نشان دهنده رشد 
تولید است؛ کاری که در حوزه معدن شده است، در مقایسه با دو دولت گذشته 

بی نظیر است.
رئیس جمهور دستاوردهای وزارت صمت در حوزه تجارت خارجی را مورد اشاره 
قرار داد و گفت: افزایش امید تولیدکننده نسبت به دو دوره گذشته بسیار مهم 
است. لذا نمایندگان حتما رشد این شاخص ها را در حوزه تولید، معادن و تجارت 

منطقه ای ببینند. کجا تجارت منطقه ای رشد 40 و 50 درصدی داشته است.
بر اصلاح کمی و کیفی خودرو تأکید داریم

آیت الله رئیسی با تأکید بر اینکه وضع خودروسازی در کشور نیاز به تحول دارد 
به دستور هشت بندی خود برای بهبود صنعت خودرو اشاره کرد و گفت: ما این 
مشکل را در برخی دیگر از بخش ها هم داریم. باید میزان سهام دولت در دو شرکت 
خودروسازی را مورد توجه قرار داد زیرا تعیین وضع این دو شرکت خودروساز قابل 

پیگیری است.
رئیس جمهور با بیان اینکه بهبود وضعیت کمی و کیفی خودرو مورد تاکید دولت و 
مجلس است، گفت: در دولت سیزدهم گام هایی برای افزایش کمی و کیفی خودرو 

برداشته شده و گزارش های آن نیز موجود است.
وی ادامه داد: گستردگی صنایع کشور حتما مورد توجه نمایندگان قرار خواهد 
گرفت. اصلاح کیفی و کمی خودرو هم مورد تاکید دولت و هم مجلس است. آیا 
تولید خودرو به نقطه کمال رسیده است؟ حتما نه؛ اما باید بررسی کرد که اقدامات 
به  می توان  زمینه  این  در  که  است؟  شده  برداشته  قدم هایی  و  شده  آغاز  لازم 

گزارش های وزیر استناد کرد.
رئیس جمهور با اشاره با موارد اتفاق نظر مجلس و دولت، افزود: باید با مافیای 
خودرو برخورد و عوامل آن شناسایی شود. پرونده کسانی که شناسایی شدند در 
دستگاه قضا است. از هیچ کسی گذشت نمی شود. در مدیریت هر نقطه از کشور 
ناکارآمدی، فساد، روابط نادرست وجود داشته باشد، دولت با آن برخورد می کند و 
مدعی آن است. هرکس در مساله واگذاری خودرو در روال غیرمعمول، مسئولیت 

دارد، باید محاکمه شود و همینطور هم شد.
وی با تاکید بر اینکه خودروسازی در کشور حتما نیاز به تحول دارد و باید در این 

زمینه تلاش کرد، گفت: این که وزیر را فقط با مسئله خودرو مورد بررسی قرار دهیم 
درست نیست.گام هایی که در جهت افزایش تولید و کیفیت خودرو برداشته شده 

است اما در میانه راه هستند.
رئیس جمهور بیان داشت: قیمت سازی از رویه های غلطی است که دولت نسبت 
به آن حساسیت دارد؛ این مسئله زیبنده نیست و از مسائلی مشترکی است که باید 
با این مافیا، سوداگری و قیمت سازی اینگونه برخورد جدی شود بخشی از سوی 

قانون در مجلس و بخشی هم در دولت انجام شود.
آیت الله رئیسی تصریح کرد: وزیر مسئولیت دارد اما اقداماتی هم در این رابطه 
صورت می گیرد که این اقدامات قابل توجه است، حتماً باید در داوری و عملکرد 

یک مسئول نسبت به همه قضایای که اتفاق افتاده توجه کنیم.
وی در ادامه قانون مصوب مجلس در مورد اختصاص 50 درصد خودروها به 
فرزندآوری بیان داشت: این اقدام پسندیده ای تشویقی برای فرزندآوری است اما 
خانمی که در نقاط دور است، حواله خودرو را در بازار می فروشد و با این تصمیم 

510 درصد از تولیدات به گونه دیگر عرضه می شود.
وی با اشاره به تصمیم گیری شورای رقابت در مورد چگونگی عرضه و قیمت 
خودرو بیان داشت: این شورا بر اساس وظیفه خود تصمیم می گیرد که عرضه 
خودرو در بورس توقف شود اما ظرف یک ساعت 20 هزار واحد بورسی ریزش پیدا 

می کند.
آیت الله رئیسی با اشاره به تصمیم مجمع تشخیص مصلحت نظام برای مخالفت با 
واردات خودروهای کارکرده سواری گفت: مجمع تشخیص مصلحت نظام در مورد 

خوردو هم بر اساس وظیفه عمل کرده است.
رییس جمهور تصریح کرد: بخش های مختلفی در حوزه خودرو تصمیم می 
گیرند اما داوری و سوال در رابطه با این است که وزیر چگونه عمل کرده است؛ این 

سوال درستی است باید به نقش همه نهادها در این حوزه توجه شود.
آیت الله رییسی با اشاره به حضور خود در این جلسه اظهار داشت: فلسفه آمدن 
من این است که استیضاح و سوال را جلوه اختلاف نمی دانم و معتقدیم باید با 

همکاری و همفکری مجلس می توانیم مشکلات را حل کنیم.
فساد، مافیا و رانت قابل تحمل نیست

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دولت و مجلس باید در تعامل یکدیگر در جهت گره 
گشایی مشکلات مردم گام بردارند، گفت: خط قرمز دولت مبارزه با فساد، مافیا و 
رانت خواری است به هیچ عنوان حتی یک روز و ساعت در دولت، مساله فساد و 

مافیا و رانت قابل تحمل نیست و به محض دریافت گزارش، قابل گذشت نیست.
آیت الله رئیسی خطاب به نمایندگان تصریح کرد: یقین بدانید پاک دستی و مبارزه 
با فساد امروز یکی از مسائل اولیه و اساسی و مهم ماست که همواره مورد توجه 

است.
موافقت دولت با تشکیل وزارت بازرگانی

رئیس جمهور در ادامه به بحث تنظیم بازار و لایحه وزارت بازرگانی اشاره کرد و 
گفت: رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس در جلسه مشترک دولت و مجلس اعلام 
کرد که با توجه به اتمام بررسی لایحه تشکیل وزارت بازرگانی، در صورت موافقت 
دولت، آن را دنبال می کنیم و در همین راستا دولت نیز موافقت خود را با این کار 
اعلام کر اما بعد از مدتی در یکی از جلسات سران قوه، رئیس مجلس گفت که 
موضوع به کمیسیونی واگذار شده و آنها به سازمان بازرگانی رای دادند که بار دیگر 

دولت موافقت خود را با آن اعلام کرد تا وضعیت بازار سامان داده شود.
آیت الله رئیسی تنظیم بازار را یکی از مسائل کشور و مردم عنوان کرد و خواستار 

اولویت بخشی به بررسی آن در مجلس شد.
هیچ گونه ناکارآمدی در هیچ سطحی را برنمی تابیم

رئیس جمهور به عنوان نمونه به سفر اخیر خود به استان خوزستان و بررسی 
عملکرد مدیران اشاره کرد و گفت: قبل از سفر بررسی و مشخص شد که باید برخی 
از مدیران تغییر کنند؛ همانجا اعلام کردیم که باید بیش از 12 نفر از مدیران تغییر 
کنند؛ بنای دولت این است که هیچ گونه ناکارآمدی در هیچ سطحی قابل تحمل 

نیست به ویژه اگر موضوع فساد و مافیا مطرح باشد.

 رئیس جمهور در جلسه استیضاح فاطمی امین:

خط قرمز دولت مبارزه با رانت، مافیا و ویژه خواری است

یک کارشناس مسایل بین الملل گفت: فضای انتخابات در 
ترکیه نسبت به هفته های اخیر بیشتر دو قطبی شده است، 
باید دید در این فضا آراء شناور به سمت کدام یک از کاندیدهای 

انتخاباتی حرکت می کند.
رحمان قهرمان پور با اشاره به انتخابات ترکیه و آخرین وضعیت 
رقابت های انتخاباتی اظهار کرد: بعد از انتخابات برزیل، انتخابات 
ترکیه از حساس ترین انتخابات دنیا به دلیل شرایط نظام بین الملل 

و حمله روسیه به اوکراین است.
وی ادامه داد: وضعیت ترکیه در تحولات منطقه و بین الملل 
بسیار حساس و حیاتی است. از جمله مسایلی که ترکیه را در 
موقعیت قابل توجهی برای غرب به ویژه قرار می دهد این است 
که ترکیه در حال حاضر صادر کننده گندم از دریای سیاه به 
کشورهای آفریقایی است و اگر این توافق به هم خورد قیمت 
مواد غذایی دوباره افزایش می یابد، از این رو وضعیت ترکیه برای 
جهان به ویژه غرب بسیار مهم است و آنها از نزدیک و با حساسیت 

انتخابات ترکیه را دنبال می کنند.
نمی آید  بدشان  غربی  تحلیل گران  داد:  ادامه  قهرمان پور 
از عنوان کودتای  و  و توسعه شکست بخورد  که حزب عدالت 
سیاسی در ترکیه استفاده کرده و دنبال این هستند که صحنه 
سیاسی ترکیه تغییر کند و قدرت دست اپوزیسیون بیفتد، چراکه 
اپوزیسیون گرایش به دموکراسی دارد و نیروهای اردوغان تمایل 
کمتری به ماجراجویی های خارجی و افزایش حضور ترکیه در 
سوریه و تحولات نظامی دارند. به طور کلی غرب و اروپا از این 
مساله استقبال می کنند که اردوغان و حزبش دیگر سرکار نباشد؛ 
اردوغان در خاورمیانه، مدیترانه و شمال آفریقا و غیره حضور دارد 
و عملکرد او سیاست های اتحایه اروپا و غرب را تحت تاثیر قرار 

می دهد.
این کارشناس مسایل بین الملل با بیان این که انتخابات ترکیه 

به نوعی هم انتخابات ریاست جمهوری و هم پارلمانی است و 
ساختار قدرت هم زمان تغییر می کند گفت: اگر اپوزیسیون بتواند 
این دو را ببرد، یک شوک سیاسی بزرگ در ترکیه است اما ممکن 
است انتخابات پارلمان را ببرد و در ریاست جمهوری ببازد که در 
این صورت می تواند اپوزیسیون اردوغان را در پارلمان به چالش 
بکشد. به علاوه به نظر می آید از میزان محبوبیت  نامزدهای دوم 
و سوم در انتخابات کاسته شده است و فضای ترکیه مثل فضای 
سیاسی انتخاباتی آمریکا در 2020 به شدت در حال دو قطبی 
شدن است. قهرمان پور درباره وضعیت اردوغان در این انتخابات 
تصریح کرد: رقابت میان او و رقبایش خیلی نزدیک است البته 

باید در نظر داشته باشیم که او رییس جمهور مستقر است و رسانه 
های زیادی او را تبلیغ می کنند و پول زیادی دارد و شبکه های 
زیادی را تشکیل داده و شکست دادنش کار آسانی نیست. رییس 
جمهور مستقر زمانی شکست می خورد که اشتباه فاحشی انجام 
دهد اما اردوغان اشتباه فاحش نداشته است. وضع اقتصادی 
را مقصر وضع موجود  او  اما طرفدارانش،  تورم خوب نیست  و 
اقتصادی نمی دانند و تورم را ناشی از جنگ اوکراین می دانند. 
بنا بر این، شکست دادن او کار سختی است اما نظرسنجی ها 
نشان می دهد اختلاف بین رقبا کم است و بسیار نزدیک در حال 

رقابت هستند.

به ضرر  را  آنچه شرایط  تاکید کرد:  ایسنا  با  وی در گفت وگو 
اردوغان ممکن است بد کند، وضعیت جسمانی اوست. از دو 
روز پیش برنامه هایش را تعطیل کرده و در مراسم افتتاح نیروگاه 
هسته ای آنلاین شرکت کرد، اگر نتواند با همان شدت که در دو 
هفته قبل در کمپین های انتخاباتی حضور داشته، شرکت کند 
چه بسا از رقابت عقب بماند. البته وضعیت کمپین های انتخاباتی 
دائم تغییر می کند درست مثل مسابقات اسب دوانی که مشخص 

نیست در نهایت کدام یک پیروز میدان می شود.
این کارشناس مسایل بین الملل درباره نتیجه این رقابت  تصریح 
کرد: اگر دو روز  پیش انتخابات برگزار می شد، اردوغان برنده 
می شد اما امروز نمی دانیم چه می شود، ممکن است رقیب 
او پیروز شود. هنوز زمان زیادی برای تعیین تکلیف انتخابات در 
ترکیه باقی مانده است. انتخابات ریاست جمهوری مثل انتخابات 
مجلس نیست، شکل رقابت در ریاست جمهوری فردی است. 
این مساله مهمی است در نهایت مردم باید بین دو نفر تصمیم 
بگیرند و انتخاب کنند و این با انتخابات حزبی و پارلمانی تفاوت 
دارد. خصوصیات فردی نامزد انتخابات که یک حزب را رهبری 
می کند مهم است و اگر بخواهیم به لحاظ خصوصیات فردی 
ارزیابی کنیم، اردوغان جلوتر از همه رقبایش است. اما از لحاظ 
حزبی یک ائتلاف بزرگ علیه اردوغان شکل گرفته و این فضایی 
را ایجاد کرده است مبنی بر اینکه حکومت اردوغان دیگر کافی 
است. از این رو اگر وضع جسمانی اردوغان اجازه ندهد که در 
کارزار انتخاباتی حضور داشته باشد، این ادعای ائتلاف علیه او که 

دیگر مناسب ریاست جمهوری نیست، قوت می گیرد.
قهرمان پور گفت: در دو هفته باقی مانده تا انتخابات اگر سلامت 
جسمانی اردوغان مطلوب شود و فضا سیاسی و انتخاباتی دو 
قطبی شود و نامزدهای دوم و سوم به حاشیه بروند، اردوغان برنده 

انتخابات است.

قهرمان پور کارشناس مسایل بین الملل مطرح کرد:

عواملموثربرپیروزیاردوغاندرانتخاباتکدامند؟
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انهدام ۱8۶ باند سارقان مسلح در سال گذشته
رئیس پلیس آگاهی فراجا گفت: در سال گذشته، 186 باند سارقان مسلح منهدم شدند و 402 پرونده مهم و 
پیچیده کشف و 1596 نفر نیز در این رابطه دستگیر شدند و بیش از 41 درصد پرونده های جنایی کمتر از 48 
ساعت رسیدگی شد.سردار قنبری افزود: در سال 1401، 186 باند سارقان مسلح منهدم شدند و 402 پرونده 
سرقت کشف و 1596 نفر نیز در این رابطه دستگیر شدند و 372 قبضه سلاح نیز از این افراد به دست آمد که 
گامی بزرگ در مقابله با سرقت است. رئیس پلیس آگاهی فراجا ادامه داد: از 25 اسفند تا امروز دهم اردیبهشت؛ 
در طرح پیشگیری از سرقت بیش از 81 درصد خودرو های سرقتی کشف شد همچنین بیش از 90 هزار سرقت 
کشف و اموال مسروقه به مالباختگان مسترد شد. بیش از 45 هزار سارق و 600 مالخر نیز دستگیر شدند و 
تقریبا 58 درصد سرقت در سطح خرد بوده است و بیشترین تعداد این سرقت ها مربوط به معتادان متجاهر و 
بی احتیاطی مالکان به خصوص صاحبان خودرو است. سردار قنبری گفت: همچنین در این مدت 150 هزار 
نوع از اقلام مسروقه از جمله 17 کیلو طلا کشف که در لحاظ اولیه 147 هزار مورد به مال باختگان مستردد شد.

نماینده قم: به ما دوچرخه هم ندادند چه برسد به ماشین!
مجتبی ذوالنوری نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در پی حواشی ایجاد شده درپی استیضاح وزیر 
صمت، گفت: به ما حتی دوچرخه هم ندادند چه برسد به ماشین! وی ادامه داد:، ولی اگر در عرصه دیگری 
در قالب رشوه ای به شخصی ماشینی داده شده است باید افشا و اعلام شود.ذوالنوری مطرح کرد: نماینده و 
نماینده تر نداریم و اگر این اتفاق رخ داده باشد فساد بوده و هیات رئیسه مجلس نباید از آن کوتاه بیاید.همچنین 
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود تاکید کرد: درخواست عاجزانه 
دارم از هیأت رئیسه مجلس، خودروسازان و هر نهادی که امتیاز و پولی از آن در می آید، بررسی کنند که اگر هر 
چیزی خلاف قانون عمومی دریافت کرده ام، چه خودم و چه خانواده و بستگانم و چه تمام وابسطه گان به من، 

آن را به مردم اعلام کنند.

حقیقت پور: اصلاح طلبان با انتخابات قهر نمی کنند
منصور حقیقت پور گفت: به نظر من طیف وسیعی از اصلاح طلبان در انتخابات حاضر می شوند و مطالبات 
خود را از طریق انتخابات دنبال می کنند.اخیرا سید محمد خاتمی گفته است زندگی با براندازی زیبا نمی شود. 
بسیاری باور دارند این سخنان خاتمی به نوعی مهیاکردن فضا برای ورود اصلاح طلبان به انتخابات است اما آیا 
چنین است؟منصور حقیقت پور، فعال و تحلیلگر سیاسی، درباره این موضوع به »نامه نیوز« گفت: »من آقای 
خاتمی را انسان نجیبی می دانم که از نظام عبور نمی کند. او چارچوب های نظام را قبول دارد و حتما اگر نقدی 

می کند برای بی احترامی به نظام یا عبور از آن نیست«

معافیت سربازان دارای 3 فرزند و بیشتر
معاونت نیروی انسانی ستاد کل نیروهای مسلح طی اطلاعیه ای اعلام کرد: برابر موافقت مقام معظم رهبری 
و فرمانده معظم کل قوا )مدظله العالی( کلیه مشمولان وظیفه غایب و غیر غایب و کارکنان وظیفه در حال 
خدمت که دارای 4 فرزند و بالاتر هستند و همچنین مشمولان وظیفه غایب و غیر غایب و کارکنان وظیفه در حال 
خدمت، با حداقل 40 سال سن تمام، که دارای 3 فرزند می باشند از انجام خدمت دوره ضرورت سربازی معاف 
می گردند. مشمولین وظیفه برای آگاهی بیشتر از چگونگی اجرای موارد مذکور و بهره مندی از این تسهیلات از 
تاریخ 1/3/1402 به دفاتر پلیس + 10 و کارکنان وظیفه حین خدمت، به کارگزینی یگان مربوطه مراجعه نمایند.

گیلان؛ سالخورده ترین استان کشور
سرپرست مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده و مدارس وزارت بهداشت  گفت :در سال 1401 نسبت به 
سال 1400 میزان موالید 3.7 درصد کاهش یافت که البته شیب کاهش از سنوات قبل کمتر بوده است. عمده 
کاهش آمار هم مربوط به تهران، خراسان رضوی و اصفهان بوده است.صابر جباری افزود: سیاست یک یا دو بچه 
کافی است در نگاه مردم تغییر کرده است؛ یعنی کاهش موارد فرزند اول و دوم را شاهد بودیم؛ ولی در فرزند سوم 
به بعد افزایش موارد را شاهد بودیم که نشان دهنده تغییر الگوی باروری در جامعه است. اکنون سالخورده ترین 

استان ما گیلان سپس البرز و مازندران و جوان ترین استان سیستان و بلوچستان است.

گمانه زنی ها درباره شغل جدید فاطمی امین
با استیضاح فاطمی امین بازار گمانه زنی ها درباره شغل جدید وزیر سابق صمت، داغ شده است. روزنامه 
شرق در خبری تایید نشده به نقل از برخی منابع آگاه نوشت: »احتمالا فاطمی امین معاون اجرایی رییس 

جمهور خواهد شد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد:

اجرایطرحپزشکخانوادهنیمهدومامسال
 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت:طرح پزشک خانواده با هدف دسترسی هم استانی ها به خدمات 

بهداشتی و درمانی در نیمه دوم امسال اجرا می شود.
دکتر مهدی مصری در مراسم نواختن زنگ سلامت در مدرسه امیرالمومنین )ع( منطقه پردیسان ضمن 
اشاره به تعیین شعار هفته سلامت به عنوان سلامت برای همه با پزشکی خانواده گفت: طرح پزشکی خانواده 
در نیمه دوم سال جاری در استان قم اجرایی می شود و با این طرح دسترسی همگانی به خدمات بهداشتی 
و درمانی عادلانه تر می شود. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در طرح تشریح طرح پزشکی خانواده گفت: 
در این طرح سلامت خانواده ها مورد بررسی مراقبین و رابطین سلامت قرار گرفته، بیماری های واگیردار و 

غیرواگیردار پنهان در میان خانواده ها شناسایی شده و همچنین نظام ارجاع بیماران هوشمند خواهد شد.
وی افزود: برای اجرای این طرح بنا نیست توسط خانواده ها اقدام خاصی صورت گیرد و مراقبین و رابطین 
سلامت به مردم مراجعه کرده و اعضای خانوار را مورد غربالگری قرار می دهند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
قم با اشاره به ارجاع هوشمند بیماران در طرح پزشکی خانواده گفت: ارجاع هوشمند و نظام مند بیماران در 
راستای همگانی کردن سلامت و عدالت در درمان است و با اجرای آن بیماران با تشخیص پزشک خانواده به 
پزشکان متخصص و فوق تخصص مراجعه می کنند. دکتر مصری افزود: با ارجاع هوشمند بیماران، موضوع 

اقتصاد سلامت نیز بهبود می یابد و با مدیریت هزینه ها خدمات به همه افراد جامعه ارائه می شود.
وی همچنین به جایگاه مدارس در ارتقاء سلامت جامعه اشاره کرد و گفت: آموزش همگانی سلامت باید از 

مدارس شروع شود تا هر دانش آموز به یک سفیر سلامت تبدیل شود.

رئیس اداره راه های روستایی استان قم خبرداد:

اجرایطرحروکشحفاظتیآسفالت
در۶۰کیلومترازراههایروستایی

رئیس اداره راه های روستایی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: طرح عملیاتی 
اسلاری سیل )روکش حفاظتی آسفالت( در 60 کیلومتر از راه های فرعی و روستایی استان آغاز شد.

فرج قربانی با بیان اینکه این طرح با اعتباری افزون بر 160 میلیارد ریال اجرایی شده است افزود: طرح 
روکش حفاظتی آسفالت در مسیر روستا های علی آباد انقلاب )شهرستان جعفرآباد(، محور های سناوند، 
حسن آباد، ورزنه )بخش خلجستان(، محور قمرود )بخش مرکزی(، محور تیره )شهرستان کهک( و ... اجرا 
خواهد شد. وی درخصوص بازه زمانی تکمیل این طرح گفت: با عنایت به پی گیری های به عمل آمده و بهره 

مندی از پیمانکار بومی، امیدواریم این طرح تا پایان شهریورماه امسال به اتمام برسد.
رئیس اداره راه های روستایی اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان درخصوص مشخصات 
فنی لایه حفاظتی اسلاری سیل گفت: اسلاری سیل مخلوطی مایع، مرکب از مصالح ریزدانه )ماسه(، قیر 
امولسیون مناسب، فیلر )غالبا سیمان(، آب و ... می باشد. قربانی افزود: این لایه حفاظتی مایع، علاوه بر 

پرکردن خلل سطح راه، موجب استحکام روکش آسفالت می شود.
 

 فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

زوجقاچاقچیدردامپلیسقم
فرمانده انتظامی شهرستان از کشف 7 کیلو گرم مواد مخدر از نوع تریاك در بازرسی از یك دستگاه خودرو 

سمند یک زوج قاچاقچی در استان خبر داد 
سرهنگ امیر مختاری اظهار داشت :در پی کسب خبری مبنی بر قاچاق موادمخدر توسط  زوجی از اهالی 

یکی از استان های جنوبی کشور، مراتب در دستور کار ماموران کلانتری 19 توحید قرار گرفت.
وی افزود : ماموران طی 3 روز اقدامات اطلاعاتی- پلیسی موفق شدند متهمان را دستگیر و در بازرسی از 
خودرو آنان مقدار حدود 7 کیلو گرم مواد مخدر از نوع تریاک به همراه یک عدد ترازوی توزین موادمخدر  کشف 
شد . فرمانده انتظامی شهرستان قم با اشاره به اینکه متهمان این پرونده یك زوج بودند، بیان داشت: متهمان 

برای سیر مراحل قانونی به مرجع ذی صلاح معرفی شدند.
 

کارشناس اداره کل هواشناسی استان قم خبرداد:

وزشبادشدیدوگردوغباردرقم
کارشناس اداره کل هواشناسی استان گفت:  روز دوشنبه شاهد افزایش ابر، وزش باد شدید و گرد و خاک 

در استان خواهیم بود.
مرتضی صبوری افزود: عصرسه شنبه  شاهد رگبار و رعد و برق در برخی مناطق هم خواهیم بود.

کارشناس اداره کل هواشناسی استان افزود: از روز سه شنبه تا پایان هفته، دمای هوا کاهش می یابد.

معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :

پروژههایسینماییاستانقم
درسطححرفهایتولیدمیشود

معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم از تولید 130 
فیلم کوتاه و نیمه بلند در سال 1401 خبر داد و گفت: پروژه های سینمایی 

استان از حالت بومی خارج شده و در سطح حرفه ای تولید می شود.
تولیدات  حرفه ای  سطح  به  اشاره  گفت وگویی  در  رضوانی  کاظم  محمد 
سینمایی استان، اظهار کرد: پروژه های سینمایی استان از حالت بومی خارج 

شده و در سطح حرفه ای تولید می شود.
وی تصریح کرد: امروز بخشی از هنرمندان قم در پروژه های مطرح سینمایی 

فعالیت دارند و از توان و ظرفیت آنان در پروژه های ملی استفاده می شود.
معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با تأکید بر اینکه 
توسعه فیلمسازی در استان نیازمند حمایت همه دستگاه های فرهنگی است، 
گفت: البته متولی اصلی این موضوع اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی است و 
سال گذشته با تلاش هنرمندان فیلمساز و حمایت مادی و معنوی این اداره کل، 

130 فیلم کوتاه و نیمه بلند تولید شده است.
رضوانی افزود: در بخشی از این پروژه ها که با موضوعات اجتماعی ساخته 

می شود، شاهد حضور و نقش آفرینی هنرمندان مطرح کشور هستیم.
وی افزود: بضاعت ما در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم تمام قد در 

اختیار و خدمت هنرمندان و فعالان عرصه سینماست.
معاون هنری و سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به 
برگزاری جشنواره های سینمایی در سال گذشته، گفت: امسال نیز دومین 
سینمایی  اداره  و  شد  خواهد  برگزار  قم  در  ایران  سینمای  مهر  جشنواره 
فعالیت های هنرمندان و فعالان سینمایی استان را برای تجلیل در این آیین 

رصد می کند.
رضوانی، همچنین در خصوص حمایت از فیلمسازان و مؤسسات سینمایی 
نیز عنوان کرد: بعضی از پروژه های سینمایی که با موضوعات مورد نظر اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی تولید می شود به طور مستقیم از امکانات این اداره کل 

حمایت می شوند.
وی افزود: بعضی از هنرمندان و فعالان سینمایی استان نیز از تسهیلات 
قرض الحسنه برخوردار شدند و از مؤسسات فیلمسازی و انجمن سینمای 

جوانان استان نیز در قالب تفاهم نامه ها حمایت شده است.
 

آیت الله سعیدی:

انقلاباسلامیسببشکوفاشدن
استعدادبانواندرجامعهشد

تولیت حرم مطهر بانوی کرامت بیان اینکه حجاب سبب آزادی زنان برای رشد 
در عرصه های مختلف شده است، گفت: در گذشته ابتذال به قدری زنان را به 
خود مشغول کرده بود که زنان به جایگاهی که شایسته آنها است نمی توانستند 
برسند؛ اما انقلاب اسلامی جلوی فساد و افساد بانوان را گرفت و با فراهم کردن 

شرایط حضور عفیفانه آنها در جامعه سبب شکوفا شدن استعداد زنان شد.
آیت الله سید محمد سعیدی در دیدار حجت الاسلام والمسلمین مصطفی 
محامی امام جمعه زاهدان که روز شنبه در سالن محراب حرم مطهر بانوی 
کرامت انجام شد، با بیان اینکه روز دختر زمینه مناسبی برای تکریم دختران 
است، گفت: باید در ضمن تکریم دختران، سیره حضرت معصومه سلام الله 
علیها به عنوان یک دختر نمونه از خاندان اهل بیت)ع( به آنها معرفی شود و خط 
مشی ها، وظیفه و رسالت دختران و بانوان در خانواده و جامعه برایشان تشریح 

شود.
تولیت حرم مطهر بانوی کرامت با بیان اینکه حجاب محدودیتی است که سبب 
آزادی زنان برای رشد در عرصه های مختلف می شود، افزود: در گذشته ابتذال 
به قدری زنان را به خود مشغول کرده بود که زنان به جایگاهی که شایسته آنها 
است نمی توانستند برسند؛ اما انقلاب اسلامی جلوی فساد و افساد بانوان را 
گرفت و با فراهم کردن شرایط حضور عفیفانه آنها در جامعه سبب شکوفا شدن 

استعداد زنان شد.
وی با بیان اینکه کرامت زن همراه با عزت و پیشرفتش است، گفت: اگر 
پیشرفت های زنان در انقلاب اسلامی در روز دختر برجسته شود درس آموز 
خواهد بود به ویژه در استان سیستان و بلوچستان که مردمش روی حجاب 

تعصب ویژه دارند.
آیت الله سعیدی با بیان اینکه در مقابله با تهاجم دشمن در زمینه حجاب نباید 
همه چیز به نیروی انتظامی و دادگاه ها واگذار شود، گفت: باید در کارهای 
فرهنگی هر نهادی وظیفه خود ر انجام دهد و کارها را به دیگران ارجاع نکنند تا 

به تدریج مشکلات حل شود.
 

سرپرست معاونت فنی و اجرایی سازمان قطار شهری قم خبرداد:

تکمیلبیشاز17کیلومترزیرسازیو
روسازیخطوطریلی

سرپرست معاونت فنی و اجرایی سازمان قطار شهری شهرداری قم گفت: 
به طول 17.5  دپو  و  تونل  ریلی  و روسازی خطوط  زیرسازی  نهایی  مراحل 

کیلومتر، شامل 2 خط مسیر تونلی در سال 1401 اجرایی شد.
معینی با اشاره به اقدامات در حوزه فنی و اجرایی در پروژه مترو قم اظهار 
داشت: مراحل نهایی زیرسازی و روسازی خطوط ریلی تونل و دپو به طول 
17.5 کیلومتر، شامل 2 خط مسیر تونلی به طول حدود 12 کیلومتر تا بعد 
از ایستگاه میدان شهید مطهری و همچنین حدود 5.5 کیلومتر خط ریلی در 

دپو انجام گردیده است.
 وی با بیان اینکه اقدامات خوبی در جهت بومی سازی و استفاده از ظرفیت 
داخلی در تولید سوزن و کراس آور و همچنین ادوات روسازی مسیر، در این 
پیشبرد  جهت  دانشگاهی  و  فنی  بخش  ظرفیت  از  که  گرفته  صورت  پروژه 
مطالعات استفاده شده است، افزود: در این راستا ساخت سوزن ها و کراس آور 
ها و همچنین بخش تکه مرکزی آن ها به طور کامل توسط شرکت های داخلی 
دانش بنیان انجام شده است. سرپرست معاونت فنی و اجرایی سازمان قطار 
شهری قم خاطرنشان کرد: حدود هزار و 200 متر خط سوله پارکینگ در یک 
بازه زمانی 5 ماهه اجرا شده است که از این حیث سازمان قطار شهری قم، 

دارای یک رکورد در سطح کشور است.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:

تحقق1۰۰درصدیپروژههای
سازمانهایپارکهاوزیباسازی

مدیرعامل سازمان پارک ها و سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم از 
تحقق پیشرفت 100 درصدی پروژه های این سازمان ها در سال 1401 خبر 

داد.
سازمان  و  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  عملکرد  اشاره  با  جوادیان  پیام 
زیباسازی در سال 1401 اظهار کرد: در سازمان زیباسازی تمام پروژه ها اجرایی 
شده و تقریباً عملکرد 100 درصدی محقق شده و در سازمان پارک ها نیز اکثر 
پروژه ها به پیشرفت 100 درصدی دست پیدا کرده و تنها یک پروژه به دلیل 

مشکلات متعدد با تأخیر روبه رو بوده است.
 1401 سال  در  پارک ها  سازمان  پروژه های  بالای  حجم  به  اشاره  با  وی 
تصریح کرد: سازمان زیباسازی با کسب امتیاز 99 جایگاه نخست و سازمان 
پارک ها با کسب امتیاز 98 جایگاه دوم را بین سازمان های خدمات شهری 
شهرداری کسب کرده است. مدیرعامل سازمان پارک ها و سرپرست سازمان 
زیباسازی شهرداری قم با تأکید بر اینکه در سازمان های زیباسازی و پارک ها 
طبق برنامه ریزی و کنترل پروژه عمل می شود گفت: در بحث امور مالی، ثبت 
صورت وضعیت ها و تخصیص ردیف ها نیز اتفاقات خوبی در سازمان رخ داده و 

این دو سازمان شرایط بسیار خوبی نسبت به دیگر سازمان ها دارند.

یکی از مراجع تقلید از جمله علل حوادث و جرایم 
در کشور را مشکلات اقتصادی برشمرد و گفت: 
و بسیاری  سرچشمه مواد مخدر، فحشا، سرقت 

دیگر از جرایم، مشکلات اقتصادی است. 
حجت  دیدار  در  شیرازی  مکارم  ناصر  الله  آیت 
دادگستری  کل  رییس  مظفری  علی  الاسلام 
استان قم، ریشه یابی جرایم و حوادث را از وظایف 
دادگستری برشمرد و تأکید کرد: ریشه یابی حوادث 
سبب می شود که از تکرار آن در آینده جلوگیری 
شود. پرونده ای که منجر به صدور حکم می شود 

باید علل و منشأ آن بررسی شود.
مشکلات  پیامدهای  مدام  باید  افزود:  وی 
نسبت  تا  شود  داده  تذکر  مسئولان  به  اقتصادی 
مشکلات  که  اندازه  هر  و  کنند  اقدام  آن  حل  به 
اقتصادی کم شود و مردم بتوانند یک زندگی سالم 
داشته باشند، به همان نسبت جرائم نیز کم می 

شود.
برخی فعالیت های اقتصادی در قالب مضاربه 

چیزی جز رباخواری نیست
آیت الله مکارم شیرازی ادامه داد: بعضی کارهای 
اقتصادی  های  فعالیت  عنوان  تحت  نامشروع 
چیزی  که  گیرد  می  صورت  مضاربه  مثل  سالم 
وعدۀ  با  را  مردم  های  پول  نیست.  رباخواری  جز 

سودهای بالا می گیرند و در آخر با انبوهی از مال 
را  مردم  باید  البته  شوند.  می  متواری  مردم  های 
نسبت به خطرات این گونه سرمایه گذاری ها آگاه 
کرد که دچار طمع نشده و تسلیم این گونه افراد 
نشوند و دستگاه قضایی هم موظف است که جلوی 

فعالیت این گونه مؤسسات و افراد را بگیرد.
وی همچنین گفت: اگر مسئولان کار را جدی 
بگیرند، کارمندان سطوح میانی و پایینی نیز جدی 
خواهند بود و خیلی از مشکلات مردم به آسانی حل 
می شود. مسئولان و کارمندان باید نسبت به حل 

مشکلات ارباب رجوع دلسوزی نمایند.

مردم انتظار دارند که قم شهری معنوی و 
روحانی باشد 

وی در ادامه سخنان خود ضمن قدردانی از تلاش 
های مجموعه قضایی کشور، قم را شهری متمایز و 
متعلق به جهان اسلام و تشیع دانست و گفت: مردم 

انتظار دارند که قم شهری معنوی و روحانی باشد.
رئیس  به  خطاب  پایان  در  تقلید  مرجع  این 
را  مردم  مشکلات  حل  قم،  استان  دادگستری 
دلسوزی،  با  شاءالله  إن  افزود:  و  دانست  عبادت 
مشکلات مردم را پیگیری می کنید و ما هم برای 

موفقیت شما دعا می کنیم.

آیت الله مکارم شیرازی در دیدار رییس کل دادگستری استان قم: 

پرونده ای که منجر به صدور حکم می شود باید علل و منشأ آن بررسی شود

مراسمآیینیدفنوازیدرباینگاناستانکرمانشاه

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم گفت: هم اکنون 14 هزار و 173 کارگر 
ساختمانی در این استان از خدمات تامین اجتماعی  بهره مند هستند. 

محمد عاشوری در گفت وگویی به مناسبت هفته کارگر، با اشاره به قانون 
اصلاح ماده )5( قانون بیمه های اجتماعی کارگران ساختمانی مصوب پنجم 
بهمن ماه 1401 مجلس شورای اسلامی، افزود: با پیگیری دولت سیزدهم و 
تمهیداتی که توسط سازمان تامین اجتماعی اندیشیده شده است، تا پایان 
دولت سیزدهم تمام کارگران ساختمانی که اشتغال واقعی در این حرفه دارند، 

بیمه خواهند شد.
وی با اشاره به تعریف کارگر ساختمانی در قانون، اضافه کرد: طبق قانون، 
 کارگر ساختمانی فردی است که به نحوی در رابطه با ایجاد یا توسعه ساختمان، 
تجدید بنا، تعمیرات اساسی و تخریب ساختمان به طور مستقیم اشتغال داشته 

باشد و مشمول مقررات خاص از نظر بیمه بازنشستگی نیز نباشد.
فنی  کارت  اخذ  ساختمانی،  کارگران  بیمه  شروط  از  یکی  وی،  گفته  به 
مهارت از مراکز فنی حرفه ای است؛ یعنی به عبارتی شناسایی و پذیرش کارگر 

ساختمانی منوط به ارائه کارت مهارت فنی می باشد.
عاشوری گفت: در فواصل زمانی برنامه ریزی شده از طریق این اداره کل در 
خصوص احراز اشتغال 14 هزار کارگر ساختمانی استان بازرسی لازم صورت 

می پذیرد.
وی با اشاره به ماده 39 قانون تامین اجتماعی، تاکید کرد: هر بیمه شده ای 

باید حق بیمه خود را تا ماه بعد به سازمان پرداخت کند.
وی با اشاره به زمان انقضای کارت مهارت کارگران، گفت:  پس از انقضاء دوره 
اعتبار کارت فنی کارگران ساختمانی، پذیرش مجدد آن ها برای بهره مندی 
از خدمات تامین اجتماعی منوط به تمدید دوره اعتبار کارت مذکور توسط 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای و تایید اشتغال در شغل کارگر ساختمانی است.
مدیرکل تامین اجتماعی قم در ادامه با اشاره به ارایه خدمات گوناگون تامین 
اجتماعی به کارگران ساختمانی، گفت: همه تعهدات کوتاه مدت و بلندمدت 
مندرج در قانون شامل کارگران ساختمانی می شود،  به شرطی که شرایط لازم 
مندرج در قانون را داشته باشند؛ به عنوان مثال در صورتی که پروانه ساختمانی 

محل کار کارگران اعتبار داشته باشد مشمول حوادث ناشی از کار می شوند.
وی تاکید کرد: بر اساس ماده 80 که در رابطه با از کارافتادگی است، اگر در 
حین کار حادثه ای برای کارگر ساختمانی پیش آمد در صورتی که محل کار، 
مجوزهای لازم را داشته باشد کارگر می تواند از مزایای از کارافتادگی کلی یا 

 جزئی و غرامت نقص مقطوع استفاده کند.
وی افزود: کارگران ساختمانی مانند سایر بیمه شده های تامین اجتماعی 
می توانند طبق قانون از مزایای مستمری بازنشستگی و بازماندگی بهره مند 

شوند.
کارگران بخش بزرگی از بیمه شده های اجباری در سازمان تامین اجتماعی 

هستند که تعدادشان در استان قم به 140 هزار و 533 نفر می رسد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

بهرهمندی14هزارکارگرساختمانیازخدماتتامیناجتماعی

معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رییس 
شورای اسلامی شهر قم توسعه اراضی پیرامون 
مسجد مقدس جمکران را مورد اشاره قرار داد و 
گفت: مجموعه دولت شهرک زیارت را پیرامون 
و  کرده  پیش بینی  جمکران  مقدس  مسجد 
بحث بازآفرینی محله جمکران نیز در دستور 
کار است و باید به سمتی برویم که اجازه ندهیم 
بیفتد  اتفاق  محدوده  این  در  حاشیه نشینی 
که اگر بازآفرینی صورت گیرد، مالکین نیز به 
بافت  شکل گیری  اجازه  و  می پردازند  کنترل 

حاشیه ای را نمی دهند.
روح الله امراللهی در جلسه کمیسیون تلفیق 
که  حمل ونقل  و  عمران  حوزه  محوریت  با 
قم  شهر  اسلامی  شورای  جلسات  سالن  در 
برگزار شد، یکی از طرح های مهم شهری قم 
پیرامون حرم مطهر  بهسازی  و  را ساماندهی 
دانست و اظهار کرد: این طرح از سوی سازمان 
بهسازی پیرامون حرم در قم شکل گرفت و به 
دنبال آن در سال 81 سند تلفیقی آن ایجاد 
شد. وی با بیان اینکه در ادامه به دلیل تغییر 
نرخ های اقتصادی و تغییر دولت ها این سندها 
کمرنگ شد، تصریح کرد: عملًا هر چه زمان 
می گذرد نشان می دهد ما پیرامون حرم همین 
انجام  ساماندهی  باید  و  داریم  را  ظرفیت ها 
دوسطحه  و  صدر  موسی  امام  زیرگذر  دهیم، 
کردن محور عمار یاسر و قبرستان نو نیز ازجمله 
این طرح هاست. رییس کمیسیون شهرسازی 
و معماری شورای اسلامی شهر قم ابراز کرد: 
و  استانی  مدیران  همراهی  با  خوشبختانه 

شهری در سال قبل و امسال بخشی از سند را 
پیگیری و اجرایی می کنند که احداث میدان 
الغدیر  تجاری  مجموعه  و  خمینی)ره(  امام 
و  حرم  همچنین  است،  طرح  این  از  بخشی 
وی،  گفته  به  است.  سند  آن  جزو  جمکران 
طرح جامع حرم مطهر با مشاور طرح توسعه 
آستان کار کرد که بخشی از آن سند را دوباره 
صحه گذاشتند و در حال حاضر اقدامات در 
این راستا اتفاق می افتد، با توجه به معذوریت 
دولت و بدهی از دولت های قبل، عملًا خیلی 
نمی توانیم از دولت درخواست خاصی داشته 
باشیم. امراللهی اضافه کرد: با توجه به اینکه 
نقش شهرهای قم و مشهد ویژه است، دولت 
می تواند ظرفیت هایی را پیش بینی کند و در 
این زمینه چند بخش وجود دارد که یک بخش 

توسعه زیرساخت حرم مطهر است.
ساماندهی اراضی ایستگاه مرکزی راه آهن 

یک ظرفیت بزرگ است 
وی تصریح کرد: ساماندهی اراضی ایستگاه 
مرکزی راه آهن یک ظرفیت بزرگ است و در این 
بخش زمین رها شده و مجموعه کمپ هایی 
برای  پشتیبانی  فضای  می توان  که  داریم  را 
میدان  بهسازی  و  حرم  زیرساخت  خدمات 
کمیسیون  رییس  پیش بینی  شود.  آستانه 
شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم 
یادآور شد: دوسطحه کردن خیابان امام موسی 
صدر نیز انجام می شود و با توجه به اینکه این 
قاعدتاً  هست  نیز  گذشته  اسناد  در  طرح ها 

توسعه حرم اتفاق می افتد.

تهران، قم  امراللهی احداث قطار پرسرعت 
و اصفهان را مورد توجه قرار داد و اضافه کرد: 
به  را    A خط  آینده  سال  دو  در  بتوانیم  اگر 
مسجد جمکران حتی با منابع داخلی استان و 
شهرداری برسانیم، می توان از ظرفیت استفاده 

بهینه کرد.
حرم  تا جمکران به صورت ریلی  به 

یکدیگر متصل می شوند 
اتصال حرم   این طرح،  با  اینکه  بیان  با  وی 
می شود،  ایجاد  ریلی  به صورت  جمکران  تا 
اظهار کرد: همچنین مهم ترین درخواست ما 
پیامبر اعظم)ص(  بلوار  از دولت، ساماندهی 

است.
معماری  و  شهرسازی  کمیسیون  رییس 
اگر  کرد:  تصریح  قم  شهر  اسلامی  شورای 
شبکه زیرساخت با حمایت دولت به بلوار پیامبر 
مدیریت  به  بزرگی  کمک  بیاید،  اعظم)ص( 
شهری برای آبادانی این بخش شهر است. وی 
با بیان اینکه ساماندهی چهل اختران و فرودگاه 
و اجرای تک پروژه ها طبق اسناد استانی در 
دستور کار است، افزود: یکی از پروژه های مهم 
اجرای متروی جمکران باشد که تا سال 1403 

می تواند عملیاتی شود.
امراللهی عنوان کرد: خط Aمترو می تواند 
به عنوان رو سطحی به محدوده پردیسان برود و 
حتی تا میدان نماز ادامه داشته باشد که نیاز به 
ریل گذاری و روسازی دارد و هر کیلومتر، 100 
میلیارد تومان هزینه دارد که با 1000 میلیارد 
تومان می توان کلنگ زنی طرح را عملیاتی کرد.

رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم :

اجازهحاشیهنشینیدرجمکراندادهنشود

عکاس :آکان نقشبندی


